
یادداشت مدیر مسئول

انتصابات

طی حکمی از سوی دکتر سعید زرندی مدیرعامل فولاد مبارکه آقای حسین مدرسی فر به عنوان سرپرست 
معاونت سرمایه انسانی فولاد مبارکه منصوب شد.

در متن این حکم آمده است: نظر به شایستگی، تعهد و سوابق ارزنده جنابعالی به موجب این حکم از تاریخ 1403/12/21 
به عنوان سرپرست معاونت سرمایه انسانی منصوب می شوید. انتظار می رود با رعایت ارزش های اسلامی کرامت انسانی 
اصول حرفه ای ایمنی و قوانین مقررات شرکت در راستای تحقق اهداف سازمانی و بهبود عملکرد واحد تحت سرپرستی، 

مسئولیت های محوله را به نحو احسن به انجام رسانید.
گفتنی است حسین مدرسی فر دانش آموخته ارشد مدیریت HSE است و پیش ازاین در سمت مدیر ایمنی، بهداشت و 

محیط زیست شرکت مشغول فعالیت بوده است.

طی حکمی از سوی دکتر سعید زرندی مدیرعامل فولاد مبارکه آقای حمیدرضا خسروانی پور با حفظ سمت 
به عنوان قائم مقام مجری طرح نورد گرم 2 فولاد مبارکه منصوب شد.

در متن این حکم آمده است: نظر به شایستگی، تعهد و سوابق ارزنده جنابعالی به موجب این حکم از تاریخ 1403/12/21 
به عنوان قائم مقام مجری طرح نورد گرم 2 فولاد مبارکه منصوب می گردید تا با حفظ ارزش های اسلامی، احترام به کرامت 
انسانی، ایجاد نظم و انضباط اجتماعی و اقتصادی و رعایت وجدان کاری که از اصول مدیریت در فولاد مبارکه است، 
انجام وظیفه نمایید. همچنین اختیارات لازم در خصوص واحد تحت سرپرستی به شما تفویض می گردد تا با رعایت 

مقررات و ضوابط و با در نظر گرفتن صرفه و صلاح شرکت امور محوله را به انجام رسانید.
گفتنی است حمیدرضا خسروانی پور دانش آموخته مهندسی مکانیک بوده  و  مدیریت اجرای پروژه های انرژی و سیالات 

فولاد مبارکه از سوابق وی است.

در دنیای امروز، ارتباط میان صنعت و رسانه به عنوان دو رکن کلیدی در 
شکل دهی به افکار عمومی و توسعه اقتصادی کشورها شناخته شده و این دو 
حوزه به طور متقابل بر یکدیگر تأثیر می گذارند. شرکت های بزرگ صنعتی در این 
میان از رسانه های مختلف انتظار دارند تا دستاوردها و موفقیت هایشان را 
به طور دقیق و گسترده  منعکس کنند تا تصویر بهتری از فعالیت هایشان در 

اذهان عمومی شکل گیرد.
بدیهی است که رسانه ها نیز از صنعت انتظاراتی دارند و برای انعکاس دستاوردهای 
خود نیازمند اطلاعات دقیق و به روز هستند تا بتوانند گزارش های مستند و 
صحیحی تهیه کنند . از سوی دیگر، پاسخ گویی به رسانه ها، یکی از ارکان اساسی 
مدیریت ارتباطات در هر سازمان است. در عصر حاضر که اطلاعات به سرعت 
در حال انتشار است، رسانه ها به عنوان پل ارتباطی میان مسئولین، سازمان ها 
و مردم عمل می کند و پاسخ گویی به آن ها به تقویت اعتبار و اعتماد عمومی به 

سازمان می انجامد.
 روابط عمومی های سازمان ها و صنایع با ارائه اطلاعات دقیق و به موقع از اتفاقات 
مختلف، می توانند کنتـرل اخبـار و  روایت ها را در دسـت گیرند و از انتشـار مطالب 
نادرسـت جلوگیری کنند. این امر نه تنها به حفـظ اعتبار سـازمان کمک می کند، 

بلکه باعـث بازسـازی اعتمـاد عمومی نیـز خواهد شـد. عـلاوه بـر این، پاسـخ گویی 
بـه رسـانه ها فرصتـی اسـت بـرای هـر سـازمان تـا دسـتاوردها و موفقیت هـای خود 
را به نمایـش گـذارد و  از طریق مصاحبه هـا، بیانیه هـای مطبوعاتـی و رویدادهای 
رسـانه ای، داسـتان های مثبـت خـود را روایـت و تصویـر مطلوبـی از خـود در ذهن 

عموم ایجـاد کند.
رسانه ها به عنوان یکی از ارکان اصلی جامعه، نقش مهمی در انعکاس واقعیت ها و 
دستاوردهای مختلف بخش تولید کشور ایفا می کنند و می توانند با معرفی و ترویج 
دسـتاوردها، به رشـد و توسـعه اقتصادی کشـور کمک کنند. در بسـیاری از صنایع 
استراتژیک کشـور، به ویژه صنعت فولاد، پیشرفت های چشـم گیری صورت گرفته 
که ایـن امر نیازمنـد ا طلاع رسـانی گسـترده تری به جامعه اسـت؛ بنابراین رسـانه ها 
باید بـا جدیت بیشـتر  در زمینـه انعـکاس اخبار صنعـت،  بیـش از پیـش در جامعه 

امیدآفرینی کنند.
به نظر می رسد همکاری مؤثر میان صنعت و رسانه و حرکت در مسیر »جهاد  تبیین« 
کوسیستم اقتصادی سالم و پویا منجر شود که در آن، طرفین از  می تواند به ایجاد ا
گاهی عمومی و شکل دهی  منافع یکدیگر بهره مند می شوند  و این تعامل، ارتقای آ

به آینده ای بهتر را به همراه خواهد داشت.

صنعت و رسانه؛ انتظارات و چالش ها

میلاد امام حسن مجتبی )علیه السلام(،
یم اهل بیت و آمیزۀ  رحمت و جود و سخا کر

 مبارک باد
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2 موافقت  مجمع عمومی فوق العاده با افزایش سرمایه 42 هزار میلیارد تومانی

زیرساخت های حمل ونقل ریلی فولاد مبارکه توسعه می یابد مجموعه معدنی گروه فولاد مبارکه تقویت و ساختارمند خواهد شد
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مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در بازدید از منطقه معدنی سنگان:

سرمایه فولاد مبارکه به ۱۵۰ هزار میلیارد تومان رسید

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در جریان تحویل پنجاهمین دستگاه لوکوموتیو به شرکت:

  دستاوردهای گروه فولاد مبارکه در واپسین روزهای سال ۱4۰3، از افزایش سرمایه و  توسعه 
زیرساخت های حمل ونقل ریلی  تا عبور از ظرفیت اسمی تولید در فولاد سنگان، گواهی است  بر 
عزم این گروه صنعتی  برای  حرکتِ رو به جلو در مسیر منافع ملی و تحقق یافتن شعار »جهش تولید«.

طی حکمی از سوی دکتر سعید زرندی مدیرعامل فولاد مبارکه آقای قهرمان قهرمانی به عنوان مشاور و مدیر 
حوزه مدیرعامل منصوب شد.

در متن این حکم آمده است: نظر به شایستگی، تعهد و سوابق ارزنده جنابعالی به موجب این حکم از تاریخ 1403/12/01 
به عنوان مشاور و مدیر حوزه مدیرعامل منصوب می شوید. انتظار می رود با رعایت ارزش های اسلامی کرامت انسانی 
اصول حرفه ای ایمنی و قوانین مقررات شرکت در راستای تحقق اهداف سازمانی و بهبود عملکرد واحد تحت سرپرستی، 

مسئولیت های محوله را به نحو احسن به انجام رسانید.
گفتنی است ازجمله سوابق قبلی مشاور و مدیر جدید حوزه مدیرعامل فولاد مبارکه می توان به مشاور اجرایی معاون طرح و 
برنامه وزارت صمت، جانشین معاون مالی و اداری وزارت ارتباطات، جانشین معاون اداری و مالی وزارت صمت، قائم مقام 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی تهران و مشاور اجرایی مدیرعامل هلدینگ سرمایه گذاری صنایع شیمیایی ایران اشاره کرد.

هفتــــه پُر برکــــت پایــــان ســال
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رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از 
دانشجویان سراسر کشور و فعالان تشکل های سیاسی، 
اجتماعی، فرهنگی و گروه های جهادی دانشجویی، ضمن 
بیان توصیه های مهم در نقد و ارزیابی مسائل و استحکام 
هویت دانشجویی با تبیین دو تجربه متفاوت جوانان ایرانی در 
مواجه با غرب گفتند: تجربه اول به خودباختگی منجر شد اما 
در تجربه دوم که حرکت فعلی مجموعه دانشجویی در همان 
و  ل طلبی  استقلا غرب،  واقعیات  شناخت  است  مسیر 
فاصله گذاری با مشکلات تمدن غربی اصل قرار گرفته است.

کره با دولت فعلی آمریکا را  حضرت آیت الله خامنه ای همچنین مذا
بی حاصل و باعث کور شدن بیشتر گره تحریم خواندند و با اشاره به 
کره  تلاش دولت آمریکا برای فریب افکار عمومی جهان درباره مذا
گر بودیم تابه حال  گفتند: دنبال سلاح هسته ای نیستیم که ا
تولید می کردیم. ضمن اینکه به هر ضربه احتمالی قاطعانه پاسخ 

خواهیم داد. 
رهبر انقلاب سخنان امروز نمایندگان تشکل ها را نشانه پیشرفت، 
، تحلیل و برداشت برشمردند و این  پختگی و رشد سطح تفکر

موضوع را امیدبخش و مژده آفرین دانستند.
، تهدید آمریکا به نظامی گری را  رهبر انقلاب در نکته ای دیگر
کید کردند: تهدید به زدن ضربه و ایجاد  غیرعاقلانه دانستند و تأ
جنگ یک مسئله یک طرفه نیست و ایران قادر است ضربه 

متقابل وارد کند و قطعاً این کار را خواهد کرد.
گر آمریکا و عواملش حرکت غلطی بکنند،  ایشان افزودند: ا
خودشان بیشتر ضربه خواهند خورد. البته ما دنبال جنگ 
گر کسی اقدامی کند  که جنگ چیز خوبی نیست اما ا نیستیم، چرا

قاطعانه جواب می دهیم.
رهبر انقلاب آمریکا را در مسیری رو به ضعف توصیف کردند و 
افزودند: ازلحاظ اقتصادی، سیاست خارجی، سیاست داخلی، 
مسائل اجتماعی و عرصه های دیگر، آمریکا در حال ضعیف شدن 

است و دیگر نمی تواند آن قدرت 20-30 سال قبل را داشته باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به کسانیکه در داخل مدام 
کره با این  کره نمی رویم؟«، گفتند: مذا می گویند »چرا پشت میز مذا
دولت آمریکا، نه تنها تحریم را رفع نمی کند بلکه باعث کورشدن گره 
تحریم ها و افزایش فشارها می شود و به مطالبات و زیاده خواهی 

جدید امکان مطرح شدن می دهد.
ایشان در نکته پایانی سخنانشان، مقاومت فلسطین و لبنان را 
قوی تر و پرانگیزه تر از قبل دانستند و گفتند: مسئولان ایرانی از 
جمله دولت و رئیس جمهور در این مورد اتفاق نظر دارند که باید با 
همه توان از مقاومت فلسطینی و لبنان حمایت کنیم و ان شاءالله 
ملت ایران در آینده هم مثل گذشته پرچم دار مقاومت در مقابل 

زورگویی ها خواهد بود.

درمحضر ولایت

خبـــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

کره با آمریکا گره تحریم ها را باز  مذا
نمی کند؛ کورتر می کند

کثریت  در مجمع عمومــی فوق العــاده و با موافقــت ا
ســهام داران حقیقــی و حقوقــی، ســرمایه شــرکت 
فــولاد مبارکه از محل ســود انباشــته ۴2 هــزار میلیارد 
تومــان معــادل ۳۸.۸۹ درصد افزایــش یافــت و از ۱۰۸ هزار میلیــارد به 

۱۵۰ هــزار میلیــارد تومــان رســید.
به گزارش خبرنگار ایراســین، این افزایش سرمایه قرار اســت در راستای 
تکمیل پروژه خــط ورق رنگــی شــماره 2 و همچنین افزایش ســرمایه در 
شرکت های زیرمجموعه، خرید سهام و تأسیس شرکت های سرمایه پذیر 

و تأمین سرمایه در گردش موردنیاز شرکت مورداستفاده قرار گیرد.

در گــزارش مدیرعامــل گــروه فــولاد مبارکــه در مجمــع عمومــی 
فوق العاده این شرکت تشریح شد؛

اهداف افزایش سرمایه ۴2 هزار میلیارد تومانی فولاد مبارکه

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در مجمع عمومی فوق العاده این شرکت، 
اهداف برنامه ریزی شده برای افزایش ســرمایه 42 هزار میلیارد تومانی 

شرکت فولاد مبارکه را تشریح کرد.
ســعید زرنــدی، مدیرعامــل گــروه فــولاد مبارکــه، در این مجمــع ضمن 
قدردانی از همکاری همه ســهام داران حقیقی و حقوقــی به دلیل نگاه 
مثبت به توســعه فــولاد مبارکــه، اظهار کــرد: نــگاه ما بــه آینــده و تحقق 
چشم انداز سال 1410، سرآمد، نوآور و موفق بودن فولاد مبارکه است و این 

نگاه را هم در کشور و هم در منطقه پیگیری خواهیم کرد.
وی رســیدن به درآمد 1۵ میلیارد دلاری را از اهداف فولاد مبارکه در افق 
1410 اعلام کرد و گفت: برای این امر ۸0 درصد موارد را در حوزه های مرتبط 
با زنجیره فولاد و در خانواده فولاد مبارکه دنبال خواهیم کرد و 20 درصد آن 

را نیز برای کسب سود بیشتر برنامه ریزی کرده ایم.
برنامه فولاد مبارکه برای قرار گرفتن در جمع ۲۰ شرکت 

فولادساز  برتر دنیا در سال ۱4۱۰
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با بیان اینکه ما به دنبال قرار گرفتن در بین 
20 شرکت برتر فولادساز  جهان در سال 1410 هستیم، ابراز کرد: بهره برداری 
کثری از ظرفیت های تولید، به ویژه محصولات با ارزش افزوده بالا،  حدا

یکی از جهت گیری های اصلی ما برای تحقق این امر است.
وی افزود: تمرکز و توسعه متوازن زنجیره ارزش و زیرساخت های موجود و 
همچنین نگاه جدید به حوزه صادرات و ارتقای رقابت پذیری در بازارهای 
جهانی از دیگر استراتژی های در دستور کارِ شرکت فولاد مبارکه برای قرار 

گرفتن در بین 20 شرکت فولادساز  برتر جهان است.
زرندی توجه به موضوعات محیط زیســتی، حکمرانی پایدار و مباحث 
پایداری اقتصــادی و اجتماعــی را در اولویت فعالیت های فــولاد مبارکه 
اعلام کرد و گفت: این گونه نیســت که ما فقط به دنبال توســعه باشیم، 
بلکه توجه به محیط زیست و مسئولیت های دیگر در فضای اجتماعی 

را نیز دنبال می کنیم.
کید کرد: نگاه ما تمرکز بر محیط زیســت، توسعه سرمایه انسانی و  وی تأ

توسعه نوآوری و فناوری به عنوان راه رسیدن به اهداف مطلوب است.

مدیرعامــل گــروه فــولاد مبارکــه در ادامــه با بیــان اینکه فــولاد مبارکــه از 
سرمایه گذاری یک هزار و ۵۸0 میلیارد تومان در ســال ۸۵ در بورس آغاز 
به کار کرد و در سالیان متوالی افزایش سرمایه  داشــته و امروز به 1۵0 هزار 
میلیــارد تومــان ســرمایه گذاری در بورس رســیده اســت، گفــت: در این 
مجمع،  رشد حدود 3۹ درصدی در افزایش سرمایه از محل سود انباشته 

رقم خواهد خورد.
نتایج حاصل از افزایش سرمایه قبلی فولاد مبارکه

زرندی افزود: ما به دنبال ایجاد 4 میلیــون و 200 هزار تن ظرفیت جدید 
ورق گرم در خط نورد گرم 2 هســتیم. با بهره بــرداری از این پروژه، ضمن 
تکمیل زنجیره های ارزش و اشــتغال زایی می توانیــم ارزش افزوده های 
بیشــتری ایجاد کنیم تا از خام فروشــی و صادرات و فروش محصولات با 

ارزش افزوده کم جلوگیری شود.
وی با بیــان اینکــه بــر اســاس برآوردهــای صورت گرفتــه، دوره بازگشــت 
ســرمایه خط نورد گرم 2 فولاد مبارکــه 2 ســال و 10 ماه اســت، گفت: این 
کنون در مجموع حــدود 42 درصد )در بخش مهندســی پروژه  پروژه تا
۵۹ درصد، تأمین ۵۵ درصد و اجرا 24 درصد( پیشرفت داشته، البته این 
پروژه مشــکلاتی دارد که تیم مدیریتی شــرکت فولاد مبارکه با جدیت به 

دنبال حل آن هاست.
کنون 1۸ هزار میلیارد تومان  مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با بیان اینکه تا
برای پروژه خط نورد گرم 2 فولاد مبارکه هزینه شــده اســت، تصریح کرد: 
مجموع منابع تأمین شده از محل افزایش سرمایه های سال های قبل 
331.۹3۸ میلیارد ریال بوده و تا کنون جمع مخارج انجام شده 1۸۹.۶0۷ 

میلیارد ریال است.
برای این پــروژه 33 هــزار میلیارد تومــان منابــع در نظر گرفته شــده و با 
مجموع 1۸ هزار میلیارد تومان مخارج صورت گرفته، 14 هزار میلیارد تومان 

برای تکمیل این طرح باقی مانده است.
کید کرد: خط نورد گرم 2 فولاد مبارکه پروژه ای استراتژیک است که  وی تأ
زنجیره تولید فولاد مبارکه را تکمیل خواهد کرد. افزون بر این، ورق های 
فولادی عریض برای لوله های انتقال نفت و گاز و همچنین ورق های با 
استحکام بالا برای صنعت خودروسازی تولید خواهیم کرد؛ ضمن اینکه 

این پروژه حدود یک هزار نفر اشتغال زایی ایجاد خواهد کرد.
افزایش ۱4 هزار و ۷۰۰ میلیارد تومانی سرمایه گذاری 

فولاد مبارکه در شرکت های زیرمجموعه
وی در ادامه با اشــاره به اینکه مشــارکت در افزایش سرمایه شرکت های 
ســرمایه پذیر زیرمجموعه فولاد مبارکه از دیگر اهداف افزایش ســرمایه 
این شــرکت در مجمع عمومی فوق العاده اســت، گفت: فولاد مبارکه در 
شرکت های متعددی حضور دارد و باید در موضوعات مختلفی وارد شود؛ 
ازاین رو 14 هزار و ۷00 میلیارد تومان افزایش سرمایۀ پیش رو برای افزایش 
مشــارکت در شــرکت هایی مانند آتیه فولاد نقش جهان، سرمایه گذاری 
ک، نوین الکترود اردکان،  معادن و فلزات، شــرکت صنایع نیرو و انرژی پا
تأمین آب صنایع و معــادن، صندوق پژوهش و فناوری ســرمایه گذاری 
خطرپذیر فولاد مبارکه، شرکت صنعتی و معدنی گل گهر، شرکت صنعتی 

و معدنی چادرملو، امین طب سپانو و ایریسا برنامه ریزی شده است.
 ۵۰ میلیون تن سنگ آهن جدید به ظرفیت فولاد مبارکه 

اضافه خواهد شد
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در ادامــه با بیان اینکه ۸ هزار و ۷00 میلیارد 
تومــان و معــادل  21 درصــد از این افزایش ســرمایه بــرای خرید ســهام و 
تأسیس شــرکت های ســرمایه پذیر برنامه ریزی شده اســت، ادامه داد: 
در ایــن زمینه خریــد حــدود ۵۵ درصد از ســهام شــرکت صنایع معدنی 
پــال( اتفاق مهمــی بود کــه گروه فــولاد مبارکــه را به 

ُ
کانی ســازان کیمیــا )ا

اصلی ترین سهام دار در منطقه سنگان تبدیل کرد و ازاین رو در این زمینه 
۵ هزار و 300 میلیارد تومان هزینه خواهیم کرد و ۵0 میلیون تن سنگ آهن 

جدید به ظرفیت فولاد مبارکه اضافه خواهد شد.
وی در ادامـه بـا بیـان اینکـه فـولاد سـبزوار ۸00 هـزار تـن آهن اسـفنجی 
برای مـا تولیـد می کنـد، اضافه کـرد: شـرکت اپـال پارسـیان نیـز ظرفیت 
تولید کنسانتره به میزان 2.۶ میلیون تن و گندله سازی ۵ میلیون تنی 

را بـرای مـا محقـق می کند.
زرندی ادامه داد: همچنین در این زمینه 3 هزار و 400 میلیارد تومان برای 
شرکت توان آور آســیا، 33 میلیارد تومان برای تأسیس شرکت ورق های 
آلیاژی فولاد مبارکه و مجتمع فولاد و نورد سبا نیز یک میلیارد تومان در 

نظر گرفته شده است.
تخصیص 6 هزار و 8۰۰ میلیارد تومان برای پروژه خط 

تولید ورق رنگی لوازم خانگی و ساختمانی
وی پروژه خط ورق رنگی لوازم خانگی و ساختمانی را دیگر پروژه در دستور 
کار فولاد مبارکه عنوان کرد و گفت: عملیات اجرایی این پروژه از سال 1403 
آغاز شده و بر اساس برنامه ریزی ها، در اواخر سال 140۵ یا اوایل 140۶ به 

بهره برداری خواهد رسید.
مدیرعامل گروه فــولاد مبارکه با بیــان اینکه پروژه خط تولیــد ورق رنگی 
لوازم خانگی و ساختمانی فولاد مبارکه دارای ظرفیت تولید 11۵ هزار تن در 
دستور کار است، ابراز کرد: با بهره برداری از این پروژه، فولاد مبارکه می تواند 
کمیت بازار را در دست بگیرد؛ همچنین بین خطوط تولیدی  مالکیت و حا
فعلی در گروه موازنه ایجاد خواهد شــد، ضمن اینکه بهره برداری از این 
پروژه به افزایش ارزش افزوده در گروه فولاد مبارکه منجر می شود و از خروج 

ارز از کشور جلوگیری می کند.
وی بــا بیــان اینکــه کل بودجــه موردنیــاز پــروژه خــط تولیــد ورق رنگــی 
لوازم خانگی و ساختمانی فولاد مبارکه ۹ هزار و 300 میلیارد تومان است، 
ادامــه داد: از محــل ایــن افزایش ســرمایه، 1۶ درصد یعنــی ۶ هــزار و ۸00 
میلیارد تومان و از منابع داخلی فولاد مبارکه نیز 2 هزار 400 میلیارد تومان 

به این پروژه تخصیص خواهد یافت.
کید کــرد: این پروژه قرار اســت در ســال های 1404 و 140۵ نقش  زرندی تأ

اصلی را بین پروژه های در دستور کار فولاد مبارکه ایفا کند.
وی با بیان اینکه بازگشــت ســرمایه پروژه خط ورق رنگــی لوازم خانگی و 
ســاختمانی فولاد مبارکه کمتر از 2 سال برآورد شــده است، تصریح کرد: 
خالص ارزش فعلی این پروژه نیز 1۵ هزار میلیارد تومان برآورد شده است.

6 هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان تأمین سرمایه در گردش 
موردنیاز شرکت

زرندی با بیان اینکه شــرکت فولاد مبارکــه برای انجام کارهــای مهم نیاز 
به ســرمایه در گردش دارد، ابراز کرد: ۶ هــزار و 200 میلیارد تومان، معادل 

1۵ درصد از افزایش سرمایه نیز به این بخش اختصاص خواهد یافت.
وی در خصوص میزان خرید و دپوی مواد اولیه در فولاد مبارکه در سال 
1403 به منظــور هزینه کرد تأمین ســرمایه در گــردش فولاد مبارکــه از این 
افزایش سرمایه نیز ابراز کرد: در سال جاری 2 میلیون و ۸10 هزار تن آهن 
اســفنجی در فولاد مبارکه خریداری شــده که از این میزان ۷3۹ هزار تن 
دپو شده است. همچنین ۷ میلیون و 3۸۷ هزار تن کنسانتره خریداری 
شده که یک میلیون و ۹43 هزار تن آن دپو شــده، 4 میلیون و 343 هزار 
تن نیز گندله خریداری شده که یک میلیون و 142 هزار تن آن دپو شده 
و سایر مواد اولیه نیز یک میلیون و ۵2۷ هزار تن بوده که از این میزان 402 

تن دپو شده است.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با بیان اینکه در چند ماه گذشته کمبود گاز 
و قطعی برق دغدغه جدی در صنایع و به ویژه فولاد مبارکه بوده است، 
ادامه داد: با تدبیر اندیشیده شده و تأمین منابع آهن اسفنجی و ذخیره 
آن ها توانستیم جلوی برخی از ضررها را بگیریم و کمبودها را جبران کنیم.

وی در ادامــه بــا بیــان اینکــه جبــران مخــارج ســرمایه ای بــرای تکمیل 
پروژه های زیرسقفی نیز از دیگر محل های هزینه افزایش سرمایه فولاد 
مبارکه اســت، افزود: بــرای این بخش نیــز ۵ هــزار و 200 میلیــارد تومان و 
معادل 13 درصد از افزایش سرمایه در نظر گرفته شده است. پروژه های 
واحد فولادسازی، آهن سازی، انتقال و تصفیه فاضلاب، سیستم های 
اتوماسیون و طرح IT، انرژی و سیالات فولاد سبا، طرح های توسعه فولاد 
سبا، واحد نورد سرد، واحد نورد گرم شماره یک، واحد گالوانیزه ۹۹ مورد 

سایر پروژه ها در این بخش دیده شده است.
وی تصریح کرد: دوره بازگشت این افزایش سرمایه ۵ سال و 3 ماه و 2۸ روز 
و نرخ بازده داخلی 3۸.۶ درصد در نظر گرفته شده و امیدواریم با موافقت 

سهام داران برای افزایش سرمایه همه برنامه های اعلام شده محقق شود.
امیدواریم با حمایت از بازنشستگان لبخند را بر لبان 

آن ها بنشانیم
زرندی، در حاشــیه مجمع عمومی فوق العاده این شــرکت نیز در جمع 
خبرنگاران گفت: افزایش سرمایه شرکت از محل سود انباشته به منظور 
اجــرای پروژه هــای اولویــت دار شــرکت صــورت گرفتــه و به معنــی تأیید 

سهام داران بر نگاه توسعه محور فولاد مبارکه است.
شرکت فولاد مبارکه به دنبال دست یابی به چشم انداز 1410 و قرار گرفتن 
در جمع 20 شــرکت برتــر جهان اســت؛ بنابرایــن امیدواریم از ســال 1404 
شاهد رشد و سرعت گرفتن پروژه های تعریف شده باشیم و کل ایران را با 

محوریت فولاد مبارکه به کارگاه های ساخت وساز تبدیل کنیم.
ما در فــولاد مبارکه مدیون بازنشســتگان هســتیم؛ بنابراین به شــرایط 
معیشــتی ســخت بازنشســتگان توجه ویژه ای داریــم و در تلاشــیم تا با 
طراحی رویه های کمکی، حمایت های لازم را از این عزیزان انجام دهیم 

تا لبخند بر لبان آن ها بنشیند.

مهدی کویتی، معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه:
افزایش سرمایه فولاد مبارکه به سود پایدار برای سهام داران و 

اجرای پروژه های توسعه بلندمدت منجر خواهد شد

مهدی کویتی، معاون اقتصادی و مالی شرکت فولاد مبارکه نیز در حاشیه 
مجمع عمومی فوق العاده این شــرکت گفت: امروز به شــکرانه خداوند 
شاهد بودیم که با مشــارکت همه ســهام داران، مجمع افزایش سرمایه 
به خوبی برگزار شــد. در این مجمع، ســرمایه شــرکت بــه میــزان 42 هزار 
میلیارد تومان افزایش یافت و به 1۵0 هزار میلیارد تومان رسید که در نوع 
خود در گروه شرکت های صنعتی بی نظیر است. در حال حاضر شرکت 
فولاد مبارکــه در بازار ســرمایه به لحاظ ســرمایه ثبتی بعد از گروه شســتا 
در رتبه دوم قرار دارد و در گروه صنعت، عنــوان اول را به خود اختصاص 

داده است.
این افزایش سرمایه به اجرای پروژه های توسعه ای تعریف شده در افق 
بلندمدت فــولاد مبارکه کمک خواهــد کرد و امید اســت کــه با حمایت 
مدیران و کارکنــان، اهداف و پروژه ها به ثمر برســند و ســود پایــدار برای 

سهام داران ایجاد شود.
وی از معافیت مالیاتی به عنوان یکی از نکات مثبت این افزایش سرمایه 
نام بــرد و در این بــاره اضافه کرد: این افزایش ســرمایه، نزدیک بــه ۶ هزار 
میلیارد تومان معافیت مالیاتی برای شرکت به همراه داردِ ازاین رو در یکی 
دو روز آتی از طریق سازمان بورس پیگیری خواهیم کرد که سهام داران 
افزایش سرمایه را در پرتفوی خود مشاهده کنند و از حلاوت آن بهره مند 

گردند.
کثریت ســهام داران حقیقی و  گفتنی اســت در پایان این مجمع با رأی ا
حقوقی میزان سرمایه شــرکت فولاد مبارکه از 10۸ هزار میلیارد تومان به 
1۵0 هزار میلیارد تومان و به میزان 42 هزار میلیارد تومان و معادل 3۸.۸۹ 

درصد افزایش یافت.

موافقت  مجمع عمومی فوق العاده با افزایش سرمایه 42 هزار میلیارد تومانی

: رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از دانشجویان سراسر کشور

سعید زرندی 
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه

مهدی کویتی
 معاون اقتصادی و مالی شرکت فولاد مبارکه

افتتاح کارخانه ذوب آهن آذرافروز در نجف آباد 
، کارخانه ذوب آهن آذرافروز در شهرستان نجف آباد استان اصفهان با حضور مقامات محلی و استانی افتتاح شد. این پروژه با هدف ایجاد اشتغال و تقویت رونق اقتصادی در منطقه، به عنوان یکی از طرح های بزرگ صنعتی ایران در حال فعالیت است. این کارخانه با  به گزارش خبرنگار پایگاه خبری آهن نیوز

کنون حدود ۱4۰۰ میلیارد تومان در این پروژه سرمایه گذاری شده است و در صورت تکمیل، ظرفیت تولید آن به ۲۰۰ هزار تن خواهد رسید. کز تولید فولاد آلیاژی خاص در کشور تبدیل شود. تا مساحتی حدود 3۱ هزار متر مربع و ظرفیت اولیه تولید ۱۰۰ هزار تن فولاد در سال، قرار است به یکی از بزرگ ترین مرا
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استفاده از پساب فاضلاب شهری و بازچرخانی آب 
صنعتی در فولاد مبارکه کاهش چشمگیری در برداشت آب 

خام به همراه داشته است.
کنون  مدیر انرژی و سیالات مجتمع فولاد مبارکه با بیان اینکه هم ا
در این مجتمع صنعتی به ازای تولید یک  تن فولاد تنها 2.۵ مکعب 
آب مصرف می شود که در نوع خود یک الگو و رکورد جهانی است، 
گفت: با سرمایه گذاری ۵00 میلیون یورویی در محل اجرای 
طرح های کاهش و بهینه سازی مصرف آب در 10 سال گذشته و 
سرمایه گذاری بیش از یک میلیارد یورویی در سال های آینده، 
میزان برداشت آب خام تا سال 140۶ در حد مصرف شرب کاهش 

خواهد یافت.
سید امیر طباطبائیان با اشاره به اجرای طرح جمع آوری پساب 
فاضلاب شهری ۹ شهر اطراف کارخانه، افزود: با عقد قراداد 
بیع متقابل این کارخانه و شرکت آبفا سالانه بیش از 20 میلیون 
مترمکعب پساب فاضلاب وارد تصفیه خانه های این کارخانه 
می شود که این میزان آب 30 درصد مصرف آب این مجتمع 

صنعتی را تأمین می کند.
مدیر انرژی و سیالات کارخانه فولاد مبارکه، از اجرای طرح تبدیل 
برج های خنک کننده قدیمی به برج های هیبریدی با استفاده 
از فناوری های نوین خبر داد و گفت: با اجرای این طرح و طرح 
جمع آوری آب های سطحی در کارخانه بیش از ۵0 درصد مصرف 

آب این کارخانه کاهش و بهینه سازی شد.

استفاده از پساب و بازچرخانی 
آب صنعتی در فولاد مبارکه

مدیر انرژی و سیالات مجتمع فولاد مبارکه مطرح کرد:

سرمایه فولاد مبارکه به ۱۵۰ هزار میلیارد تومان رسید
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کاهش ۹۰۰ میلیون دلاری ارزش صادرات فولاد ایران

به گزارش چیلان، انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران آمار 
صادرات یازده ماهه سال ۱۴۰۳ زنجیره فولاد کشور را منتشر 
 ۱۳ ، کرد که بر این اساس ارزش صادرات زنجیره فولاد کشور
درصد معادل ۸۹2 میلیون دلار کاهش داشته است. این در 
حالی است که در آمار نه ماهه میزان کاهش ارزش صادرات 

زنجیره فولاد ۷۹2 میلیون دلار اعلام شده بود.
: شمش و اسلب به عنوان  نکات مهم این گزارش عبارت اند از
کاهش  بیشترین  ایران،  فولاد  صادراتی  اصلی  محصولات 
حجم صادرات به ترتیب با 1۷ و 2۹ درصد افت داشته اند. 
حجم صادرات مقاطع طویل 14 درصد افزایش داشته که البته 
کارت های بازرگانی اجاره ای همچنان بازیگر اصلی صادرات آن 
بوده اند و سهم تولیدکنندگان در بازار صادراتی را کاهش داده اند. 
این مسئله قطعاً بر ارزآوری فولاد کشور تأثیر گذار خواهد بود. 
روند افزایشی حجم صادرات مواد اولیه زنجیره فولاد شامل 
کنسانتره و گندله تداوم دارد. صادرات آهن اسفنجی )و بریکت( 
رشد 14 درصدی داشته که عمدتاً در نیمه نخست سال صورت 

گرفته است.

اشتغال زایی ۱۷۰۰ نفری در منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی 
خلیج فارس از اشتغال زایی یک هزار و ۷۰۰ نفری در این منطقهٔ 

عظیم اقتصادی در سال ۱۴۰۳ خبر داد.
به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس، 
محمدرضا پیرحسینلو، منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و 
فلزی خلیج فارس را یکی از مهم ترین قطب های صنعتی کشور 
ذکر کرد و بیان داشت: این منطقه نقش بسزایی در اشتغال زایی 
و توسعه تولید در ایران اسلامی ایفا کرده است و بر اساس آمار 
ثبت شده در سامانه رصد، تا تاریخ 1۹ اسفند 1403، تعداد 1۷00 

فرصت شغلی در این منطقه ایجاد شده است.
وی این حجم از اشتغال زایی را نشان دهنده رشد پایدار و افزایش 
ظرفیت های اشتغال در منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و 
فلزی خلیج فارس خواند و گفت: تعهد ما برای سال جاری، 1۵00 

نفر بود که توانستیم بیشتر از حد تعهد خود اشتغال زایی کنیم.

سرمایه »فخاس« از ۶.۸ به ۱۰ همت افزایش یافت

سهام داران شرکت مجتمع فولاد خراسان در نشست مجمع 
عمومی فوق العاده که روز یک شنبه ۱۹ اسفند ماه ۱۴۰۳ برگزار 
شد، افزایش ۳.2 هزار میلیارد تومانی این شرکت با نماد 
»فخاس« را تصویب کردند. به این ترتیب سرمایه فخاس از 

۶.۸ به ۱۰ همت افزایش یافت.
به گزارش روابط عمومی شرکت مجتمع فولاد خراسان، طهمورث 
جوانبخت، مدیرعامل شرکت مجتمع فولاد خراسان در نشست 
مجمع عمومی فوق العاده این شرکت با بیان اینکه در سال 1402 و 
1403 شاهد رشد سود خالص، سود عملیاتی و رشد فروش شرکت 
علی رغم محدودیت های موجود بوده ایم، افزود: در سال مالی 
1402 نسبت به سال 1401 با رشد ۶۶.۷ درصدی فروش سالانه و 
تحقق 143.2 درصدی رشد سود عملیاتی توانستیم رتبه اول را 

در میان فولادسازان کشور کسب کنیم.
وی ضمن قدردانی از حمایت ها و اعتماد سهام داران، رشد ۸.۵ 
درصدی حاشیه سود خالص شرکت را از کامیابی های سال 1402 
نسبت به 1401 برشمرد و گفت: براساس آمارهای کدال شده در 
نیمه اول سال 1403 و در شرایطی که اغلب شرکت های فولادساز 
کشور با کاهش سودآوری مواجه بوده اند، »فخاس« تنها شرکتی 
است که به جز »فولاد«، موفق به ثبت رشد سود خالص ۶ 

درصدی در پایان شش ماهه 1403 شده است.

عدد خبر

میلیون دلار

نفر

همت

فولاد قاینات به مرحله ریخته گری رسید
کنون اجرای عملیات ریخته گری آزمایشی )First Cast(، و به  به گزارش آهن نیوز، هادی عبدی، مدیر مجتمع فولاد قاینات، گفت: در بهمن ۱4۰۲، با اجرای موفقیت آمیز اولین عملیات قوس الکتریکی، قدم بزرگی در راه اندازی این مجتمع برداشته شد. پس از آن، در شهریور ۱4۰3، اولین ذوب آزمایشی انجام شد و ا

یاری خداوند متعال انجام شد. مجتمع فولاد قاینات با ظرفیت تولید سالانه 8۰۰ هزار تن شمش فولادی را دارد و این پروژه به عنوان یکی از بزرگ ترین سرمایه گذاری های صنعتی منطقه، علاوه بر ایجاد ۵۰۰ شغل مستقیم، برای بیش از ۲۰۰۰ نفر به صورت غیرمستقیم فرصت اشتغال فراهم می کند.

مدیرعامــل گــروه فــولاد مبارکــه روز چهارشــنبه 
ح هــای  22 اســفندماه ۱۴۰۳ از خطــوط تولیــد و طر
توســعه پیــش روی شــرکت صنایــع معدنــی فــولاد 

ســنگان خراســان بازدیــد کــرد.
 به گزارش خبرنــگار فــولاد، در این بازدید که ســعید زرنــدی، مدیرعامل 
گروه فولاد مبارکه را معاون سرمایه گذاری و راهبری شرکت ها، مدیر حوزه 
مدیرعامل، مدیر روابط عمومی و مدیر فراوری مواد معدنی فولاد مبارکه 
همراهــی می کردند، وی در جلســه ای پس از گفت وگو با مدیران شــرکت 
صنایع معدنی فولاد سنگان خراسان تصریح کرد: مجموعه معدنی گروه 

فولاد مبارکه تقویت و ساختارمند خواهد شد.
عبور از ظرفیت اسمی شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان خراسان ازجمله 
دستاوردهای ارزشمند این شرکت بود که هم زمان با حضور مدیرعامل 

گروه فولاد مبارکه و هیئت همراه در این مجموعه محقق شد.
اختصاص نخستین بازدید مدیرعامل گروه فولاد مبارکه به 

شرکت فولاد سنگان
ســعید زرندی، مدیرعامل گــروه فولاد مبارکه در حاشــیه بازدیــد از فولاد 
ســنگان و در گفت وگو با خبرنــگار فولاد اظهار کــرد: پس از عــرض احترام 
به محضر مقدس حضرت علی بن موســی الرضا )ع( در مشــهد مقدس، 
نخستین بازدید خود را از شرکت های تابعه گروه فولاد مبارکه، به شرکت 

فولاد سنگان خراسان اختصاص دادم.
وی در ادامه افزود: شرکت فولاد سنگان خراسان در حوزه تولید گندله و 
کنسانتره، از واحدهای پیشرو و خوب گروه فولاد مبارکه به حساب می آید 
که ظرفیت تولید سالانه آن ۵ میلیون تن است. در شــرکت اُپال نیز که در 
همین منطقه واقع شده چنین ظرفیتی وجود دارد و مجموعاً ظرفیت 

سالانه 10 میلیون تن تولید کنسانتره و گندله در منطقه سنگان داریم.
حمایت از پروژه ها و نگاه روبه جلوی شرکت فولاد سنگان

زرندی در نشســت با مجموعه مدیریتی شرکت فولاد ســنگان خراسان 
گفت: فولاد ســنگان همواره حرکتی روبه جلو داشــته و با نگاهی که برای 
چشم انداز خود طراحی کرده، به دنبال رسیدن به جایگاه مناسبی در این 
حوزه در دنیاست؛ طبیعتاً این که فولاد سنگان در رقابت های منطقه ای 
نیز جایگاه خود را مشخص کند از اهمیت زیادی برخوردار است؛ بنابراین 

باید به دنبال یک رشد پایدار باشد.
وی در ادامه افزود: چشم انداز فولاد مبارکه قرار گرفتن در جمع 20 فولادساز 
برتر جهان است؛ ولی ما فقط به دنبال ارتقای حجم تولید نیستیم، بلکه 
ارزش افزوده نیز برای ما اهمیت دارد. ما باید جایگاهی داشته باشیم که 
محصولات صادراتی مان در دنیا جایگاه ویژه ای داشته باشد؛ از همین رو 

انتظار پیشرفت در ابعاد مختلف را داریم.
مدیرعامــل گــروه فــولاد مبارکــه در ادامــه خاطرنشــان کــرد: در حــوزه 
فولادسازی، تولید با کیفیت بهتر را مدنظر داریم و تولید ورق های الکتریکی 
در همین راســتا تعریف شــده اســت. بدون تردید همه این هــا منوط به 

توسعه متوازن اجزای زنجیره تولید اســت. استراتژی ما این است که کل 
زنجیره تولید، متوازن به پیش رود و تلاش می کنیم با سرعت بیشتری در 

این زمینه حرکت کنیم.
به طور جدی درصدد تولید کنسانتره، گندله و توسعه معدن 

هستیم
وی اذعان داشت: برای رسیدن به این هدف ضروری است به طور جدی 
به حوزه های بالادستی و معدن وارد شویم. یکی از ضعف های ما نداشتن 
ک تولید اســت؛ از همین می کوشــیم  اطمینان بــه پایداری تأمیــن خورا

به طور جدی به حوزه تولید گندله، کنسانتره و توسعه معدن وارد شویم.
زرندی تصریح کرد: دو قسمت امیدبخش در حوزه معدن وجود دارد که 
یکی از آن ها منطقه سنگان است. امروز بیش از 10 میلیون تن کنسانتره و 
گندله در این مجموعه در حال تولید اســت. در سرمایه گذاری های آتی، 
درصددیــم حرکــت در این مســیر را ادامه دهیم. شــرکت فــولاد هرمزگان 
یکی دیگر از ظرفیت های ماســت و باید به ســمت ایجاد مگامدول های 

معدنی حرکت کنیم.
مجموعه معدنی گروه فولاد مبارکه تقویت و ساختارمند 

خواهد شد
وی ادامه داد: برنامه ما این اســت کــه در حوزه معــدن، از پروژه ها و نگاه 
روبه جلوی شرکت فولاد سنگان حمایت کنیم. پروژه های مطرح شده در 
این جلسه، قطعاً موردتوجه و اولویت ماست. همچنین سرمایه گذاری 
در حوزه نیروگاهی و ظرفیت های خدادادی موجود اهمیت زیادی دارد. 
کید می کنم که فــولاد مبارکه آمادگــی آن را دارد تا از  صراحتاً بر این نکته تأ

پروژه های فولاد سنگان حمایت کند.
کید کــرد: باید کل منطقه مجدداً ارزیابی  مدیرعامل گروه فولاد مبارکه تأ
شــود و از همیــن رو، هلدینگ معدنی مــا در گــروه فولاد مبارکــه تقویت و 
کتشــافات ما نیز ثبت شــده و با جدیت  ســاختارمند خواهد شد. حوزه ا
کتشــافات جدید اســت؛ بایــد با مجموعــه اُپــال در زمینه های  درصدد ا
مشــترک در حــوزه حمل ونقــل، همچــون خریــد ماشــین آلات معدنــی 
ســرمایه گذاری کنیــم. یکــی از چالش هــای مــا در حــوزه معــدن، بخش 
کتشافات است، زیرا از اســتانداردهای جهانی فاصله داریم و البته این  ا

ضعف در حوزه ماشین آلات معدنی نیز مشاهده می شود.

مدیرعامل شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان:
سرمایه گذاری ۳2 هزار میلیارد ریالی شرکت فولاد سنگان برای 

بهینه سازی مصرف انرژی

علــی امرایــی، مدیرعامــل شــرکت صنایع معدنــی فولاد ســنگان نیــز در 
بازدیــد مدیرعامل گــروه فولاد مبارکــه از ایــن مجموعه اظهار داشــت: با 
هوشمندسازی و راه اندازی سیستم دیسپاچینگ انرژی، مصرف انرژی در 
شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان را به صورت قابل توجهی بهینه سازی 

کنون، 114 پروژه با سرمایه گذاری 32 هزار میلیارد  کردیم و از سال 13۹۸ تا
ریال، معــادل 301 میلیون یــورو انجام دادیم. چالش هــای صنعت فولاد 
کشور ازجمله زیرساخت های حمل ونقل ریلی و انرژی شامل برق و گاز، 

بسیار جدی است.
وی در ادامه بیان کرد: شــرکت صنایــع معدنی فــولاد در نزدیکی معادن 
ســنگ آهن منطقــه ســنگان قــرار دارد و واحدهــای گندله ســازی و 
کنسانتره سازی آن، هرکدام به ظرفیت تولید اسمی ۵ میلیون تن در حال 
تولید هستند. هدف این مجموعه تولید پایدار بخشی از گندله موردنیاز 

گروه فولاد مبارکه است.
بازدید از کارخانه گندله سازی فولاد سنگان و شرکت 

فراوری معدنی اُپال کانی پارس
مدیرعامــل گــروه فــولاد مبارکــه و هیئــت همــراه در ادامــه از کارخانــه 
گندله سازی و ماشین آلات استخراج معدن شرکت صنایع معدنی فولاد 
ســنگان بازدید کرد و به رســم یابود یــک نهال در ایــن مجموعه صنعتی 
غرس کرد. همچنین هم زمان با حضور ســعید زرنــدی، مدیرعامل گروه 
فولاد مبارکه، در شرکت فولاد سنگان، این شرکت از ظرفیت اسمی تولید 

سالانه ۵ میلیون تن گندله عبور کرد.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه و هئیت همراه پس از بازدید از شرکت صنعتی 
و معدنی اُپال پارسیان ســنگان، به منظور بازدید از بخش های مختلف 
و طرح های پیش روی شــرکت فراوری معدنی اُپال کانی پارس، وارد این 

مجموعه شدند.
آینده معدنی کشور در منطقه سنگان است

سـعید زرنـدی در بازدیـد از شـرکت فـراوری معدنـی اُپـال کانـی پـارس بـا 
حضـور در نشسـت بـا مدیـران ایـن مجموعـه اظهـار کـرد: آینـده معدنـی 
کشور در منطقه سـنگان اسـت و گروه فولاد مبارکه در تلاش برای توسعه 
ایـن منطقـه و سـرمایه گذاری بیشـتر در آن اسـت. شـرکت های فـراوری 
معدنی اُپال کانی پـارس و صنایع معدنی فولاد سـنگان، مجموعه هایی 
هسـتند که برای ایجاد ظرفیت تولیـد 10 میلیون تـن، روی آن ها حسـاب 

بـاز کرده ایـم.
وی در ادامــه افزود: بــا توجه بــه وجــود دو کارخانه کنســانتره با ظرفیت 
هریک به میــزان ۵ میلیون تــن در منطقه ســنگان، برنامه فــولاد مبارکه 
برای ســرمایه گذاری در این حوزه جدی است. این دو مجموعه معدنی 
ظرفیت آن را دارند که به یک مجتمع بزرگ معدنی تبدیل شوند تا بتوانند 

با هم افزایی بیشتر با یکدیگر همکاری کنند.
از هر اقدامی که آینده صنعتی منطقه سنگان را شکوفا کند، 

دریغ نمی کنیم
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه گفت: فــولاد مبارکه نیاز این مجموعه ها در 
حوزه ماشین آلات را برآورده خواهد کرد، زیرا استراتژی ما نزدیک شدن این 
دو مجموعه به یکدیگر است. زنجیره تولید فولاد کشور و به دنبال آن گروه 
فولاد مبارکه در سال جاری با محدودیت های انرژی به ویژه گاز مواجه شد 

که ظرفیت های تولید را با چالش مواجه ساخت. البته مواد اولیه و گندله 
لازم را ذخیره کردیم و در اختیار داریم.

وی خاطرنشــان کرد: در زمینه تأمین برق موردنیاز گروه فولاد مبارکه نیز 
درصورتی که به وضعیت ثبات برسیم، حتماً برنامه های توسعه ای بیشتری 
خواهیم داشت. در نهایت از هر اقدامی که آینده صنعتی منطقه سنگان را 

شکوفا کند، دریغ نخواهیم کرد.

مدیرعامل شرکت فراوری معدنی اُپال کانی پارس:
پیشرفت ۷۰ درصدی پروژه احداث کارخانه کنسانتره سازی 

پال کانی پارس
ُ
ا

حســام مقدمعلی، مدیرعامل شــرکت فراوری معدنی اُپال کانــی پارس، 
در نشســت مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با تیــم مدیریتی این مجموعه 
بیان کرد: خوشبختانه شرکت فراوری معدنی اُپال کانی پارس، موفق به 
دریافت پروانه بهره برداری کنسانتره با ظرفیت 3.1 میلیون تن شده و پروژه 
احداث کارخانه کنسانتره سازی 2.4 میلیون تنی این مجموعه با پیشرفت 
فیزیکی ۷2 درصدی همراه بوده است. پیش بینی می شود تا سال آینده 
4.4 میلیون تن گندله کیفی در مجتمع اپال پارسیان سنگان تولید شود.

علی رسولیان، مدیر مجتمع سنگ آهن سنگان نیز با اشاره به ظرفیت های 
کید کــرد و گفت:  این منطقه، بر لزوم توســعه زیرســاخت های معدنی تأ
ســنگان یکی از مهم ترین قطب های تأمین سنگ آهن کشــور است و با 
توســعه صحیح آن، می توان نقش مؤثرتری در تأمین مواد اولیه صنعت 

فولاد ایفا کرد.

مدیرعامل اُپال پارسیان سنگان:
پال پارسیان سنگان رو به رشد و توسعه است

ُ
مسیر شرکت ا

در ادامه این نشست، رضا طالبی، مدیرعامل اُپال پارسیان سنگان عنوان 
داشت: مسیر شرکت اُپال پارسیان سنگان رو به رشد و توسعه است؛ اما 
( ازجملــه مهم ترین چالش های این  کمبود کنســانتره و انرژی )برق و گاز
شــرکت محســوب می شــود که آســیب های زیادی به روند تولید آن وارد 
کرده و نیازمند مدیریت بهتر منابع و جلوگیری از خروج سنگ از منطقه 
ک اولیه فولاد مبارکه  است. امیدوارم با رفع این موانع، ظرفیت تأمین خورا

به میزان قابل توجهی افزایش یابد.
در ادامه مدیرعامل گروه فولاد مبارکه و هیئت همراه با حضور در مجتمع 
ســنگ آهن ســنگان نیز به رســم یادبود هریک یک نهال غــرس کردند و 
پس از حضور آنان  در شرکت های صنایع معدنی فولاد سنگان و فراوری 
معدنی اُپال کانی پارس، پروژه احداث خط انتقال برق از پست 400 کیلوولت 
نشتیفان به سایت و سنگ شــکن شــرکت معدنی و صنعتی فولاد شرق 

خراسان کلنگ زنی شد.

مجموعه معدنی گروه فولاد مبارکه تقویت و ساختارمند خواهد شد
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در بازدید از منطقه معدنی سنگان:
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قاره اروپا در خط مقدم تلاش جهانی در حرکت به سمت 
مؤلفه پایداری در تولید قرار دارد و صنعت فولاد در قاره سبز نیز 
از این قاعده مستثنا نیست. به عنوان بخشی از تلاش 
گسترده تر در راستای کاهش انتشار کربن و مبارزه با تغییرات 
اقلیمی، توسعه بخش فولاد سبز به سرعت در حال گسترش 
است. به نظر می رسد صنعت فولاد اروپا به عنوان یکی از 
صنایع به شدت کربن زا، به دنبال ایجاد تحول در تولید این فلز 
از طریق به کارگیری فناوری ها و روش های نوآورانه است. این 
تغییر رویه به سمت تولید فولاد سبزتر و پایدارتر، تأثیر مثبت 
فراوانی بر اقتصاد، محیط زیست و آینده بخش ساخت و تولید 

در قاره اروپا خواهد گذاشت.
به گزارش پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« و به نقل از مجله 
»Envirotec«، پیش بینی می شود ارزش بازار فولاد سبز اروپا از 
23۶.2 میلیون دلار در سال 202۵، به حدود 12 میلیارد دلار با رشد 
۷۵.3 درصد نرخ رشد مرکب سالانه در سال 2032 برسد. با توجه 
به سیاست گذاری های سخت گیرانه زیست محیطی به ویژه طرح 
»EU Green Deal«، تقاضای فولاد کم کربن در بازار اروپا، به ویژه در 
بخش هایی مانند خودروسازی و ساخت وساز افزایش خواهد 
یافت. قابل ذکر است که استفاده از فناوری های جدید در بخش 
فولادسازی مبتنی بر هیدروژن، مانند روش آهن احیا مستقیم و 
کوره های قوس الکتریکی و توانایی آن ها در کاهش انتشار کربن 

به شدت مورد استقبال قرار گرفته اند.
ارزیابی های انجام شده نشان می دهد آلمان به عنوان یکی از 
کشورهای پیشرو در تولید فولاد سبز، حدود 3۷ درصد از سهم بازار 
این محصول در بازار اروپا را در سال 202۵ در اختیار خواهد داشت. 
طرح »National Hydrogen Strategy« که از سوی دولت آلمان 
ارائه شده است، نقشی پررنگ در رسیدن به سهم پیش بینی شده 
برای این کشور در بازار فولاد سبز اروپا ایفا خواهد کرد. حرکت 
صنعت خودرو به سمت استفاده از مواد اولیه پایدار، نرخ پذیرش 
فولاد سبز در قاره اروپا را تسریع بخشیده است؛ به نحوی که 
 ،»BMW« و شرکت »Volkswagen« بازیگران بزرگی مانند شرکت

از فولاد سبز در فرایند تولید خودروهای خود استفاده می کنند.
بازیگران تأثیرگذار در فرایند تحول در صنعت فولاد 

سبز اروپا
چندین بازیگر اصلی در صنعت فولاد اروپا در زمینه تولید فولاد 
سبز نسبت به دیگر شرکت ها سرآمدتر هستند. در همین راستا، 
می توان به همکاری شرکت فولادسازی سوئدی »SSAB« با 
شرکت فنلاندی »Neste« و شرکت »Vattenfall« باهدف استفاده 
از فناوری تولید فولاد مبتنی بر هیدروژن اشاره کرد. حاصل 
همکاری این سه شرکت ابداع فناوری »HYBRIT« بوده که 
باهدف جایگزینی کک با سوخت هیدروژن در فرایند تولید فولاد 
توسعه یافته است. فناوری مذکور، یکی از اقدامات مهمی بوده که 

نشان از پتانسیل بالای قاره اروپا در گذار به تولید فولاد سبز دارد.
شرکت آلمانی »Thyssenkrupp«، یکی دیگر از بازیگران اصلی در 
صنعت فولاد سبز اروپا محسوب می شود که سرمایه گذاری زیادی 
در بخش تولید این نوع از فولاد انجام داده است. شرکت مذکور با 
شرکت ها و سازمان های مختلف برای توسعه روش های نوین 
فولادسازی مبتنی بر استفاده از سوخت هیدروژن همکاری کرده 
است. شرکت »Thyssenkrupp« هدف از توسعه همکاری های 
خود با سایر شرکت های فنارمحور را رسیدن به هدف گذاری تولید 

فولاد بدون کربن تا سال 20۵0 اعلام کرده است.
شرکت فولادسازی آلمانی »Salzgitter AG« به عنوان یکی دیگر 
از شرکت های پیشرو در تولید فولاد سبز به شمار می رود که روند 
توسعه پروژه »SALCOS« را با تمرکز بر تولید فولاد کم کربن به 
کمک سوخت هیدروژن آغاز کرده است. با افزایش تقاضا برای 
محصولات پایدار از سوی مصرف کنندگان، شرکت ها و دولت ها، 
انتظار می رود بازار فولاد سبز در قاره اروپا رشد قابل توجهی را طی 

دهه های آینده تجربه کند.
نقش سوخت هیدروژن در گذار به تولید فولاد سبز

استفاده از سوخت هیدروژن، نقشی کلیدی در گذار به فرایند 
کربن زدایی در صنعت فولاد دارد. در تولید فولاد به روش های 
سنتی، از کک زغال سنگ استفاده می شود که این مسئله 
موجب شده است مقادیر قابل توجهی از کربن در جو زمین آزاد 
شود. در تولید آهن اسفنجی می توان از هیدروژن به جای کک 
زغال سنگ استفاده کرد که در نتیجه آن، بخار آب جایگزین 

انتشار کربن می شود.
گاهی از پتانسیل بالای هیدروژن، زمینه را برای  اتحادیه اروپا با آ
سرمایه گذاری های عظیم در تولید این سوخت و استفاده از 
آن در صنایع مختلف به ویژه فولاد فراهم کرده است. در همین 
 Clean« راستا، اتحادیه اروپا اجرای چندین طرح ازجمله پروژه
Hydrogen Partnership« را آغاز کرده که هدف آن، افزایش تولید 
و استفاده از هیدروژن سبز در صنایع مختلف ازجمله فولاد 

ذکرشده است.
پیامدهای اقتصادی و زیست محیطی توسعه 

فولاد سبز در اروپا
و  اقتصادی  پیامدهای   ، سبز فولاد  تولید  سمت  به  گذار 
زیست محیطی قابل توجهی برای اروپا به همراه داشته است. 
از منظر اقتصادی، گذار به سوی تولید فولاد سبز شرایط را برای 
افزایش سرمایه گذاری و ایجاد مشاغل جدید در بخش های 
ک و ساخت و تولید هموار می کند.  وابسته به انرژی های پا
علاوه براین، توسعه زیرساخت های تولید مبتنی بر هیدروژن، 
افزایش ظرفیت تولید انرژی های تجدیدپذیر و ظرفیت تولید 
، باعث رشد صنایعی ازجمله انرژی،  واحد فولادسازی سبز

ساخت وساز و لجستیک خواهد شد.

نقش فناوری و فولادسازان در توسعه

 بخش فولاد سبز اروپا

توزیع بیش از ۱۲ هزار بسته غذایی به ارزش ۱۸ میلیارد تومان به همت شرکت های منطقه گل گهر
، به توزیع بیش از ۱۲ هزار بسته غذایی بین نیازمندان و اقشار آسیب پذیر شهرستان سیرجان  ، به مناسبت میلاد با سعادت کریم اهل بیت حضرت امام حسن مجتبی )ع( و در آستانه سال نو، شرکت معدنی وصنعتی گل گهر با همراهی شرکت های جهان فولاد سیرجان و توسعه آهن و فولاد گل گهر به گزارش پترومتالز

اقدام کردند.این بسته های غذایی هر کدام به ارزش ۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و در مجموع ۱8 میلیارد تومان تحویل نهادهای حمایتی از جمله کمیته امداد و بهزیستی شدند و قرار است تا قبل از سال نو میان گروه های هدف توزیع شوند.

زیرساخت های حمل ونقل ریلی فولاد مبارکه توسعه می یابد

آخریـــن دســـتگاه از ۵۰ دســـتگاه لوکوموتیـــو بـــاری 
MAP24 روز پنج شـــنبه 2۳ اســـفندماه طی مراسمی 
در محـــل شـــرکت مهندســـی و ســـاخت لوکوموتیو مپنا 
بـــا حضـــور مدیـــران عامـــل شـــرکت فـــولاد مبارکـــه و گـــروه مپنـــا بـــه فـــولاد 

ـــد. ـــل ش ـــه تحوی مبارک
به گزارش خبرنگار ایراسین، با استفاده از  این ۵0 دستگاه لوکوموتیو 
باری، سالانه 1۶0 میلیون لیتر سوخت کمتر در سیستم حمل ونقل 
کشور مصرف می شود و به نوعی این اقدام فولاد مبارکه علاوه بر توسعه 
، یک اقدام مهم محیط زیستی محسوب  زیرساخت های ریلی کشور

می شود.
 زیرساخت های حمل ونقل ریلی فولاد مبارکه توسعه 

می یابد
سعید زرندی، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در این مراسم با اشاره به 
جایگاه ویژه فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگ ترین شرکت های صنعتی 
ایران، گفت: این مجموعه برای انجام فرایند تولید خود نیازمند سیستم 
کنون در سه بخش با گروه  پشتیبانی قوی در حوزه های مختلف است. تا
مپنا همکاری داشته ایم؛ ازجمله قرارداد ۷۵ میلیون یورویی برای نیروگاه 
حرارتی و قرارداد 3۶0 میلیون یورویی برای نیروگاه خورشیدی که مجموعاً 

۸۵0 میلیون یورو ارزش دارد.
وی از همکاری موفق میان فولاد مبارکه و گروه صنعتی مپنا به عنوان 
نمونه ای از هم افزایی میان صنایع بزرگ کشور یاد و بر توسعه حمل ونقل 

کید کرد. ریلی و سرمایه گذاری بیشتر در این حوزه تأ
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه افزود: به لطف خداوند، امروز شاهد یک 
همکاری موفق میان یکی از بزرگ ترین مجموعه های صنعتی کشور و 
یک شرکت دانش بنیان هستیم. این همکاری که با ساخت و تحویل 
تعدادی از لوکوموتیوهای تعهدی به پایان رسیده، گامی مهم در جهت 

توسعه زیرساخت های حمل ونقل ریلی فولاد مبارکه است.
تأمین 3۰ میلیون تن مواد اولیه هستیم

زرندی همچنین به اهمیت تأمین انرژی برای تولید حداقل 1۸ میلیون 
تن محصول فولادی اشاره کرد و گفت: برای دست یابی به این هدف، 
نیازمند تأمین 30 میلیون تن مواد اولیه هستیم. در حال حاضر، ۶0 درصد 
از 1۵ میلیون تن مواد ورودی به مجتمع فولاد مبارکه به صورت ریلی حمل 
می شود. همچنین در سطح گروه فولاد مبارکه، 2۵ میلیون تن جابه جایی 

بار داریم که ۵0 درصد آن از طریق ریل انجام می شود.
برنامه جدی فولاد مبارکه برای سرمایه گذاری در حوزه 

ریلی
کید بر ضرورت افزایش سهم حمل ونقل ریلی،  مدیرعامل فولاد مبارکه با تأ
خاطرنشان کرد: ما برنامه جدی برای سرمایه گذاری در حوزه ریلی داریم 
تا بتوانیم سهم بار ورودی و خروجی مجتمع را افزایش دهیم و از ترافیک 
و خطرات جاده ای بکاهیم. در حال حاضر، هلدینگ حمل ونقل ریلی 
گن و ۸0 دستگاه لوکوموتیو، 40 درصد بار  فولاد مبارکه )توکاریل( با ۵000 وا

معدنی و 21 درصد بار ریلی کشور را جابه جا می کند.
حمایت از داخل با چاشنی رقابت پذیری

وی در بخش دیگری از سخنان خود، به اهمیت حمایت از تولید 
داخل اشاره کرد و گفت: سیاست ساخت داخل، راهبرد کلان کشور 
است، اما باید توجه داشته باشیم که رقابت پذیری را از دست ندهیم. 
گر محصولی که تولید می کنیم، توان رقابت در بازارهای منطقه ای و  ا
بین المللی را نداشته باشد، دچار انحصار خواهیم شد که برای اقتصاد 

ک است. کشور خطرنا

زرندی از آمادگی فولاد مبارکه برای سرمایه گذاری در پروژه های جدید 
در حوزه حمل ونقل ریلی خبر داد و افزود: ما آماده همکاری با گروه مپنا 
و سایر شرکت های داخلی برای توسعه زیرساخت های ریلی و افزایش 
بهره وری در حوزه حمل ونقل هستیم. امیدواریم این همکاری ها به 
توسعه صنعت کشور و افزایش سهم ایران در بازارهای جهانی منجر شود.

شروع همکاری های جدید با مپنا با هدف توسعه 
حمل ونقل ریلی، کاهش آلایندگی و ارتقای ساخت داخل

سعید زرندی همچنین در حاشیه مراسم تحویل آخرین لوکوموتیو 
MAP24 مپنا، از برنامه ریزی این مجموعه برای ازسرگیری همکاری های 
مجدد خود با شرکت مپنا با هدف توسعه سیستم حمل ونقل ریلی، 

کاهش آلایندگی، حمایت از تولید داخل و ارتقای فناوری خبر داد.
وی با اشاره به این که فولاد مبارکه به منظور بهینه سازی سیستم حمل 
بار خود طی سه سال گذشته، طی دو مرحله، ۶2 لوکوموتیو به ناوگان 
حمل ونقل خود از طریق همکاری با شرکت مپنا اضافه کرده است، گفت: 
مپنا مجموعه خوبی است که به دنبال انتقال تکنولوژی و بومی سازی 
است و فولاد مبارکه نیز حمایت از چنین حرکت هایی را در دستور کار 

خود دارد.
به گفته زرندی حدود ۶0 درصد مواد و اقلام مصرفی موردنیاز فولاد مبارکه 
از طریق ریل به این شرکت وارد می شود و در حوزه صادرات نیز عمدتاً 
محصولات از طریق جاده حمل می شود. هلدینگ حمل ونقل ریلی 
گن و بیش از ۸0 لوکوموتیو در اختیار دارد؛  فولاد مبارکه بیش از ۵ هزار وا
بااین حال در برنامه جدید در نظر داریم که به منظور تحقق اهداف 1410، 
ناوگان ریلی را توسعه دهیم و در همین راستا، یکی از اقدامات  ما توسعه 

همکاری ها با شرکت مپناست.
به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه، به هر اندازه به سمت حمل ریلی حرکت 
کنیم، شاهد بهبود در بسیاری از زمینه ها ازجمله محیط زیست، کاهش 
هزینه و ایمنی بار خواهیم بود. به همین منظور تلاش خواهیم کرد طی 
سال های آینده به گونه ای برنامه ریزی کنیم که بخش عمده بار شرکت را 

با استفاده از ظرفیت های ریلی حمل کنیم.
زرندی افزود: نگاه فولاد مبارکه به عنوان یک صنعت بزرگ و مادر، حمایت 
از ساخت داخل است. بر این باوریم که به عنوان یک مصرف کننده 
ظرفیت ریلی، با حمایت ها و ضمانت هایی که به سازندگان می دهیم، به 
یادگیری و انتقال دانش فنی کمک می کنیم و درنتیجه به توانمندی فنی 
و اقتصادی می رسیم. همچنان که در اثر این حمایت ها طی چند سال 
گذشته، رشد و توسعه در شرکت مپنا مشهود است و این شرکت به خوبی 

به حوزه تکنولوژی های جدید ورود کرده  است.
زرندی در بخش دیگری از سخنان خود نیز درباره نگاه فولاد مبارکه به 
کثری بازار  حوزه تولید و عرضه محصول گفت: اولویت اول ما تأمین حدا
داخل و پس از آن عرضه مازاد محصول در بازارهای صادراتی و جهانی 
است. ما مشتریانی زیادی در بازارهای جهانی داریم؛ اما با توجه به تعهد 
خود، اول بازارهای داخل را تأمین خواهیم کرد تا طبق سهمیه ای که 
وزارت صمت مشخص می کند محصولات را به بازار داخل عرضه و از بروز 

التهاب در بازار جلوگیری کنیم.
وی از کشورهای همسایه و شرق آسیا به عنوان مهم ترین بازارهای 
هدف فولاد مبارکه نام برد و گفت: با توجه با توسعه های پیرامونی، هدف 
ما این است که با توجه به افزایش تولید فولاد در کشور و نیاز روزافزون 
به صادرات، مدل حضور خود در بازارهای جهانی را تغییر دهیم و 
محصولاتی تولید کنیم که با صادرات آن ها بتوانیم حضور فعال تری در 

بازارهای جهانی داشته باشیم.

مدیرعامل گروه مپنا مطرح کرد:
همکاری موفق مپنا و فولاد مبارکه برای تولید داخلی قطعات 

کلیدی و استراتژیک

 محمد اولیاء، مدیرعامل گروه مپنا در مراسم تحویل آخرین لوکوموتیو 
MAP24 به فولاد مبارکه، به اهمیت همکاری موفق این مجموعه با 
صنعت فولاد به ویژه شرکت فولاد مبارکه در زمینه توسعه ساخت داخل، 
تولید قطعات کلیدی و استراتژیک و خدمات پس از فروش تخصصی در 

کید کرد. حوزه حمل ونقل ریلی تأ

وی با اشاره به قراردادهای موفق این مجموعه با صنعت فولاد، اظهار 
کنون 12 واحد دیگر نیز در این حوزه طراحی و تولید کرده ایم.  داشت: ما تا
این قرارداد که شامل لوکوموتیوهایی با توان 2400 کیلووات و 3000 اسب 
بخار است، از اردیبهشت ماه سال گذشته آغاز شد و تحویل اولین 

لوکوموتیوها از همان زمان صورت گرفت.
اولیاء با اشاره به سابقه همکاری فولاد مبارکه با مجموعه مپنا، افزود: 
کارخانه لوکوموتیوسازی که امروز شاهد آن هستیم، با حمایت دکتر زرندی، 
از زمانی که مسئولیت استان البرز را بر عهده داشتند، راه اندازی شد. این 
کارخانه امروز با تولید محصولات متنوع و پیشرفته، تفاوت چشمگیری 

با گذشته دارد.
وی همچنین به نقش سایر مجموعه های حمل ونقل ریلی مپنا اشاره 
گن ها را بر عهده دارد و  ک، که تولید وا گن پارس در ارا کرد و گفت: شرکت وا
شرکت MRT که در زمینه فناوری و ساخت اجزا فعالیت می کند، ازجمله 
زیرمجموعه های فعال ما هستند. علاوه بر این، شرکت MR نیز خدمات 

تعمیرات ریلی را ارائه می دهد.
مدیرعامل گروه مپنا بر اهمیت بازخوردهای فنی برای بهبود بهره برداری 
کید کرد و اظهار داشت: ما آماده ایم تا اصلاحات لازم را در واحدهای  تأ
تولیدی و همچنین در واحدهای تعمیراتی اعمال کنیم. خدمات پس از 
فروش و تعمیرات لوکوموتیوها از نیازهای ضروری این حوزه است که مپنا 

به طور جدی به آن می پردازد.
وی در خصوص ماهیت ارزی قراردادها توضیح داد: دلیل ارزی بودن 
قراردادها، حفظ ثبات قیمت است و این به معنای صرف ارز از خارج از 
کشور نیست. بخش عمده ای از قطعات و تجهیزات مورداستفاده، در 
داخل کشور و توسط شرکت های داخلی تولید می شود. امروز در کارخانه 
لوکوموتیوسازی، می توانید شاهد ساخت داخل قطعات کلیدی و 

استراتژیک باشید.
اولیاء از پروژه های دیگری همچون واحد سیکل ترکیبی که در مراحل 
نهایی قرار دارد، یاد کرد و گفت: ما به زودی در بخش HD این پروژه نیز به 

موفقیت کامل خواهیم رسید.
وی ابراز امیدواری کرد که همکاری میان مپنا و فولاد مبارکه، علاوه بر 
توسعه زیرساخت های حمل ونقل ریلی، به ارتقای فناوری و افزایش سهم 

ساخت داخل در کشور منجر شود.
گفتنی است بیش از ۹0 درصد قطعات لوکوموتیوهای MAP24 با قدرت 3 
هزار اسب بخار توسط متخصصان داخلی طراحی و تولید شده است. این 
دستاورد نه تنها باعث کاهش وابستگی به واردات شده، بلکه از خروج ارز 
از کشور نیز جلوگیری می کند. همچنین، تمامی مراحل تعمیر و نگهداری 
این لوکوموتیوها در داخل کشور انجام خواهد شد که به کاهش هزینه ها و 

افزایش بهره وری در حمل ونقل ریلی کمک شایانی می کند.
توسعه  جهت  در  مهم  گامی  لوکوموتیوها  این  نهایی  تحویل 
زیرساخت های ریلی کشور و افزایش ظرفیت حمل بار در شبکه ریلی 
محسوب می شود. با بهره برداری از این ۵0 دستگاه، نه تنها ظرفیت 
جابه جایی کالاها افزایش می یابد، بلکه زیرساخت های لازم برای رشد 

اقتصاد ریلی کشور نیز فراهم خواهد شد.
نکته قابل توجه این است که لوکوموتیو MAP24 اولین لوکوموتیو باری 
است که مالکیت طراحی و فرایند تأمین آن به طور کامل در اختیار یک 
شرکت ایرانی قرار دارد. این موفقیت، نشان دهنده توانمندی متخصصان 

داخلی و گامی مهم در راستای خودکفایی صنعتی کشور است.
مبنای کاری گروه مپنا بر اساس تولید داخل است

 مدیرعامـل گـروه مپنـا، در حاشـیه مراسـم تحویـل آخریـن لوکوموتیـو 
مجتمـع فـولاد مبارکـه از تولیـد سـالانه ۵0 دسـتگاه لوکوموتیـو در شـرکت 
مهندسـی و سـاخت لوکوموتیـو مپنـا خبـر داد و گفـت: فراینـد سـاخت 
براسـاس حجـم قـرارداد بـا درخواسـت کننده وارد فـاز اجـرا می شـود و 
امیدواریـم با توسـعه صنعتی کشـور حجـم کامل ایـن ظرفیـت در مپنا به 

کار گرفتـه شـود.
محمد اولیاء  درباره عملیات احداث نیروگاه های خورشیدی توسط 
شرکت مپنا گفت: بخش اعظمی از این ظرفیت در حوزه صنعت  تحت 
قرارداد با فولاد مبارکه به عنوان پروژه آفتاب شرق و بزرگ ترین نیروگاه 
خورشیدی متمرکز در یک محل در حال انجام است و پیش بینی می شود 

تا پایان سال آینده تکمیل گردد.

مدیر حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه:
صرفه جویی سالانه ۱۶۰ میلیون لیتر سوخت

رسول شفیع زاده، مدیر حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه گفت: اساساً 
در ابتدای ساخت فولاد مبارکه حمل اقلام موردنیاز این شرکت براساس 
حمل ریلی تعریف شده بوده، اما با توجه به محدودیت های موجود در 
حوزه ریل کشور، عملاً در حال حاضر 40 درصد این مواد و اقلام از طریق 
جاده حمل یا ارسال می شود. یکی از استراتژی های فولاد مبارکه توسعه 
ناوگان ریلی  بوده و خوشبختانه این شرکت برای رفع این چالش به خوبی 

به حوزه  یادشده ورود کرده است.
ــی از منظــر اقتصــادی  ــه افزایــش حمل ونقــل ریل ــر این ک کیــد ب ــا تأ وی ب
ــز  ــت محیطی نی ــر زیس ــت و ازنظ ــودآور اس ــیار س ــه بس ــولاد مبارک ــرای ف ب
پیامدهــای مثبتی بــه همــراه دارد، گفت: بــا اســتفاده از ظرفیت ایــن ۵0 
دســتگاه لوکوموتیو، ســالانه حدود 1۶0 میلیون لیتر در مصرف سوخت 
صرفه جویی می شــود، زیــرا حجــم زیــادی از باری کــه پیش تــر به صورت 
کنــون از طریق ریــل جابه جــا می شــود و به  جــاده ای جابه جــا می شــد، ا
همین میــزان، آلایندگی های زیســت محیطی و تصادفات جــاده ای نیز 
به طــور قابل توجهــی کاهــش پیــدا کــرده اســت. در واقــع، فــولاد مبارکــه 
عــلاوه بــر بهبــود در حــوزه حمل ونقــل و کســب منافــع اقتصــادی، در 
حوزه مســئولیت اجتماعــی و حفظ محیط زیســت نیــز گام های مهمی 

برداشــته اســت.

مدیرعامل شرکت توکاریل:
حمل ۴۰ درصد بار معدنی و 2۱ درصد حمل ونقل ریلی کشور 

توسط توکاریل در سال جاری

محسن سعیدبخش، مدیرعامل شرکت توکاریل نیز در حاشیه تحویل 
آخرین لوکوموتیو شرکت مپنا به فولاد مبارکه به نقش مؤثر این شرکت در 
حمل ونقل ریلی کشور پرداخت و گفت: باتوجه به دو قراردادی که با مپنا 
بسته شده بود، تعداد 12 لوکوموتیو شرکت توکاریل در سال 1400 تحویل 
گرفته شد و پس از آن تعداد ۵0 دستگاه دیگر طبق قرارداد با فولاد مبارکه 
در دستور کار قرار گرفت که امروز شاهد تحویل پنجاهمین یا به تعبیر 
دیگر شاهد وارد مدار شدن شصت و دومین لوکوموتیو خریداری شده از 

سوی فولاد مبارکه بودیم.
وی اظهار داشت: بر اساس قراردادی که بین مجموعه توکاریل از طریق 
شرکت راهوار نیرو با فولاد مبارکه منعقد شده، این لوکوموتیوها به منظور 
بهره برداری از طریق راه آهن جمهوری اسلامی در اختیار شرکت راهورنیرو 

است.
وی ادامه داد: در حال حاضر شرکت توکاریل بزرگ ترین شرکت 
گن،  حمل ونقل ریلی کشور شناخته می شود، زیرا دارای حدود ۵000 وا
۷۶ دستگاه لوکوموتیو سنگین و 4 دستگاه لوکوموتیو مانوری است. 
خوشبختانه، در سال 1403، این شرکت موفق شده بالغ بر 40 درصد حمل 
بار معدنی و 21 درصد حمل ونقل ریلی کشور را انجام دهد و طی چند سال 
گذشته بر اساس آمارهای راه آهن جمهوری اسلامی بیشترین میزان 
بهره وری را داشته است. امیدواریم با نگاه توسعه محوری که در مدیریت 
کم است، بتوانیم توسعه های خود را در  ارشد فولاد مبارکه و توکاریل حا
راستای توسعه زیرساخت های لجستیک زنجیره فولاد به خوبی انجام 

دهیم و جایگاه خود را در حوزه حمل ریلی کشور حفظ کنیم.

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در جریان تحویل پنجاهمین دستگاه لوکوموتیو به شرکت:

سعید زرندی
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه

محمد اولیاء
مدیرعامل گروه مپنا

رسول شفیع زاده
مدیر حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه

محسن سعیدبخش
مدیرعامل شرکت توکاریل
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خبر  کوتاه

شما و فولاد

 خـبــــــــــــــــــر      

بازار جهانی فولاد و سنگ آهن

 زیر سایه تحولات ژئوپلیتیک است

به گزارش ایراسین، کیوان جعفری طهرانی، تحلیل گر 
ارشد بازارهای بین المللی، در گفت وگویی به بررسی آخرین 

تحولات در بازارهای معدنی و فولادی پرداخته است.
وی تهدیدات ترامپ، تقویت جایگاه روسیه در تأمین سنگ آهن 
اروپا، تغییرات در تأمین فولاد پروژه نئوم عربستان، و نشست های 
آینده چین را به عنوان نقاط عطفی در تحولات جهانی بازارهای 
ح می کند. این گزارش نشان دهنده  فولاد و مواد معدنی مطر
تأثیرات گسترده این تحولات بر قدرت های جهانی و آینده 

بازارهای معدنی است.
تحلیل گر ارشد بازارهای بین المللی، با اشاره به وضعیت متشنج 
کید کرد: تهدیدات اخیر دونالد  و نگران کننده بازارهای جهانی، تأ
ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، تأثیرات گسترده ای بر تحولات 

جهانی گذاشته است.
جعفری طهرانی خاطرنشان کرد: ترامپ، حدود یک ماه پیش از 
مراسم تحلیف، تهدیدات خود را علیه کشورهای مختلف به ویژه 
در حوزه های اقتصادی آغاز کرد. این تهدیدات به ویژه در زمینه 
سوریه و اوکراین به وضوح مشاهده شد، جایی که نیروهای ترکیه 
کرات متعدد بین ترامپ و پوتین، بدون  وارد سوریه شدند و در مذا

حضور زلنسکی، به بررسی تحولات اوکراین پرداخته شد.
وی افزود: در این میان، یکی از موارد قابل توجه، تأمین سنگ آهن 

از معادن استراتژیک اوکراین توسط روسیه است.
طهرانی با اشاره به معدن سنگ آهن Shymanivske اوکراین 
در»دنیپروپتروسک اوپلاست« با ذخیره قطعی ۸34 میلیون تن 
سنگ آهن با عیار 32 درصد که در سال 2012 کشف و در سال 201۸ 
قرارداد پیش فروش )Offtake Agreement( برای تأمین سنگ آهن 
به اروپا منعقد کرده بود، گفت: این قرارداد پس از آغاز جنگ 
اوکراین معلق شد، اما اخیراً فعالیت این معدن دوباره از سر گرفته 
کنون یک چهارم از  شده است. این در حالی است که روسیه هم ا
مساحت اوکراین را تحت اشغال خود دارد و احتمالاً قراردادهای 
پیش فروش با اروپا توسط روسیه ادامه خواهد داشت. این 
موضوع می تواند اتحادیه اروپا را در موقعیتی دشوار قرار دهد و به 

تقویت قدرت روسیه در تأمین سنگ آهن برای اروپا منجر شود.
وی همچنین به تغییرات عمده در پروژه های فولادی عربستان 
سعودی اشاره کرد و گفت: پیش ازاین، تصور می شد که تأمین 
فولاد پروژه نئوم عربستان توسط روسیه تأمین شود، اما هند 
به طور غیرمنتظره ای اعلام کرده است که فولاد این پروژه را تأمین 
خواهد کرد. این تحول نشان دهنده تغییرات در بازارهای فولادی 
و تحرکات جدید در سطح جهانی است. در این راستا، چین نیز در 
آستانه تصمیم گیری های مهم در خصوص روابط اقتصادی خود 

با ایران و آمریکا قرار دارد.
جعفری طهرانی به نشست دوقلو چین که در اوایل مارس 202۵ 
برگزار خواهد شد اشاره و پیش بینی کرد که این نشست می تواند 
تحولات قابل توجهی در زمینه صادرات نفت ایران و روابط چین 

با کشورهای غربی به ویژه آمریکا ایجاد کند.
وی افزود: چین احتمالاً تلاش خواهد کرد تا تمرکز خود را بر 
کرات با کشورهای مختلف  بازار داخلی فولاد قرار دهد و به مذا

ادامه دهد.
کید کرد: تحولات جاری در بازارهای معدنی و فولادی،  طهرانی تأ
با توجه به تهدیدات ترامپ، سیاست های روسیه، تحرکات 
هند و تصمیمات چین، می تواند به تغییرات اساسی در توازن 
قدرت های جهانی منجر شود و تأثیرات عمیقی بر بازارهای 

جهانی داشته باشد.

کارشناس ارشد بازار بین المللی فولاد و سنگ آهن:

۳۸۶****۹۱۳ و ۰۷۴****۹۱۳
از مدیریت ارشد سازمان درخواست می شود ترتیبی 
اتخاذ فرمایند که کمک هزینه سفرها طبق روال گذشته 
به قسمت شتابی کارت های تجارت یا حساب حقوقی 

واریز شود.
همکاران  گرامی دارای شماره های ۶2۱****۹۰۱، 
 ،۹۱۳****۵2۸   ،۹۱۳****۰۷۷  ،۹۱۳****۸۱۴
  ،۹۱۳****۰۹۴  ،۹۱۳****۸2۵  ،۹۱۳****۰۴۶
۵۰۶****۹۱۳، ۳۶۰****۹۳۰ و ۸۷۸****۹۳۷ ضمن 
تشکر از ارتباط شما با خبرنامه فولاد به اطلاع می رساند 
پیام شما دریافت و جهت اخذ پاسخ برای مسئولان 

ذی ربط ارجاع گردید.

همکاری فناورانه فولاد آلیاژی ایران با ۳۴ شرکت دانش بنیان
، نخستین نشست فنی و تجاری شرکت فولاد آلیاژی ایران با حضور مدیران این مجموعه و 34 شرکت دانش بنیان و فناور از استان های یزد، تهران، اصفهان و مشهد، روز ۲۱ اسفند در مرکز نوآوری این شرکت برگزار شد. این نشست به صورت حضوری و مجازی و با مشارکت واحدهای تحقیق و  به گزارش پترومتالز

توسعه، فولادسازی ۱، فولادسازی ۲، فناوری اطلاعات و لجستیک این شرکت برگزار شد.هدف از این رویداد، تقویت همکاری های فناورانه و ایجاد فرصت های جدید در صنعت فولاد با تکیه بر توانمندی های شرکت های دانش بنیان و فناور داخلی بود.

در رویداد نهایی مدیریت سازمان های دانشی 
نوآور )KIMPACT 2025( در شهر بانکوک کشور 
تایلند، جایزه جهانی MIKE 2024 به شرکت فولاد 

مبارکه اهدا شد.
به گزارش خبرنگار ایراسین، رویداد نهایی مدیریت سازمان های دانشی 
نوآور )KIMPACT 202۵( در روزهای 23 و 24 اسفند ماه در شهر بانکوک 
تایلند برگزار و جایزه جهانی MIKE 2024 به شرکت فولاد مبارکه اهدا شد. این 
شرکت همچنین در این رویداد مقاله ای با عنوان »پیاده سازی و موفقیت 

نگاه دانش محور در تحقق چشم انداز و استراتژی های شرکت« ارائه کرد.

شرکت ایریسا، یکی دیگر از شرکت های زیرمجموعه فولاد مبارکه، با قرار 
گرفتن در جمع 20 شرکت برنده، جایزه MIKE 2024 خود را در این رویداد 

دریافت کرد.
کسب جایزه MIKE برای فولاد مبارکه دستاورد مهمی است که حاصل 
تلاش های مستمر در مدیریت دانش، نوآوری و ترویج فرهنگ یادگیری 
در سازمان است و نشان می دهد مدیریت دانش در تحقق چشم انداز و 

اهداف کلان شرکت، موفق عمل کرده است.
 این جایزه تنها یک گواهینامه موفقیت نیست؛ بلکه گواهی است بر تعهد 
این شرکت برای تبدیل دانش به دارایی استراتژیک که رشد، رقابت پذیری 

و پایداری شرکت را رقم می زند و مسئولیت فولاد مبارکه را برای بهبود 
ک تجارب این شرکت با جامعه  رویکردهای مبتنی بر دانش و اشترا

جهانی تقویت می کند.
گفتنی است  یکی از مهم ترین رویکردهای این رویداد اهمیت ادغام هوش 
مصنوعی و فناوری های دیجیتال در استراتژی های مدیریت دانش بود؛ 
ک گذاری ایده ها  بنابراین ارائه مقاله دانشی در این رویداد و فرصت اشترا
درآن،  به گسترش افق دید این شرکت در مورد نحوه بهره برداری از دانش 
برای موفقیت های بلندمدت کسب و کار با بهترین شیوه ها و رویکردهای 

نوآورانه منجر می شود.

سعید زرندی
مدیرعامل فولاد مبارکه

می
اط

د ف
سعی

  
 

جلسه هم اندیشی بازنگری اســتراتژی شرکت فولاد 
مبارکه در افق ۱۴۰۶ روز دوشنبه 2۰ اسفندماه با حضور 
مدیرعامل، معاونان و مدیران شرکت فولاد مبارکه در 

محل برگزاری جلسات مجموعه فردوس برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، در این جلسه، مدیرعامل فولاد مبارکه، ضمن 
کید بر اهمیت و ضرورت اصلاح معماری ســازمانی برای هماهنگی و  تأ
انســجام در گروه فولاد مبارکه، گفــت: اهداف خوبــی در مجموعه فولاد 
مبارکه تعریف شــده، اما نیاز اســت نگاه تحولی در جهت گیری ها لحاظ 

شود.
وی ادامـه داد: مـا در کنـار تعریـف و شـفاف کـردن هـدف نهایـی شـرکت، 
باید بر اسـاس اهمیت موضوع و اثرگـذاری، برخـی از پروژه هـا را به عنوان 

پروژه های مدیرعامـل در هر معاونت تعریـف کنیم، پروژه هایـی که باید 
حتمـاً تـا سـال 1404 محقـق شـود و بـا قـوت هرچـه بیشـتر آن هـا را دنبـال 

کنیـم.
در ساختار فولاد مبارکه با نگاهی جدی برای اصلاح 

ساختاری نیاز به یک معماری سازمانی داریم
زرنــدی ادامــه داد: نــگاه مــن بــه موضــوع شــرکت ها در فــولاد مبارکــه یک 
نگاه خوشــه ای هماهنگ اســت تا ایــن شــرکت ها ذیل یــک گروه بندی 
مشــخص بــا نظــارت معاونت هــای مربوطــه به صــورت یکپارچــه و 
ــا اهــداف شــرکت حرکــت کننــد و به نوعــی مکمــل اهــداف  هماهنــگ ب
شــرکت باشــند؛ بنابرایــن شــاید چینــش شــرکت ها نیــاز بــه بازنگــری 
داشــته باشــد. در ســاختار فــولاد مبارکــه بــا نگاهــی جــدی بــه اصــلاح 

ساختاری، نیاز به یک معماری ســازمانی داریم تا بر اســاس آن بتوانیم 
به صــورت هماهنگ تر و منســجم تر در همــه حوزه های خریــد، فروش، 

حمل ونقــل و... حرکــت کنیــم.
تمام معاونت ها باید در سال ۱4۰4 به دنبال تحقق وعده ها 

و انجام کارهای اثربخش و ماندگار در گروه فولاد مبارکه باشند
ــد در  ــن تولی ــون ت ــه 1۸ میلی ــیدن ب ــرای رس ــا ب ــه م ــر اینک ــد ب کی ــا تأ وی ب
کتشــاف  چشــم انداز بایــد بــه ۷0 میلیــون تــن ســنگ آهن در حــوزه ا
دســت پیــدا کنیــم، از اقدامــات صورت گرفتــه در ســال جــاری قدردانــی 
کــرد و گفــت: تمــام معاونت هــا بایــد در ســال 1404 بــه دنبــال تحقــق 
وعده هــا و انجــام کارهــای اثربخــش و مانــدگار در گــروه فــولاد مبارکــه 

باشــند.

ضرورت اصلاح معماری سازمانی برای هماهنگی و انسجام در گروه فولاد مبارکه
مدیرعامل فولاد مبارکه در جلسه هم اندیشی بازنگری استراتژی  این شرکت در افق ۱۴۰۶ مطرح کرد:

در رویداد نهایی KIMPACT 2025؛

جایزه جهانی MIKE 2024 به فولاد مبارکه اهدا شد

MIKE برای فولاد مبارکه  کسب جایزه 
دستاورد مهمی است که حاصل تلاش های 
و  نوآوری  دانش،  مدیریت  در  مستمر 
ترویج فرهنگ یادگیری در سازمان است 
در  دانش  مدیریت  می دهد  نشان  و 
تحقق چشم انداز و اهداف کلان شرکت 

به صورت موفق عمل کرده است
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ً
پرونده های تعزیراتی فولادسازان مجددا

بررسی خواهد شد

خبر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

در جلسه روز دوشنبه، 2۰ اسفندماه ۱۴۰۳ کمیسیون ویژه 
جهش و رونق تولید مجلس شورای اسلامی که با ریاست دکتر 
مصــری و با حضــور انجمــن فــولاد، ســازمان حمایــت، وزارت 
صمت، اتاق تعاون، بورس کالا و مرکز پژوهش های مجلس و با 
موضوع رفع مشکلات کارخانجات فولادی کشور برگزار شد، 
رئیس ســازمان تعزیرات حکومتی از بازنگری و بررسی مجدد 
پرونده های تعزیراتی کارخانجات فولادی بــا نگاه حمایت از 

تولید خبر داد.
به گــزارش دنیای معــدن، جهاندار شــکری، عضــو هیئت مدیره 
انجمــن تولیدکننــدگان فــولاد ایــران با اعــلام این مطلــب گفت: 
پرونده هــای تعزیراتــی ایجادشــده بــرای فولادســازان به ویــژه 
کارخانجات ذوب القایی و نورد که نماینده بخش خصوصی واقعی 
در این زنجیره هســتند، عمدتاً به اســتناد دســتورالعمل ابلاغی 
وزیر وقت مبنی بر عرضه در بورس کالا ایجاد شــده که متأسفانه 
به مــواردی همچون فرآیند ابلاغ به شــرکت ها، امــکان پذیرش و 
عرضه شرکت ها و تناسب تولید و کف عرضه واحدها توجه کافی 

نشده است.
شکری افزود: این موضوع با پیگیری انجمن فولاد در چند جلسه 
با مســاعدت دکتر مصــری در کمیســیون جهــش و رونــق تولید 
مجلس مطرح و بررسی شد و مکاتباتی نیز با سران قوا صورت گرفت 
که در نهایت در جلسه روز دوشنبه این کمیسیون، رئیس سازمان 
تعزیرات حکومتی پذیرفتند که پرونده های موجود با نگاه حمایتی 

مورد بازنگری قرار گیرد.
شــکری خاطرنشــان کرد: با وجود موانــع متعدد بر ســر راه تولید 
ازجملــه محدودیت هــای بــرق و گاز و درعین حــال افزایش نرخ 
حامل های انرژی و حمل ونقل و سایر نهاده های تولید، پیگیری 
پرونده هــای تعزیراتی موجود، انــرژی زیــادی را از تولیدکنندگان 
می گیرد و این در حالی است که رقم مطرح شده در پرونده برخی 

کارخانجات از ارزش روز آن کارخانه هم بیشتر است.

به منظور حمایت از تولید و با پیگیری انجمن فولاد؛

به دنبال تثبیت جایگاه چادرملو در صنعت 

فولاد کشور هستیم

مدیر مجتمع معدنی چادرملو گفت: شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو با اجرای برنامه های توسعه ای، ازجمله 
کتشافات  استخراج از آنومالی ۱۰ شمالی در سال ۱۴۰۴، انجام ا
تکمیلی در زریگان و آغاز مطالعات تفصیلی برای استخراج 
زیرزمینی از آنومالی های »T۱ و T2«، به دنبال تثبیت جایگاه 
خود به عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان سنگ آهن 

کشور است.
به گزارش پایــگاه خبــری و تحلیلــی »فلزات آنلایــن« و بــه نقل از 
روابط عمومی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو، عبداله کمالی 
اردکانی با بیان این مطلب، از آغاز استخراج آنومالی های جدید 
و برنامه ریزی برای توســعه بیشــتر خبر داد و گفت: با بهره گیری 
از فناوری هــای نویــن و بهینه ســازی فرایندهای اســتخراج، به 
دنبال افزایش بهره وری و تثبیت جایگاه خود در صنعت و معدن 

کشور هستیم.
وی با اشاره به توسعه فعالیت های معدنی در این مجتمع، افزود: 
در سال 1403، عملیات استخراج از آنومالی 10 جنوبی آغاز شده و 
برنامه ریزی برای اســتخراج از آنومالی 10 شمالی نیز انجام شده 

است که از سال 1404 آغاز خواهد شد.
مدیر مجتمع معدنی چادرملو در خصوص اقدامات انجام شده 
برای افزایش بهره وری و بهینه سازی فرایندهای استخراج، اظهار 
داشت: ما با کاهش نرخ باطله برداری، استفاده از سیستم های 
دیسپچینگ و پایش راداری و تجهیز ماشین آلات به فناوری های 
جدیــد، بــه دنبــال بهینه ســازی عملیــات اســتخراج هســتیم. 
همچنین، توسعه پروژه های جدید و مشارکت در محدوده های 
معدنی دیگر برای تأمین پایدار سنگ آهن در دستور کار قرار دارد.
کید کرد: در راســتای ارتقای عملکــرد معدن، از  کمالی اردکانــی تأ
فناوری های پیشرفته ای مانند سنجش از راه دور، نرم افزارهای 
طراحی و پایش فرایند و سامانه های پایش ماشین آلات استفاده 
می کنیم. همچنیــن، آمــوزش کارکنــان در حوزه هــای تخصصی 
مانند مدیریت بحران، تحلیل و پایش عملیات و ارتقای فرهنگ 
بهره وری، به عنوان یکی از اولویت های اصلی ما محسوب می شود.

مدیر مجتمع معدنی چادرملو در خصوص چالش های پیش روی 
این صنعت، مطرح کرد: یکی از موانع اصلی توسعه معادن جدید، 
تأخیــر در صــدور مجوزهــای بهره بــرداری، مشــکلات مالکیتی و 
محدودیت های واردات ماشین آلات است. بااین حال، ما از طریق 
اصلاح و بهینه سازی طرح های استخراج و به کارگیری فناوری های 

جدید، تلاش داریم تا این موانع را به حداقل برسانیم.
بــه گفتــه کمالــی اردکانــی، مجتمــع معدنــی چادرملــو، یکــی از 
بزرگ ترین تولیدکنندگان سنگ آهن کشور، با اجرای پروژه های 
توســعه ای جدید، گام مهمی در جهــت افزایش تولیــد و تأمین 

پایدار مواد اولیه صنعت فولاد برداشته است.
وی در پایــان خاطرنشــان کــرد: مجتمــع معدنــی چادرملــو بــا 
برنامه ریزی دقیق و اجرای پروژه های توسعه ای، گام های مهمی در 
جهت افزایش بهره وری و تأمین پایدار مواد اولیه صنعت فولاد کشور 
برداشته. بااین حال، چالش هایی نظیر کاهش ذخایر سنگ آهن، 
محدودیت های قانونی و زیست محیطی و مشکلات زیرساختی 

همچنان وجود دارند که آینده تولید را تحت تأثیر قرار می دهند.

مدیر مجتمع معدنی چادرملو:

در جلسه بررسی روند تولید در فولاد مبارکه اصفهان 
کــه بــا حضــور مدیرعامــل، معاونــان بهره بــرداری و 
تکنولــوژی و جمعــی از مدیــران حــوزه بهره بــرداری 
شرکت برگزار شد، ســعید زرندی بر تولید محصولات کیفی با نگاه به 
صــادرات، پایش میــزان تولید، رصــد دقیق تــر محصــولات وارداتی و 

کید کرد. موردنیاز بازارهای داخلی تأ

به گزارش خبرنگار فولاد، مدیرعامل فولاد مبارکه در این جلسه، ضمن 
قدردانــی از تــلاش مدیــران و کارکنان حــوزه تولید گفــت: در ســال 1403 
علی رغم محدودیت های انــرژی که روند تولید را بــا چالش های جدی 
مواجه ســاخت و فرصت های تولید زیــادی را از شــرکت گرفت، عملکرد 

همکاران قابل تقدیر است.
کم بر بازارهای جهانی و لزوم تولید فولاد سبز،  وی با اشــاره به رقابت حا

خاطرنشان کرد: ازآنجا که چشم انداز گروه فولاد مبارکه در افق 1410 تحقق 
درآمد 1۵ میلیارد دلاری و قرار گرفتن در بین 20 شرکت بزرگ جهان است، 
ضرورت دارد تمرکز بیشتری بر تولید محصولات کیفی با قابلیت صادرات 
به بازارهای جهانی، کاهش ضایعات، افزایش بهره وری و انتقال تجارب و 
ظرفیت های علمی نهادینه شده در فولاد مبارکه برای تمامی شرکت های 

گروه داشته باشیم.

تولید محصولات کیفی با نگاه صادرات محور

 ازآنجا که چشم انداز گروه فولاد مبارکه در افق 
۱4۱۰ تحقق درآمد ۱۵ میلیارد دلاری و قرار گرفتن 
در بین ۲۰ شرکت بزرگ جهان است، ضرورت دارد 
تمرکز بیشتری بر تولید محصولات کیفی با قابلیت 
صادرات به بازارهای جهانی، کاهش ضایعات، 
افزایش بهره وری و انتقال تجارب و ظرفیت های 
علمی نهادینه شده در فولاد مبارکه برای تمامی 

شرکت های گروه داشته باشیم

مدیرعامل فــولاد مبارکه در جلســهٔ بررســی آخرین 
وضعیت پروژه نــورد گرم 2 فــولاد مبارکه، بر اســتفاده 
حداکثری از تمامی ظرفیت های موجود جهت تکمیل 

کید کرد. و بهره برداری به موقع پروژه تأ
ــگار فــولاد، در ابتــدای ایــن جلســه کــه روز دوشــنبه  ــزارش خبرن ــه گ ب
20 اســفندماه بــا حضــور مدیرعامــل و اعضــای هیئت مدیــره فــولاد 

ــزار شــد، نماینــدگان شــرکت کیســون  مبارکــه و عوامــل ایــن پــروژه برگ
و فراتحقیــق، گزارشــی از رونــد پیشــرفت پــروژه و چالش هــای موجــود 

ــد. ــه کردن ارائ
 در ادامه، مختار بخشیان، قائم مقام مجری طرح نورد گرم شماره 2 نیز 
روند انجام پروژه و اهداف مرتبط با پیشرفت آن در سال جدید وهمچنین 
چالش هــای جــدی پیــش رو را تشــریح کــرد و پــس از آن طرفیــن ضمن 

تبادل نظر، اقدامات لازم و ضروری جهت تسریع و تقویت پیشرفت پروژه 
را مورد بررسی قرار دادند.

کید بر  در پایان جلسه، ســعید زرندی، مدیرعامل فولاد مبارکه ضمن تأ
اهمیت بالای پروژه نورد گرم 2 برای شرکت فولاد مبارکه و صنعت کشور، 
بر لزوم تسریع در روند پیشرفت پروژه و همکاری نزدیک تر میان تیم های 

کید کرد. اجرایی و مدیریتی برای دست یابی به اهداف تعیین شده تأ

کید مدیرعامل فولاد مبارکه براهمیت بهره برداری به موقع پروژه نورد گرم 2 تأ

کسب نشان مدیر شایسته سال در حوزه مسئولیت اجتماعی در فولاد غدیر نی ریز
، لوح افتخار و تندیس طلایی اجلاس ملی تجلیل از مدیر شایسته سال با رویکرد مدیریت در مسئولیت پذیری اجتماعی به مدیرعامل مجتمع فولاد غدیر نی ریز اعطا شد. در این اجلاس به پاس اقدامات مؤثر  به گزارش پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« و به نقل از روابط عمومی مجتمع فولاد غدیر نی ریز

مدیریت مجتمع فولاد غدیر نی ریز در حوزه های توسعه محیط زیست، مدیریت منابع آبی، بهبود شرایط بهداشتی منطقه و اشتغال زایی، با رأی هیئت داوران لوح افتخار و تندیس طلایی مدیر شایسته در مسئولیت پذیری اجتماعی به محسن مصطفی پور اهدا شد. 

مدیرعامل فولاد مبارکه در جلسه با مدیران حوزه بهره برداری مطرح کرد:

شرکت فولاد مبارکه در راستای تحقق 
مسئولیت های اجتماعی و توسعه فضای 
سبز منطقه، طرح اهدای نهال به مدارس 
شهرستان مبارکه را آغاز کرد تا دانش آموزان 
به عنوان نسل آینده کشور به درخت کاری و 
حفظ محیط زیست ترغیب و تشویق شوند

کاشت نهال های مثمر اهدایی فولاد مبارکه در مدارس شهرستان مبارکه

پس از توزیــع 2۶ هزار اصله نهال بیــن کارکنان فولاد 
مبارکه اصفهان  که بخشــی از آنان شهروند منطقه 
مبارکه نیز بودند، در آیینی با حضور جمعی از مسئولان 
فولاد مبارکه و آموزش وپرورش شهرستان مبارکه 2۰۰ اصله نهال مثمر 

اهدایی این شرکت در مدارس شهرستان مبارکه غرس شد.
بــه گــزارش خبرنــگار فــولاد، در ایــن آییــن نمادیــن کــه روز سه شــنبه 21 
اســفندماه 1403، در مدرســه خیّرســاز دخترانــه »شــکرانه« برگــزار شــد، 
برخی از مســئولان فــولاد مبارکــه و آموزش وپــرورش شهرســتان مبارکه 

در مصاحبــه بــا خبرنــگار فــولاد چنیــن گفتند:
هادی نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه:

درخت کاری و توسعه فضای سبز همواره جزو اولویت های شرکت فولاد 
مبارکه بوده، زیرا این امر نه تنها به بهبود کیفیت هوا کمک می کند، بلکه 
تأثیرات مثبت زیــادی بر روی ســلامت جامعــه دارد؛ بنابرایــن، بر خود 
لازم می دانیم تا ضمن حمایت از طرح های زیست محیطی در منطقه، 

گام های مؤثری در راستای ترویج فرهنگ درخت کاری برداریم.
شرکت فولاد مبارکه در راستای تحقق مسئولیت های اجتماعی و توسعه 
فضای ســبز منطقه، طرح اهدای نهال بــه مدارس شهرســتان مبارکه 
را آغاز کرد تا دانش آموزان به عنوان نســل آینده کشــور به درخت کاری و 
حفظ محیط زیست ترغیب و تشویق شــوند. امیدوارم با اجرای چنین 

طرح هایی بتوانیم آینده بهتری برای نسل های بعدی ایجاد کنیم.
یعقوب جباری، مدیر آموزش وپرورش شهرستان مبارکه:

هم زمــان با هفتــه منابع طبیعــی و به منظــور ترویــج و توســعه فرهنگ 
درخــت کاری میــان دانش آمــوزان، آموزش وپرورش شهرســتان مبارکه 
با حمایت شــرکت فــولاد مبارکــه تعدادی نهــال مثمــر را میــان مدارس 
این شهرستان توزیع کرد تا در هر مدرســه یک نهال به صورت نمادین 

کاشته شود.
بسیار خرسندیم که امروز و به برکت ماه مبارک رمضان این طرح با حضور 
رئیس توســعه و تکامل منطقــه ای فولاد مبارکه آغاز شــد. فــولاد مبارکه 

به عنوان یکی از صنایع مادر کشور و یکی از افتخارات شهرستان مبارکه، 
نقش بی بدیلی در توسعه فضای سبز این شهرستان دارد و ما نیز توفیق 

هم جواری با این صنعت را داریم.
غلامرضا پوربافرانی، رئیس توسعه و تکامل منطقه ای 

فولاد مبارکه:
فولاد مبارکه در این طرح با هدف ترویج فرهنگ درخت کاری در نســل 
جدید، 200 اصله نهال مثمر مناسب با اقلیم منطقه را انتخاب و جهت 
کاشت در مدارس مقاطع مختلف، به اداره آموزش وپرورش شهرستان 
مبارکه اهــدا کــرده اســت. ایــن اقــدام حــس مســئولیت پذیری در برابر 

محیط زیست را در دانش آموزان تقویت خواهد کرد.

بدون شک درخت کاری، علاوه بر توسعه فضای سبز در بهبود وضعیت 
محیط زیست نیز تأثیرگذار است. فولاد مبارکه علاوه بر حمایت های مالی 
در موضوعات مختلف، به فرهنگ ســازی و توســعه توانمندی جامعه 
هدف نیز اهتمام خاصی دارد. به منظور ترویج فرهنگ کاشت درخت که 
کید دین مبین اسلام نیز هست، هم زمان با هفته منابع طبیعی،  مورد تأ
از سوی فولاد مبارکه پیشنهاد کاشت نهال در مدارس شهرستان مبارکه 
به آموزش و پروش این شهرستان مطرح شد که مورد استقبال این اداره 
نیز قرار گرفت. سپس به صورت نمادین با مشارکت دانش آموزان یکی از 
مدارس، کاشت نهال مثمر انجام شد. امید است این اقدام جهت توسعه 
فرهنگ درخت کاری مخصوصاً در قشر جوان و نوجوان مفید واقع شود.

پس از توزیع 2۶ هزار اصله نهال بین کارکنان انجام شد؛
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کاهش ۱.۷ درصدی تولید فولاد خام در چین

در حالی که تولید فولاد خام در چین در سال 2۰2۴ با 
گازهای  کاهش ۱.۷ درصدی مواجه شده است، انتشار 
گلخانه ای در این بخش به دلیل افزایش تولید در سه ماهه 

پایانی سال، بیش از ۴ درصد افزایش یافته است.
به گزارش خبرنگار ایراسین، این افزایش ناشی از رشد تولید فولاد 
در سه ماهه پایانی سال 2024 است که به دلیل اقدامات محرک 
اقتصادی و جبران کاهش تولید در دسامبر 2023 به وقوع پیوسته 
است. در این میان، چالش هایی نظیر کمبود قراضه فولاد، 
کندگی صنعت بازیافت، مانع از گسترش  هزینه های بالای برق و پرا

استفاده از کوره های قوس الکتریکی شده است.
دولت چین در راستای کاهش 20 میلیون تن زغال سنگ و ۵3 
کسید کربن تا سال 202۵، برنامه هایی را برای  میلیون تن دی ا
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای در صنعت فولاد به اجرا درآورده 
است. یکی از اهداف اصلی این برنامه ها، افزایش سهم تولید 
فولاد از طریق کوره های قوس الکتریکی به 1۵ درصد و مصرف 300 

میلیون تن قراضه فولاد تا سال 202۵ است.
افزایش معافیت مالیاتی و تسهیلات برای 

عرضه قراضه بیشتر
دولت با ارائه معافیت های مالیاتی و تسهیلات مالی، در تلاش 
است تا عرضه قراضه فولاد را افزایش دهد و صنعت بازیافت را 
بهبود بخشد. این برنامه ها شامل افزایش بازیافت خودروهای 
اسقاطی و لوازم خانگی مستعمل نیز می شود. همچنین، 
استفاده از فناوری هایی مانند متالورژی هیدروژنی، کاهش کربن 

در شبکه برق و تغییر سوخت نیز در دستور کار قرار دارد.
علاوه بر تغییر به کوره های قوس الکتریکی، کاهش تقاضا از طریق 
افزایش بهره وری مواد و تغییرات طراحی نیز نقش مهمی در 
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای ایفا خواهد کرد. در کوتاه مدت، 
حذف ظرفیت های موجود که با معیارهای انرژی مطابقت 
ندارند و تمرکز بر تولید فولاد با ارزش افزوده، از جنبه های کلیدی 

سیاست های دولت به شمار می رود.
که همکاری بین دولت و بخش  کارشناسان بر این باورند 
خصوصی می تواند به بهبود وضعیت صنعت فولاد و کاهش 
اثرات زیست محیطی آن کمک کند. همچنین، سرمایه گذاری در 
تحقیق و توسعه فناوری های نوین و پایدار می تواند به عنوان یک 
راهکار مؤثر در کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و بهبود بهره وری 

در این صنعت مطرح شود.
با توجه به چالش های موجود، آینده صنعت فولاد چین به شدت 
به توانایی این کشور در تطبیق با استانداردهای زیست محیطی 

و استفاده بهینه از منابع بستگی دارد.

ضربه ۵۶۵ میلیون دلاری به نیپون استیل

، خریــداران ژاپنــی بــا احتمــال  بــه گــزارش فــولاد نیــوز
فزاینده ای مواجه اند که اهداف آمریکایی در معاملات ادغام 
و تملک، هزینه های لغو توافق معکوس سنگینی را در قراردادها 
لحاظ کنند تــا از فروپاشــی معاملــه به دلیل دلایــل نظارتی یا 
سیاســی جلوگیری شــود. ایــن روند پــس از شکســت نیپون 
بــرای خریــد  اســتیل در پیشــنهاد ۱۴.۹ میلیــارد دلاری 
یواس استیل به وقوع پیوسته است؛ در صورت عدم موفقیت، 
طبق توافق قبلی، نیپون استیل باید مبلغ ۵۶۵ میلیون دلاری 
به یواس استیل پرداخت کند تا هزینه های متحمل شده طی 

تلاش برای خرید جبران شود.
شــهرت شــرکت های ژاپنــی به عنــوان بنگاهــی قابل اعتمــاد، 
زمانــی تقریبــاً مانعی بــرای مطــرح کــردن هزینه های لغــو توافق 
کرات M&A محسوب می شد، اما سیاست های  معکوس در مذا
محافظه کارانــه آمریکا حــالا معامــلات را در معرض ریســک های 
ناشی از امنیت ملی و تغییرات سریع سیاســت های تجاری قرار 

داده است.
ریســک این که خریــداران ژاپنی نتواننــد معاملــه را نهایی کنند، 
همیشــه کمتــر از شــرکت های کشــورهای دیگــر دیده می شــد. 
کنــون، مدیــران هیئت مدیــره در آمریکا احتمــالاً به معامله  اما ا
نیپون اســتیل اشــاره خواهنــد کــرد و خواســتار »حفاظــت« در 

معاملات خواهند شد.
بر اساس مطالعه ای در سال 2023 از سوی بانک سرمایه گذاری 
Houlihan Lokey، بیــش از ۶0 درصــد از معامــلات بــزرگ بــا 
شرکت های عمومی آمریکا شامل بند هزینه لغو توافق معکوس 
بوده اند، درحالی که در سال قبل این نسبت ۵۷ درصد بوده است.

عدد خبر

درصد

میلیون دلار

اردشــیر ســعدمحمدی، مدیرعامل شــرکت توسعه 
معــادن و فلــــزات »ومعــــادن«، بــه همــــراه اعضــای 
هیئت مدیره این شــرکت، بــا حضور در دفتر شــرکت 
فولاد مبارکه در تهران با سعید زرندی، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، 
در خصــوص پروژه های آتــی و فرصت هــای ســرمایه گذاری پیش رو 

گفت وگو و تبادل نظر کردند.
به گزارش خبرنگار فولاد، در ابتدای این جلسه، اردشیر سعدمحمدی، 
مدیرعامل شرکت توسعه معادن و فلزات، انتصاب دکتر زرندی به عنوان 
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه را تبریک گفت و برای ایشان و فولاد مبارکه 

آرزوی موفقیت کرد.

وی در ادامه، ضمن ارائه گزارشی از آخرین وضعیت عملکرد و مهم ترین 
کی و پیشرفت  برنامه های این شرکت، بر اهمیت فراوری عناصر نادر خا
پروژه هــای توســعه، ازجملــه طرح هــای احیــا و مســتقیم در اردبیــل، 
کردســتان، فارس و... و همچنین ضرورت حمایت شــرکت فولاد مبارکه 

کید کرد. به عنوان سهام دار اصلی این شرکت تأ
در ادامــه، ســعید زرنــدی، مدیرعامــل فــولاد مبارکــه، ضمــن تشــکر از 
تلاش های صورت گرفته در شرکت توسعه معادن و فلزات، از »ومعادن« 
به عنوان یکی از مجموعه های خوب کشــور نام برد و بر ضرورت ترسیم 
یک مسیر استراتژیک مشترک بین فولاد مبارکه و توسعه معادن فلزات 

کید کرد. تأ

زرنــدی بــا اشــاره بــه از بیــن رفتــن انســجام در زنجیــره فــولاد پــس از 
خصوصی سازی، به نقش مؤثر فولاد مبارکه در جبران این نقیصه اشاره 
کرد و الحاقِ مجموعه توسعه معادن و فلزات به شرکت فولاد مبارکه را در 

تحقق این هدف بااهمیت خواند.
وی با اشاره به تدوین سند چشم انداز استراتژی های توسعه فولاد مبارکه 
در افق 1410، هیئت مدیره توسعه معادن و فلزات را به تدوین جایگاه این 
شرکت به عنوان یکی از اصلی ترین شرکت های گروه فولاد مبارکه در این 

سند استراتژیک فراخواند.
حمایــت از پروژه هــای دارای توجیــه فنــی و اقتصــادی و تکمیل کننــده 
زنجیــره گــروه فــولاد مبارکــه از برنامه هــای مدیرعامــل فــولاد مبارکــه بــود 

کیــد شــد. کــه در ایــن جلســه بــر آن تأ
زرنــدی همچنیــن بــر انجــام مشــترک برخــی فعالیت هــای مهــم نظیر 
کتشــاف، فعالیت در محدوده های معدنــی مهم و تبــادل دانش فنی  ا

کید کرد. تأ
گفتنی است شرکت ســرمایه گذاری توســــعه معادن و فلزات »ومعادن« 
یکی از بزرگ ترین شرکت های ســرمایه گذاری در ایران اســت که بیش از 
ربع قرن در عرصه توسعه بخش معدن کشور حضور جدی داشته است. 
این مجموعه یک هلدینگ توسعه محور با هدف ارتقای معدن و صنایع 
معدنی در کشــور به شــمار می رود و ۵0.۸۵ درصد از سهام آن متعلق به 

شرکت فولاد مبارکه است.

سیدمحمدمهدی احمدی، مدیرعامل بانک شهر و 
تنی چند از معاونان این بانک روز شنبه ۱۸ اسفندماه با 
حضور در محل دفتر تهران فولاد مبارکه با سعید زرندی 

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه دیدار کردند.
در این نشســت، ضمن ارائه گــزارش همکاری های گذشــته، طرفین بر 
تقویــت همکاری هــای مشــترک در زمینه های مالــی، ســرمایه گذاری و 
کیــد کردنــد. در این جلســه همچنین،  پروژه هــای توســعه ای آینــده تأ
راهکارهــای جدیــدی بــرای تســهیل فرایندهــای مالــی و پشــتیبانی از 

برنامه های توسعه  فولاد مبارکه موردبحث و تبادل نظر قرار گرفت.

معاون ســـرمایه انســـانی فولاد مبارکه روز چهارشـــنبه 
22 اســـفندماه، بـــه مناســـبت روز بزرگداشـــت شـــهدا، 
ـــان یکـــی از  ـــزل شـــهید علیرضـــا عبدی ـــا حضـــور در من ب
شـــهدای فـــولاد مبارکـــه بـــا خانـــواده ایـــن شـــهید والامقـــام دیـــدار 

کـــرد.
بــه گــزارش خبرنــگار فــولاد، حســین مدرســی فر، در جریــان ایــن دیــدار 
ــت  ــرد و امنی ــد ک کی ــهدا تأ ــره ش ــاد و خاط ــتن ی ــه داش ــده نگ ــرورت زن ــر ض ب
امــروز کشــورمان را مدیــون ازخودگذشــتگی ها و جان فشــانی های شــهدا 

دانســت.
گفتنــی اســت علیرضــا عبدیــان در ســال 132۹ در شهرســتان مبارکــه دیده 
بــه جهــان گشــود و دوران ســربازی خــود را در نیــروی هوایــی گذرانــد. وی 
پس از پیروزی شــکوهمند انقــلاب اســلامی و از بــدو احداث فــولاد مبارکه، 
در ایــن مجتمــع مشــغول بــه کار شــد تــا این کــه حضــور در جبهه هــای 
ــر مانــدن در جبهــه صنعــت مقــدم دانســت. وی در  حــق علیــه باطــل را ب
عملیات بیت المقــدس و در جریان آزادســازی خرمشــهر حضور داشــت و 
در عملیات کربلای 4 دچار جراحات شیمیایی شد و در عملیات کربلای 

۵ نیــز بــه درجــه رفیــع شــهادت نائــل آمــد.

توسعه همکاری های
بانک شهر  و  گروه فولاد مبارکه

دیدار معاون سرمایه انسانی فولاد مبارکه با خانواده  یکی از شهدای شرکت

دیدار مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره »ومعادن« با مدیرعامل گروه فولاد مبارکه

امضای تفاهم نامه احداث نیروگاه خورشیدی ۴۰۰ مگاواتی در ذوب آهن 
به گزارش پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« و به نقل از روابط عمومی شرکت ذوب آهن اصفهان، در آیین امضای تفاهم نامه های راهبردی توسعه نیروگاه های خورشیدی و بهینه سازی مصرف انرژی که روز سه شنبه ۲۱ اسفند ماه ۱4۰3، با حضور استاندار اصفهان در اتاق بازرگانی این استان برگزار شد، 

تفاهم نامه احداث نیروگاه 4۰۰ مگاواتی شرکت ذوب آهن اصفهان به امضا رسید.  براساس این تفاهم نامه که میان استانداری اصفهان، شرکت برق منطقه ای استان و شرکت ذوب آهن اصفهان به امضا رسید، این نیروگاه خورشیدی 4۰۰ مگاواتی در محدوده داخلی شرکت احداث خواهد شد.

کید شد؛ در جلسه مشترک مدیران عامل فولاد مبارکه و بانک شهر تأ

به مناسبت روز بزرگداشت شهدا صورت گرفت؛

رکوردشکنی کارگاه اسکلت فلزی در ساخت تجهیزات
تولید سازه های فلزی در کارگاه اسکلت فلزی در یک 

ماه به بیش از 2۳۰ تن رسید.
در پی کسب این رکورد ارزشمند، جمعی از مدیران، 
مسئولان و کارشناسان این حوزه در مصاحبه با خبرنگار فولاد به تشریح 
چگونگی و دلایل کسب این رکورد پرداختند که در ادامه مطلب، ماحصل 

این گفت وگوها آمده است:
معاد سلطانی سرپرست برنامه ریزی، آماده سازی و نقشه کشی:

تولید سازه های فلزی در کارگاه اسکلت فلزی در آذرماه سال جاری بیش 
از 230 تن بوده است. این در حالی است که میانگین تناژ ماهانه ساخت 

تجهیزات در سال 1403 برابر 110 تن و در سال 1402 برابر ۸۸ تن بوده است.
دلیل اصلی افزایش تولید، همکاری مشترک نیروهای کارگاه اسکلت فلزی، 
قسمت برنامه ریزی کارگاه تعمیرات مکانیک و کارگاه ساخت مکانیک 
در راستای شناسایی و برنامه ریزی مناسب برای نقاط گلوگاهی تولید 

بوده است.
بهزاد مؤمنی، سرپرست عملیات حرارتی و مهندسی سطح:

افزایش تناژ تولید در کارگاه اسکلت فلزی با کاهش زمان ماندگاری 
درخواست کارها در کارگاه اسکلت فلزی همراه بوده است؛ به گونه ای که 
در فروردین ماه 1403 متوسط زمان پاسخ به یک درخواست کار در کارگاه 
اسکلت فلزی 130 روز بوده و این عدد در آذرماه به ۸0 روز رسیده است. 

این امر باعث افزایش رضایت مشتریان کارگاه اسکلت فلزی شده است.
مسیب صفیان، سرپرست قسمت ماشین افزار:

ماشــین کاری ســازه های فلــزی یــک بخــش معمــول در فراینــد ســاخت 
این گونــه تجهیــزات اســت و بــا توجــه بــه وجــود نیــروی انســانی باتجربــه 
و متخصــص، ماشــین کاری انــواع تجهیــزات اســکلت فلــزی بــا کیفیــت 
و دقــت بــالا در ایــن کارگاه انجــام می شــود، به گونــه ای کــه تجهیــزات 
موجــود و فعالیت هــای ماشــین کاری انجام شــده در ایــن کارگاه در کشــور 

منحصربه فــرد و یــا کم نظیــر اســت.
افشین نادی، رئیس کارگاه ساخت مکانیک تعمیرگاه مرکزی:

این کارگاه با در اختیار داشتن تجهیزاتی مانند بورینگ سنگین و انواع 
فرز دروازه ای و با تکیه بر دانش و تجربه افراد زیرمجموعه خود، ساخت و 
ماشین کاری پیچیده ترین تجهیزات خطوط تولیدی فولاد مبارکه شده 

را در دستور کار خود دارد.
علی سعیدی، رئیس کارگاه اسکلت فلزی:

در یک سال گذشته، تجهیزات مهمی مانند تاندیش ۶0 تن، فریم های 
، فریم اسیلاتور ماشین ریخته گری، پاتیل  بالایی و پایینی ترانسفرکار
ذوب ناحیه سبا، شاسی مکانیسم پاتیل بر، سرند و فن پروسس ناحیه 
گندله سازی و... در کارگاه اسکلت فلزی ساخته یا تعمیر شده است. 
همچنین افزایش تناژ و کاهش زمان پاسخ به همراه افزایش کیفیت ساخت 

و تعمیر تجهیزات جزو اهداف مستمر کارگاه اسکلت فلزی است.
محمود صداقت نسب، مدیر تعمیرگاه مرکزی:

رسیدن به اهداف کمّی و کیفی همواره جزو برنامه های تعمیرگاه مرکزی 
جهت پشتیبانی مؤثر از خطوط تولید بوده است و این اهداف طی 

سالیان متمادی محقق نشده است، مگر با تلاش جمعی همه همکاران 
در بخش های مختلف. ازاین رو از زحمات کارکنان زیرمجموعه تعمیرگاه 
مرکزی و شرکت سازه پیشگام مدیسه، پیمانکار راهبری کارگاه اسکلت 

فلزی قدردانی می کنم.   
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تمدید معافیت واردات فولاد اوکراینی برای 

حمایت از صنعت این کشور 

خبر بین الملل

خبــــــــــــــــــر    

رئیس راهبری و تعمیرات جرثقیل ها و ترانسفرکاری 
واحد فولادسازی و ریخته گری مداوم از اجرای  ۳۸۰ 
متر گذرگاه ایمن برای تعمیرات شین های برق رسان 

ROWP جرثقیل های واحد 2۸ خبر داد.
با توجه به نیاز خط تولید به آماده به کاری جرثقیل های سقفی در خط 
تولید، اجرای فرایند بازرسی و تعمیرات شین های برق رسان جرثقیل ها 
از اولویت هـای این واحد اسـت. در این خصوص، مشـکلات دسترسـی 
ایمـن کارکنـان تیـم بازرسـی و تعمیـرات بـه شـین های بـرق در ارتفـاع 10 
متـری که یکـی از ریسـک های بـا سـطح بـالای واحد بـود، لزومـاً بایـد رفع 

و اصـلاح می شـد.
مصطفــی حقانــی، در تشــریح چگونگــی وضعیــت قبلــی ایــن بخــش 
گفــت: تــا قبــل از اجــرای ایــن پــروژه، بــا نصــب داربســت های حجیــم یــا 
استفاده از مکانیســم نفر بالابر، امکان دسترســی به نقاط محدودی از 
شــین های برق جهت انجــام اســتانداردهای تعمیراتی فراهم می شــد؛ 
اما این تعمیــرات از کیفیــت لازم برخــوردار نبود و بــا اجرای این پــروژه به 

کیفیت رســیدیم. اهــداف ایمنــی و امــکان انجــام تعمیــرات با
اجرای پروژه بدون توقف خطوط تولید

عباس ابراهیمیان، سرپرست تعمیرات جرثقیل های سقفی واحد 

ریخته گری مداوم نیز اظهار داشت: اجرای این پروژه نمونه ای از رویکرد 
مهندسی مبتنی بر ایمنی و بهینه سازی فرایندهای تعمیراتی است 
که می تواند یک مدل اجرایی موفق جهت تجهیزات حساس با نیاز به 
تعمیرات دوره ای باشد که با رویکرد افزایش ایمنی و قابلیت اطمینان و 
همچنین افزایش دقت و سرعت تعمیرات و کاهش هزینه های نگهداری 

انجام می گیرد.
به گفته وی، برای دسترسی ایمن کارکنان تعمیرات جهت انجام فعالیت 
و کار در ارتفاع، پروژه طراحی، ساخت و نصب 3۸0 متر گذرگاه ایمن جهت 
مسیر شین های برق رسان در ROWP واحد 2۸ در چند بخش به شرح 

زیر اجرا شد:
قسمت اول پروژه شامل انجام طراحی سازه برای طول های متفاوت 
تیرگریدرها در این مسیر و بالطبع فواصل متغیر بین سازه های تقویتی 
تیر گریدرها و همچنین در نظر گرفتن درزهای انبساطی سازه و همچنین 
تداخل با سبد سرویس کفشک های برق رسان جرثقیل ها و سایر 

معارضات موجود در سازه ها بود.
قسمت دوم پروژه شامل تهیه متریال پروژه ساخت گذرگاه ها به صورت 
کامل، رنگ آمیزی و انبارش سازه های تکمیل شده به منظور ایجاد فرصت 

مناسب برای انجام پروژه بود.

قسمت سوم این پروژه تدوین دستورالعمل اجرای پروژه، شامل روش 
، ارزیابی ریسک ها  نصب، موقعیت استقرار جرثقیل موبایل و نفربالابر
برنامه ریزی انجام کار ایمن در ارتفاع، ایمن ساختن مسیر تردد همکاران 
در سالن و در نهایت و مهم ترین آن استفاده از روش بی برقی موضعی در 
محل های نصب گذرگاه بود، به صورتی که توقفی برای خطوط تولید 

ایجاد نشود.
قسمت چهارم پروژه، برگزاری جلسات هماهنگی جهت اجرای پروژه با 
کلیه گروه های مرتبط، ازجمله تولید واحد 2۸، تیم مجری پروژه تعمیرات 
مرکزی، ایمنی فنی ناحیه و مرکز بازرسی سازه ها و دفتر فنی تعمیرات بود 
کثری از  که این فعالیت نیز بدون توقف خطوط تولید و با استفاده حدا
زمان هایی که تولید با محدودیت های انرژی مواجه بود، به صورت کاملاً 

ایمن و کیفی انجام شد.
 وی در خاتمــه از حمایــت و همــکاری مدیریــت ناحیــه، رئیــس 
و کارکنــان واحــد 2۸، امــور مهندســی، بازرســی ســازه ها، بازرســی 
خوردگــی، دفتر فنــی تعمیــرات واحــد کنتــرل مــواد، تعمیــرات مرکزی 
و پیمانــکار ایــن واحــد به عنــوان مجــری پــروژه و همچنیــن واحــد 
حمل ونقــل کــه بــه اجــرای موفقیت آمیــز ایــن پــروژه یــاری رســاندند 

قدردانــی کــرد.

کمیسیون اروپا با هدف حمایت از صنعت فولاد اوکراین، 
پیشنهاد تمدید معافیت واردات بدون عوارض این محصولات 
را به شورای اتحادیه اروپا و پارلمان اروپا ارائه کرده است. این 
اقدام به اوکراین اجازه می دهد تا به صادرات فولاد خود به 
اتحادیه اروپا ادامه دهد و به تثبیت وضعیت اقتصادی این 

کشور در شرایط جنگ کمک کند.
به گزارش خبرنگار ایراســین، کمیســیون اروپــا برنامــه ای را برای 
حمایت از بخش فولاد اوکراین ارائه کرده اســت که شــامل ادامه 
معافیت واردات این محصولات از اقدامات تجاری می شود. این 
اقدام به اوکراین اجازه می دهد تا بــدون محدودیت به صادرات 

فولاد به اتحادیه اروپا ادامه دهد.
کمیســیون اروپا اعلام کرده اســت که به حمایت از صنعت فولاد 
اوکرایــن ادامــه خواهــد داد و معافیت هایــی از محدودیت های 
تجاری برای این کشــور برقرار خواهد بود. این تصمیم به منظور 
تسهیل شرایط تجاری برای اوکراین در شرایط کنونی اتخاذ شده 
است و به این کشور اجازه می دهد تا به صادرات فولاد به اتحادیه 

اروپا بدون محدودیت ادامه دهد.
ادامه صادرات محصولات اوکراین به اتحادیه اروپا 

بدون محدودیت
به لطف ایــن ابتــکار، بخــش فــولاد اوکراین قــادر خواهد بــود به 
صادرات محصولات خود به اتحادیه اروپا بدون محدودیت ادامه 
دهد که منبع مهمی از درآمد برای اوکراین است. این تصمیم به 
حمایت از تولیدکنندگان اوکراینی که در شرایط دشواری به دلیل 

تهاجم روسیه قرار دارند، معطوف شده است.
آندری تاراســنکو، تحلیلگر ارشــد مرکز GMK، در ایــن باره گفت: 
حفظ معافیــت از محدودیت ها بــه تثبیت وضعیــت اقتصادی 
در اوکراین کمک خواهد کرد و به کســب وکارهای اوکراینی اجازه 

می دهد در مواجهه با جنگ به فعالیت خود ادامه دهند.
کمیسیون اروپا پیشنهاد خود را به شورای اتحادیه اروپا و پارلمان 
اروپا ارائه خواهد داد. در صورت تصویب، فولاد اوکراینی حتی پس 
از پایــان اقدامات تجــاری خودمختار موقــت، به صــادرات خود 
ادامه خواهد داد. به گفته تاراسنکو، بازار اتحادیه اروپا ۶4درصد از 
صادرات فولاد اوکراین را تشکیل می دهد و معافیت اوکراین برای 

صنعت فولاد داخلی بسیار مهم است.
کمیسیون اروپا به دنبال راه حل بلندمدت ثبات 

اقتصادی تجارت اوکراین و اتحادیه اروپا است
اتحادیه اروپا در سال 201۸ تدابیر حفاظتی برای واردات برخی از 
انواع محصولات فولادی معرفی کرد، اما اوکراین به عنوان بخشی از 
حمایت اتحادیه اروپا از این کشور در ارتباط با جنگ، از این تدابیر 
معاف شده است. اولین تدابیر تجاری خودمختار )ATM( از تاریخ 
4 ژوئن 2022 به اجرا درآمد و به طور موقت عوارض، ســهمیه ها و 
محدودیت های تجاری بــر روی کالاهای اوکراینــی را حذف کرد. 
این تدابیر در تاریخ های ۶ ژوئن 2023 و ۶ ژوئن 2024 تمدید شدند 

و قوانین فعلی تا تاریخ ۵ ژوئن 202۵ برقرار خواهند بود.
کمیســیون اروپا در حال حاضــر در حــال کار بر روی یــک راه حل 
بلندمدت است که ثبات اقتصادی و شرایط مطلوب برای تجارت 
بین اوکرایــن و اتحادیه اروپــا را تضمین کند. همچنیــن، اوکراین 
فرآیند بررسی رسمی انطباق قوانین خود با هنجارهای اتحادیه 
اروپا را به پایان رسانده است که شامل تعامل بین نهادهای دولتی 

و واحدهای ساختاری وزارت اقتصاد بوده است.

اجرای  ۳۸۰ متر گذرگاه ایمن برای تعمیرات شین های برق رسان جرثقیل های واحد 2۸

مصطفی حقانی
رئیس راهبری و تعمیرات جرثقیل ها و ترانسفرکاری 

واحد فولادسازی و ریخته گری مداومی

عباس ابراهیمیان
سرپرست تعمیرات جرثقیل های سقفی واحد ریخته گری مداوم

تولید فولاد سبز با انرژی هسته ای در ایتالیا

به گزارش فولاد نیوز، دانیلی ، گروه ایتالیایی سازنده 
تأسیسات ساخت آهن و فولاد و شرکت نیوکلو اعلام کردند 
که روز دوشنبه تفاهم نامه ای برای بررسی یکپارچه سازی 
کتور این شرکت هسته ای در  فناوری پیشرفته کوچک را

فرایند ساخت فولاد امضا کرده اند.
طبق بیانیه مشترک دو گروه این توافق اساس لازم برای کاهش 
کربن در تولید فولاد از طریق تولید برق و حرارت به دست آمده 

از انرژی هسته ای را فراهم می آورد.
کتورهای مدولار پیشرفته ای  نیوکلو در حال کار بر روی توسعه را
است که با استفاده از ضایعات هسته ای بازیافت شده تأمین 
انرژی می شوند؛ فناوری ای که هدف آن کاهش هزینه ها و 

خطرات ناشی از مدیریت زباله های هسته ای است.
به گفته استفانو بونو، بنیان گذار و مدیر عامل نیوکلو، »هدف 
آن ها از طریق این همکاری ارائه راه حل های اقتصادی و عملی 

به تولیدکنندگان فولاد برای تولید فولاد سبز است.

اهدای تجهیزات پیشرفته پزشکی برای بهبود کیفیت خدمات درمانی بیمارستان خواف
، اظهار  گیر سناباد، سیمیدکو مجموعه ای از تجهیزات پزشکی را به بیمارستان ۲۲ بهمن شهرستان خواف اهدا کرد. سید حبیب نوری، مدیر روابط عمومی و مسئولیت های اجتماعی این شرکت ضمن اعلام این خبر به گزارش پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« و به نقل از روابط عمومی شرکت صنعتی و معدنی توسعه فرا

داشت: سیمیدکو با رویکرد مسئولانه نسبت به جامعه و با هدف ارتقای سطح خدمات بهداشتی و درمانی در شهرستان خواف، اقدام به اهدای این تجهیزات پزشکی کرده است. این تجهیزات از جمله ملزومات ضروری در فرایندهای تشخیصی و درمانی به شمار می روند و به بخش های مختلف بیمارستان اهدا شده اند.

با اتکا بــه دانش و تخصــص کارکنان واحــد تعمیرات 
سرباره فولاد مبارکه و بدون نیاز به حضور کارشناسان 
خارجی، مکانیسم پاتیل بر کد ۱۴ در کوتاه ترین زمان 

ممکن بازسازی و وارد مدار بهره برداری شد.
در فراینـد تولید ناحیـه فولادسـازی، سـرویس به موقع مکانیسـم های 
پاتیل بـر در حمـل سـرباره مـذاب نقـش بسـزایی در تحقـق اهـداف 
تولیـد دارد کـه علی رغـم ریسـک زیـاد عملیـات و امـکان بـروز حـوادث 
متعـدد در فراینـد ناشـی از شـرایط تولیـد، کارکنـان راهبـری و تعمیـرات 
واحـد حمـل و فـراوری سـرباره انجـام بی وقفـه و بهینـه ایـن سـرویس را 

در دسـتور کار دارنـد.
رحیم خلقی، رئیس واحد حمل و فراوری ســـرباره، ضمن اعلام این خبر 
گفت: پاتیل برها با توجه به جنس کار خود همواره با مواد مذاب ارتباط 
دارند و امکان بروز حادثــه برای آن ها قابل پیش بینی اســت. بر همین 
که ماهیت  اســاس پاتیل بر کد 14 به بازسازی کامل نیاز داشــت و ازآنجا
مکانیسم و تکنولوژی و ساخت آن در کشور آلمان صورت گرفته، بازسازی 
آن با چالش هایی مواجه بود. در این راستا به فضل الهی و تلاش و کوشش 
کارکنــان بلندهمــت تعمیــرات ســرباره و ظرفیت هــای داخلی شــرکت، 

بازســازی پاتیل بر در حداقل زمان ممکن طی 32 روز کاری با همکاری 
سایر واحدها انجام شد.

وی با بیان اینکــه در موارد مشــابه، این عملیات با حضور کارشناســان 
خارجی و طی 1۸0 روز با هزینه ارزی و تغییراتی در عملکرد اولیه مکانیسم 
انجام گرفته بود، خاطرنشان کرد: در این بازسازی سعی شد با بهره گیری 
از تجارب همکاران، بومی سازی و تأمین داخلی قطعات، از هرگونه کاهش 
عملکردی مکانیسم پیشگیری شود و تجهیز با کمترین خطای کارکردی 
کثر صرفه جویی اقتصادی و ارزی به مدار سرویس دهی به تولید  و حدا

ناحیه فولادسازی برگردد.
شگفتی شرکت سازنده آلمانی از توانمندی 

کارشناسان واحد تعمیرات پاتیل بر فولاد مبارکه
در همین زمینه عبدالرسول رفیعی، فورمن تعمیرات سرباره نیز اضافه 
کرد: ســرویس دهی بهینه به خــط تولید وظیفــه واحد حمــل و فراوری 
سرباره اســت. در این فرایند با مشکلات و کمبودهایی مواجه بوده ایم، 
امــا توقفات تولیــد به کمتــر از نیــم دقیقه بــه ازای ذوب رســیده اســت. 
ضمن اینکه همکاران تعمیرات پاتیل بر نه تنها اجازه نداده اند حوادث 
خواسته و ناخواسته در روند تولید خللی ایجاد کند، بلکه با اتکا به تجارب 

کسب شده، زمینه رشد و پیشرفت واحد سرباره و شرکت را فراهم آورده اند؛ 
به نحوی که سلسله اقداماتِ واحد سرباره در این بازسازی و امور مشابهِ 
مربوط به تعمیرات و راهبری مکانیسم های حمل سرباره به عنوان بسته 
دانش فنی ثبت و موجب ارتقای تأمین مکانیسم های جدید و شگفتی 

و کارشناسان شرکت سازنده شده است.
رحیم خلقی، رئیس واحد حمل و فراوری ســـرباره از عوامل ذیل به عنوان 
مهم ترین مؤلفه های تأثیرگذار در دســت یابی به این موفقیت نام برد: 
حمایت های بی دریــغ و قابل تقدیر مدیرعامــل، معاون بهره بــرداری، 
مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی، مدیران حمل ونقل و پشتیبانی 
و دفاتر فنــی، مدیریت خرید از این واحد و حضور مســتمر و گرم ایشــان 
بین کارکنان که به واقع روحیه کارکنان را به شــدت تحت تأثیر قــرار داد؛ 
تلاش بی وقفه کارکنان، کارشناسان و راهبری و تعمیرات واحد سرباره در 
شناسایی عیوب و اقدامات سریع و کارشناسی؛ ایجاد محیط همکاری 

بسیار صمیمانه بین کارکنان واحد سرباره.
وی اظهار امیدواری کرد که همچنان توفیقات بیشتری به دست کارکنان 
تلاشگر واحد حمل و فراوری ســرباره در راستای دســت یابی به اهداف 

کلان فولاد مبارکه حاصل شود.

بازسازی پاتیل بر کد 14 به دست متخصصان واحد تعمیرات سرباره
بدون نیاز به حضور کارشناسان خارجی انجام شد؛

رحیم خلقی
 رئیس واحد حمل و فراوری ســـرباره

عبدالرسول رفیعی
 فورمن تعمیرات سرباره
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خبر کوتاه

تحلیل

 خـبــــــــــــــــــر      

سیزدهمین نشست کمیته حفاظت فنی و بهداشت 
شــرکت فــولاد مبارکــه روز سه شــنبه 2۱ اســفندماه با 
حضــور معاونــان بهره بــرداری و ســرمایه انســانی، 
مدیران ارشد تولید و خدمات فنی و پشتیبانی، مدیران نواحی، رؤسا، 
سرپرســتان، کارشناســان و مشــاوران ایمنی نواحی، کارشناسان و 
بازرســان ایمنی مرکز با هدف ارتقای فرهنگ ایمنی و بهبود شــرایط 

محیط کار برگزار شد.
در ایــن جلســه، غلامرضــا ســلیمی معــاون بهره بــرداری گفــت: از تمام 
تلاش های صورت گرفته در سال 1403 جهت مدیریت رویدادها و صیانت 

از نیروی انسانی به عنوان مهم ترین سرمایه سازمان قدردانی می کنم.
ایمنی، عدم وجود حادثه نیست

به خاطر داشته باشــیم »ایمنی، نبودِ حادثه نیست، بلکه شناسایی و 
مدیریت ریسک های موجود در محیط کارگاه و تعیین اقدامات اصلاحی 

جهت پیشگیری از رویدادهای احتمالی است«.
اصل پذیــرش ریســک از دیگر نکاتی اســت که بایــد به آن توجه داشــته 
کنون دارای جایگاهی ویژه بین  باشــیم. فولاد مبارکه از جمیع جهات ا
صنایع است؛ ازاین رو الگو بودنِ شرکت فولاد مبارکه ایجاب می کند که از 
بروز کوچک ترین حوادث پیشگیری کند؛ پس باید با همکاری همه جانبه 
در جهت تحقق رسیدن به حادثه صفر )zero accident( برنامه ریزی ها و 

عملکرد بهتری داشته باشیم.
برگـزاری کمیته هـای بررسـی رویـداد جهـت تعییـن اقـدام اصلاحـی 
مناسـب و پیشـگیری از بـروز حـوادث تکـراری در صنعـت فـولاد مبارکه 
به توجه ویژه به نقش مسـئولین در محیط کارگاه بسیار حائز اهمیت 
اسـت. توجه داشـته باشـیم که کنترل و نظارت مؤثر زیربنای بسـیاری 
از برنامه هـای خـوب در زمینـه ایمنـی مبتنـی بـر رفتـار اسـت. در امـور 
مربوط به ایمنی، تعامل مستقیم و چهره به چهره یکی از اساسی ترین 
راه هـا بـرای ایـن اسـت کـه مـا به عنـوان رهبـران بـر ایمنـی محیـط کار 

تأثیرگذار باشـیم و درعین حال تعهد شـخصی خود را در این خصوص 
بـه نمایـش بگذاریـم.

به جای کاهش در اعداد تمرکز خود را معطوف ایجاد 
محیط ایمن کنیم

عملکرد ایمنی را باید از منظر اهداف مشخص ایمنی و نه تعداد حوادث 
گر قصد داریم به چشم انداز مطلوب خود یعنی داشتن محیط  سنجید. ا
کاری بدون آسیب نزدیک شویم ضروری است به جای کاهش در اعداد 
تمرکز خود را معطوف ایجاد محیط ایمن کنیم. رسیدن به عدد صفر در 

تعداد حوادث در حقیقت نتیجه کاری است که انجام می دهیم.
مدیریت مؤثر ریسک یکی از مهم ترین مسائل در 

موفقیت یک سازمان است
ریسک های محیط کار می توانند تأثیر جدی بر سازمان، کارکنان و خط 
کنش بــه خطــرات می تواند  تولید داشــته باشــند. نحوه تشــخیص و وا
بر عملکرد ما تأثیرگذار باشــد، این عملکرد شــامل موضوعات مرتبط با 
ایمنی، همچون هدف رسیدن به حادثه صفر نیز می شود. به علاوه نحوه 
مواجهه با ریسک ها نیز تأثیر بسزایی دارد؛ بنابراین مدیریت مؤثر ریسک 
یکی از مهم ترین مسائل در موفقیت یک سازمان اســت و این موضوع 

سنگ بنای فعالیت ما در زمینه ایمنی است.
علت بیشتر حوادث فقدان نظارت و بازرسی دقیق از 

تجهیزات و عدم پایبندی به دستورالعمل ها و رویه های 
موجود است

جواد کیانی، رئیس ایمنی بهداشت حرفه ای و آتش نشانی شرکت فولاد 
مبارکه نیز در گزارشی به تشــریح وضعیت شاخص ها عملکردی ایمنی 
شــرکت در بهمن ماه پرداخت و گفــت: بهبــود ایمنی و بهداشــت کار در 
سازمان ما به معنای صرف هزینه های بیشتر نیست. نکته حائز اهمیت 
این است که کنترل و نظارت در شرکت باید به گونه ای باشد که فضایی 

عاری از حادثه در تمام سطوح شرکت خلق کنیم.

اجرای دســتورالعمل های مرتبط با انجام فعالیت ها جهت پیشگیری 
از حوادث بسیار ســودمند اســت. به خاطر داشــته باشیم علت بیشتر 
حوادث فقــدان نظــارت و بازرســی دقیــق از تجهیــزات همچنین عدم 

پایبندی به دستورالعمل ها و رویه های موجود در شرکت بوده است.
شناسایی تجهیزات حساس و بحرانی در شرکت و اولویت بندی اقدامات 
به منظور پیشگیری از حوادث شدید نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار است 

که باید بیش ازپیش موردتوجه قرار گیرد.
در حوزه ایمنی، انجام بازرسی های مؤثر و شناســایی خطرات و ارزیابی 
ریســک ها به ما کمک می کند قبل از وقوع حوادث و توقف تولید از بروز 

حوادث پیشگیری کنیم.
برای استقرار نظام مدیریت ایمنی فرایند در شرکت 

فولاد مبارکه اهتمام ویژه ای داشته باشیم
مدیریت ایمنی شغلی و مدیریت ایمنی فرایند دو جزء لاینفک در سازمان 
اســت؛ بنابراین باید بــا جدیت و همــکاری همه جانبه، در ســال جدید 
اهتمام ویژه ای برای استقرار نظام مدیریت ایمنی فرایند در شرکت فولاد 
مبارکه داشته باشیم. در این مسیر برای شروع پیروی از گردش کار ایمنی، 

پیش راه اندازی )pssr( بسیار سودمند است.
ک گذاشتن تجارب در همه زمینه ها گامی  به اشترا

بسیار مهم در جهت تعالی سازمان
در ادامـه ایـن جلسـه، داریـوش رشـیدی، مدیـر ناحیـه آهن سـازی، 
بـزاز رئیـس واحـد انباشـت و برداشـت، خشـایار پاسـیار رئیـس واحـد 
آهک سـازی، رضـا اسـماعیل پور مدیـر واحـد گندله سـازی و محمدرضا 
گانه ای به تشریح  فتحی مدیر واحد احیا مستقیم در گزارش های جدا
ک گذاشـتن  عملکـرد ایمنـی ناحیـه آهن سـازی پرداختنـد و بـه اشـترا
تجـارب در همـه زمینه هـا به ویـژه حـوزه ایمنـی را گام بسـیار مهمـی در 
جهـت ارتقـای بهبـود فراینـد و محیـط کار و در نهایـت تعالـی سـازمان 

دانسـتند.

ضرورت برنامه ریزی و عملکرد بهتر برای رسیدن به حادثه صفر
معاون بهره برداری در سیزدهمین نشست کمیته حفاظت فنی و بهداشت شرکت تصریح کرد:

بسته حمایتی صنایع تأثیری در جبران 

خسارت واحدهای تولیدی ندارد

بسته حمایت از صنایع وزارت صمت 

توسط دولت ابلاغ شد

تحلیلگــر مســائل صنعتــی بــا اشــاره بــه آســیب های 
واردشــده به صنایع به علت محدودیت های انرژی، اجرای 
بسته حمایتی صنایع از سوی دولت را به دلیل تأثیر نداشتن 
آن در جبران خســارت های واردشــده به واحدهای تولیدی 

بی فایده دانست.
طرح حمایت از صنایع که ۸ اسفندماه 1403 در هیئت دولت به 
تصویب رســید، اخیراً ابلاغ شــد. بر اســاس اعلام وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، این طــرح با هدف ارائه تســهیلات و حمایت از 
بخش تولید در برابر چالش های ناشــی از ناتــرازی انرژی تدوین 
شــده اســت. بااین حال، پرسشــی کــه در میــان تولیدکنندگان 
و فعــالان صنعتی مطــرح شــده، میــزان تأثیرگــذاری این بســته 

حمایتی است.
طی ســال های اخیر، مشــکلات متعدد و خســارات واردشده به 
صنعت، بخش قابل توجهی از توان تولید کشــور را کاهش داده و 
چالش های متعددی را برای تولیدکنندگان به همراه داشته است.

از ســوی دیگر، برخی فعــالان صنعتــی معتقدند که در گذشــته 
نیز قوانیــن و بخش نامه هــای متعــددی در راســتای حمایت از 
صنایع تدوین شــده، اما عدم اجرای شایســته و بایســته آن ها، 
نگرانی هایــی را در خصوص تحقق اهداف این بســته جدید نیز 

ایجاد کرده است.
در همین راستا، کارشناســان و فعالان این حوزه، ابعاد مختلف 
بسته حمایتی صنایع، چالش های اجرایی آن و میزان تأثیرگذاری 

آن در جبران خسارات وارده به تولید کشور را بررسی کرده اند.
در یکی از این گفت وگوها کیوان جعفری طهرانی تحلیلگر مسائل 

صنعتی به سؤالات مطرح در این زمینه پاسخ داده است.
بسته حمایتی دولت از صنایع؛ مؤثر یا تبلیغاتی؟

جعفری طهرانــی درباره بســته حمایتــی دولت بــرای حمایت از 
صنایع، اظهار داشت: بســته حمایتی صنایع، قابل اجرا است، 
ولی تأثیرگذار نیست. تولیدکننده به هرحال بعد از سه ماه تعویق 
باید هزینه های بیمه، مالیــات و… را پرداخت کنــد و دولت روی 
گر می خواهد  این هزینه ها تخفیفی در نظر نگرفته است. دولت ا
به صنایع مختلف فولادی و فلزی و… کمکی کند، باید به صنایعی 

که به دلیل قطعی برق و گاز متضرر شده تخفیف دهد.
وی بــا بیــان اینکه ســه مــاه تأخیــر در هزینه هــا، کمــک خاصی 
نمی کند، بیان داشت: به نظر بنده دولت این بسته را اجرا نکند 
که هیچ تأثیر خاصــی در جبران خســارت های  بهتر اســت، چرا
واردشــده بــه صنایع نــدارد. حجــم قابل توجهــی از تــوان تولید 
واحدهای بزرگ کشور به علت قطع برق و گاز از مدار تولید خارج 
شــده و طبیعتاً ســوددهی این واحدها و به تبع آن ارزش ســهام 

سهامداران تأثیر سو گذاشته است.
کید بر اینکه زمانی که سهام دار سود  تحلیلگر مسائل صنعتی با تأ
نبرد و ارزش سهام افت کند، سه ماه تأخیر در پرداخت هزینه ها 
چه کمکی می خواهد داشــته باشــد، بیــان داشــت: دولت باید 
به نوعــی به صنایع کمــک کند که شــرکت های بزرگ بورســی که 
متضرر شــدند، توان حفظ خود در بازار ســهام را داشته باشند. 
ســهام داران روزبــه روز کــم می شــوند به ویــژه برای شــرکت های 
انرژی بــر این چالش بیشــتر اســت. لــذا دولــت بایــد به نوعی به 
صنایع کمک کند که علاقه ســهام دار برای خرید سهام و حفظ 

آن بیشتر شود.
منبع: وب سایت شخصی کیوان جعفری طهرانی

تصویب نامــه هیئت وزیــران در مــورد مصوبــه بســته 
حمایتــی صنایــع کــه چنــدی پیــش توســط وزیر صمــت در 

کمیسیون زیربنایی دولت تأیید شده بود، ابلاغ شد.
به گــزارش  چیــلان، هیئت دولت در جلســه هشــتم اســفندماه 
بــا پیشــنهاد وزیــر صمــت و مشــارکت وزارت تعــاون، کار و رفــاه 
اجتماعی، سازمان برنامه و بودجه کشور و بانک مرکزی و با هدف 
کاهش برخی از آثار ناشــی از قطــع بــرق و گاز واحدهای تولیدی 

موافقت کرد.
بر اســاس این تصویب نامــه با پیشــنهاد وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت و تأیید بانک مرکزی، بخشی از تسهیلات بانکی دریافتی 

واحدهای تولیدی تا شش ماه امهال می شود.
در بنــد دیگــر ایــن تصویب نامــه، مالیــات واحدهــای تولیــدی 
آسیب دیده با تأیید وزارت صنعت، معدن و تجارت تا 3 ماه امهال 
می شــود. همچنین با پیشــنهاد وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
واحدهای تولیدی بدهکار به سازمان تأمین اجتماعی ناشی از 
کمبود برق و گاز و به میزان پرداختی به سازمان تأمین اجتماعی 
می توانند از طریق بانک رفاه از اوراق ســپرده خاص )ســرمایه در 

گردش( بهره مند شوند.
این تصویب نامــه کارگروهــی متشــکل از وزارتخانه های صمت، 
نفت، نیرو، سازمان برنامه و بودجه کشور را برای برنامه ریزی لازم 
در تأمین برق و گاز صنایع بزرگ در سال آینده موظف کرده است.
گفتنی است وزارت صنعت، معدن و تجارت با تدوین این بسته 
حمایتی به دنبال جبران بخشی از زیان صنایع ناشی از ناترازی 
انــرژی، پیگیری هــای مســتمری در کمیســیون های مختلــف 

دولت داشت.

کیوان جعفری طهرانی ، تحلیلگر مسائل صنعتی:

محمدجواد مجیدی
مدیر مدیریت شهری

فولاد مبارکه به تعهد و رسالت خود در قبال کارکنان، جامعه و محیط زیست پایبند است
در یکــی دیگــر از سلســله برنامه های رادیوفــولاد و 
هم زمان با روز درخت کاری و هفته منابع طبیعی، سید 
محمدجــواد مجیدی، مدیــر مدیریت شــهری فولاد 
مبارکه، در این برنامه حاضر شــد و اقدامات شرکت در زمینه فضای 
ســبز و ســنت حســنه درخت کاری را تشــریح کــرد. در ادامه مطلب 

بخش هایی از این مصاحبه آمده است.
قدری درباره اقدامات واحد مدیریت شهری توضیح 

دهید.
واحد مدیریت شهری یکی از واحدهای فعال در حوزه خدمات رسانی به 
کارکنان فولاد مبارکه است که برای ارائه خدمات تعیین شده، مجموعه 
متنوعی از اقدامات را به صورت روزانه در قســمت های خدمات شهری 

و فضای سبز اجرا می کند.
برنامه ریزی و پیگیــری فعالیت های متعدد و متنــوع اجرایی مربوط به 
حفظ و نگهــداری حــدود 14۵0 هکتــار فضای ســبز اعــم از جنگل های 
در دست کاشــت، فضاهای باغچه ای، کاشــت گل های فصلی و تأمین 
و نگهــداری گل هــای آپارتمانی، انجــام امــور مرتبط با نظافــت عمومی 
مجتمع در محیط های اداری و محوطه های عمومی و معابر، مدیریت 
امــور ســاختمان های عمومــی و آبدارخانه هــای شــرکت، ســرایداری و 
مدیریت رختکن ها، تحویلداری و تخصیص فضاهــای اداری عمومی و 
پارکینگ های عمومی، شست وشو و نظافت لباس کارکنان، زیباسازی 
محیــط و دیگــر اقدامــات مرتبط بــا حــوزه خدمات شــهری که خــارج از 
حوصله این مجال است، اموری است که در مجموعه مدیریت شهری 
در حال ســاماندهی و مدیریت است. البته تا مهرماه ســال گذشته امور 
پسماند نیز یکی از قســمت های زیرمجموعه مدیریت شــهری بود، اما 
با ایجــاد واحد مدیریت فراوری ضایعــات فرایندی، امور پســماند از این 

مدیریت منفک شد.
جدا از فعالیت های معمول واحد، برخی اقدامات نیز به صورت مناسبتی 
و مــوردی در حــوزه مدیریــت شــهری انجــام می پذیــرد کــه از آن جمله 
می توان به این موارد اشاره کرد: توزیع سالانه حدود 2۵ هزار اصله نهال 
بین کارکنان به مناســبت روز درخت کاری و هفته منابع طبیعی، انجام 
نورافشانی و تهیه و توزیع بیش از ۷۵ هزار شاخه گل نرگس بین کارکنان به 
مناسبت نیمه شعبان، انجام نورافشانی به مناسبت 22 بهمن، گل آرایی 
گیــت ورودی کارکنان به مناســبت برخــی از اعیــاد مذهبی، انجــام امور 
خدماتی و تخصیص گل مربوط به مراسم خارج از شرکت و تهیه و توزیع 

حدود 3۵0 عدد سفره هفت سین در سطح شرکت به مناسبت عید نوروز.
»بهبود« یکی از مهم ترین ارکان هر مدیریت است. در 
واحد تحت سرپرستی شما چه اقدامات بهبودی در حال 

انجام است؟
اقدامــات زیادی در حال انجام اســت کــه مهم ترین آن هــا عبارت اند از: 
بهینه سازی سیستم تهویه رختکن های شرکت با همکاری واحد تعمیرات 
مرکزی که از امسال آغاز شده و تا سال 140۵ به انجام خواهد رسید؛ تعویض 
کمدهای فرســوده رختکن ها که امور فنی و بازرگانی مربوط به آن انجام 
گرفته و از اوایل سال آینده توسط سازنده شــروع تحویل داده می شود؛ 
رنگ آمیزی و زیباسازی رختکن های شــرکت که از سال گذشته شروع و 
در حال انجام است؛ استفاده از گونه های مقاوم به کم آبی در خصوص 
کاری فضــای ســبز که در ایــن خصوص شناســایی گونه هــای مربوط  وا
حاصل از انجام یک طرح تحقیقاتی ده ســاله بوده است؛ اصلاح شبکه 

آبیاری فضای سبز به منظور افزایش راندمان شبکه.
 همچنین در بهمن ماه گذشته به مناسبت بزرگداشت چهل و ششمین 
ســالگرد پیروزی شــکوهمند انقلاب اســلامی تعداد 4۶ اصله نهال سرو 
کوهی )اورس( که بومی کشــورمان بوده و دیرزیســت، پایــدار و مقاوم به 
شرایط سخت آب و هوایی و کم آبی است، به نشان پایداری نظام مقدس 
جمهوری اسلامی به دست مدیرعامل و برخی از معاونان و مدیران شرکت 

در فولاد مبارکه غرس شد.
اخیراً فولاد مبارکه در منطقه پیرامونی خود ۲ هزار هکتار 
بذر درخت بادام کوهی کاشته است. در این باره توضیح دهید.
ما در فولاد مبارکه بر اساس الزام قانونی که در زمان احداث داشتیم باید 
حدود 2۵ درصد از عرصه کارخانه را تحت پوشش فضای سبز قرار دهیم 
که ایــن مقــدار الآن حــدود 43 درصد اســت و 1۸ درصــد آن فراتــر از الزام 
قانونی است. بااین حال شرکت به این هم بسنده نکرده و فراتر از فنس 
خودش و موقعیــت جغرافیایی که در آن قرار دارد چند ســالی اســت که 
تعامل با منابع طبیعی کل استان را آغاز کرده و به منظور توسعه فضای 
سبز در محیط پیرامونی خود فعال شده است. در همین خصوص، این 
شرکت در قالب طرح کاشت یک میلیارد درخت که از طرف دولت ابلاغ 
شده بود سه تفاهم نامه با اداره منابع طبیعی به امضا رسانده که دو مورد 
مربوط به سال گذشته و یک مورد مربوط به سال جاری است. همچنین 
سال گذشته بازسازی نهالستان شهید جبل عاملیان قهدریجان متعلق 
به اداره منابع طبیعی کل اســتان انجام گرفت. این نهالســتان ظرفیت 

تولید ۵ میلیون اصله نهال در سال را دارد که با بازسازی انجام شده، این 
نهالستان به مدار تولید بازگشت و این ظرفیت در اختیار اداره کل منابع 

طبیعی استان قرار می گیرد.
پروژه دیگر کاشت 1022 هکتار از اراضی طالخونچه بود که زیر کشت دیم 
بذر بادام کوهی رفت. فولاد مبارکه امسال هم 2000 هکتار از اراضی محیط 
پیرامونی فولاد در حوالی شهر مجلسی و طالخونچه را تحت پوشش قرار 
داده و عملیات اجرایی آن از حدود یک ماه پیش شروع شده و تا آخر سال 

به پایان خواهد رسید.
نگاه فولاد مبارکه در این زمینه بر چه مبنایی است؟

وقتی صحبت از توســعه پایدار می کنیم به این معنی اســت که فعالیت 
اقتصادی را با در نظر گرفتن جامعه و محیط زیست انجام دهیم. فولاد 
مبارکه با نگاه ملی به چنین طرح هایی ورود کرده و خود را در قالب اعداد و 
ارقام محدود نمی کند. در واقع فولاد مبارکه به تعهد و رسالت خود در قبال 
کارکنان، جامعه و محیط زیست پایبند است و به همین دلیل تابه حال در 
حوزه فضای سبز و محیط زیست فراتر از اســتانداردهای لازم و توافقات 

انجام شده اقدام کرده است.
چه چالش هایی در حفظ و توسعه فضای سبز وجود دارد؟

فضای ســبز فولاد مبارکه 1۸ درصد فراتر از الزامات قانونی اســت و چون 
ابلاغی بوده که بر اساس تشخیص سازمان های بالادستی انجام شده 
باید همیشه در محیط کارخانه جاری باشد. ما در اقلیمی قرار داریم که 
ک  هم به لحاظ شرایط نامســاعد آب و هوایی و هم به لحاظ کیفیت خا
به شدت با مشکل مواجهیم؛ ولی همواره تعهد خود را با تحمل هزینه های 

قابل توجه فراتر از الزامات تعیین شده انجام داده ایم.
برای همکارانی که از ثبت نام توزیع نهال جا مانده اند 

چه تدبیری اندیشیده اید؟
معمولاً یک ظرفیت مازاد برای این دسته از همکاران پیش بینی می کنیم 
و همــکاران می تواننــد از طریق مدیریت شــهری نهال موردنظــر خود را 

انتخاب و دریافت کنند.
سخن پایانی؟

فعالیت های مدیریت شــهری به خصوص فعالیت های حوزه خدمات 
شهری بسیار متنوع است. آنچه می تواند ما را در تحقق اهداف سازمانی 
یاری کند، نگاه ســازمانی اســت که مــاورای نــگاه واحدی اســت. تلاش 
می کنیم فعالیت هایمان را ذیل اهداف سازمان و بهبود فضای کار برای 

فعالیت هرچه بهتر همکاران تعریف کنیم.

ایستگاه فوق توزیع فولاد رسام گلستان وارد مدار شد
کتی( شهرستان نور و فولاد رسام گلستان وارد مدار شد.  ایستگاه فوق توزیع  کامی، مدیرعامل شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان، اظهار داشت: ایستگاه های فوق توزیع ۲۰.63 کیلوولت الیمالات )سلیا به گزارش آهن نیوز به نقل از روابط عمومی برق منطقه ای مازندران و گلستان، کوروش موسوی تا

۲۰.63 کیلوولت الیمالات چمستان در محدوده شهرستان نور و شهر چمستان با ظرفیت 3۰ مگاولت آمپر وارد مدار شد و شرکت فولاد رسام گلستان با سرمایه گذاری آن شرکت و با نظارت برق منطقه ای مازندران و گلستان، خط 63 کیلوولت و پست ۲۰ مگاولت آمپر را وارد مدار کرده است.

مدیر مدیریت شهری:

می
اط

د ف
سعی

  
 

عملکــرد ایمنــی را بایــد از منظــر اهــداف 
مشــخص ایمنــی و نــه تعــداد حــوادث 
گــر قصــد داریــم بــه چشــم انداز  ســنجید. ا
مطلــوب خــود یعنــی داشــتن محیــط کاری 
بــدون آســیب نزدیــک شــویم ضــروری 
اســت به جــای کاهــش در اعــداد تمرکــز 
خــود را معطــوف ایجــاد محیــط ایمــن کنیــم
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طی آیینی با حضور مدیرعامل گروه فــولاد مبارکه و 
اعضای هیئت مدیره فولاد هرمزگان، ضمن قدردانی 
از زحمات عطاالله معروفخانی مدیرعامل پیشــین 
فولاد هرمــزگان، علیرضــا رحیــم به عنــوان مدیرعامل جدیــد فولاد 

هرمزگان معرفی شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، با حضور سعید زرندی، 
مدیرعامل و محسن صالحی نیا، رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه، 
اعضای هیئت مدیره شرکت فولاد هرمزگان، جمعی از مدیران گروه فولاد 
مبارکه و فــولاد هرمزگان، آییــن تکریم و معارفه مدیرعامل شــرکت فولاد 

هرمزگان برگزار شد.
طرح های توسعه ای فولاد هرمزگان، گامی مهم در 

راستای تحقق اهداف صنعت فولاد کشور

در ایــن مراســم، زرنــدی با اشــاره بــه آغــاز عملیــات اجرایــی طرح های 
توســعه ای فولاد هرمزگان، آن ها را گامی مهم در راستای تحقق اهداف 
صنعت فولاد کشــور به ویژه دســت یابی به تولید 10 میلیون تن فولاد در 
کنون بر  کید کرد: تمرکز ما در گروه فولاد مبارکه ا استان هرمزگان دانست و تأ
طرح های توسعه ای بزرگ به ویژه مگامدول احیا مستقیم فولاد هرمزگان 

کید دارم. و تأمین انرژی قرار دارد و در هر جلسه بر این موضوع تأ
وی افزود: اســتان هرمزگان پرپتانسیل ترین منطقه کشور برای توسعه 
صنعت فــولاد به ویژه با هــدف صادراتی اســت و مدیریت جدیــد باید از 
همین امروز به دنبال به ثمر رسیدن طرح های توسعه ای در دست اقدام 
به ویژه مگامدول احیا مستقیم باشد و بازارهای صادراتی جدید را با توجه 
به موقعیت ایدئال این شرکت و قرار گرفتن در آب های آزاد و دسترسی به 

اسکله صادراتی جست وجو کند.

گفتنی اســت علیرضــا رحیــم دارای مدرک کارشناســی ارشــد معــدن از 
دانشگاه تهران است. ازجمله سوابق اجرایی مدیرعامل جدید شرکت 
فولاد هرمزگان جنوب به این موارد زیر می توان اشاره کرد: مدیرعامل و 
نایب رئیس هیئت مدیره شرکت صنایع آهن و فولاد سرمد ابرکوه؛ رئیس 
هیئت مدیره شــرکت آهن و فولاد ارفع؛ عضو هیئت مدیره شرکت فولاد 
سترگ پارس؛ رئیس هیئت مدیره شرکت توسعه و تجهیز معادن امداد؛ 
مدیر طرح های توسعه فولادی صندوق بازنشستگی فولاد؛ معاون امور 

معادن و صنایع معدنی سازمان صمت البرز.
همچنین در پایان این مراســم هیئت مدیره فولاد هرمــزگان از عطاالله 
معروفخانی بــه پــاس خدمــات ارزنــده در دوران تصــدی مدیریت این 
شــرکت به ویژه آغاز اجرای طرح های توســعه ای با اهدای لــوح یادبود، 

تقدیر و تشکر کردند.

مدیرعامل جدید شرکت فولاد هرمزگان معرفی شد
با حضور مدیرعامل گروه فولاد مبارکه؛

بررسی راهکارهای کاهش آسیب های احتمالی در شرایط ناترازی انرژی در شرکت ورق خودرو
از  متشــکل  ورق خــودرو  شــرکت  انــرژی  کمیتــه 
مدیرعامــل، مدیــران و کارشناســان واحدهــای 
مختلف شــرکت با هــدف بررســی روش های مختلف 
مواجهه با شــرایط ناتــرازی انرژی و کاهــش اثرات منفی آن در شــرکت 

ورق خــودرو روز سه شــنبه 2۱ اســفندماه تشــکیل شــد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، 
مهدی محمدی، رئیس دفتر فنی این شرکت ضمن اعلام این خبر 
افزود: در این جلسه، گزارشی از مصارف انرژی در حوزه آب و برق و 
گاز در سال 1403 و منابع موجود ارائه شد و راهکارهای مختلف جهت 

مدیریت و راه های کاهش مصرف انرژی مورد بررسی قرار گرفت.
به گفته محمدی، با توجه به این که مدیریت ارشد شرکت بر لزوم 
اندازه گیری دقیق و متناسب در تمام نقاط مصرف و پایش هفتگی 
کید دارد، مقرر شد براساس پایش های  میزان مصرف انرژی تأ
انجام شده اقدامات کوتاه مدت میان مدت و نیز بلندمدت تعریف 

و اجرا شود.
گفتنی است حرکت در مسیر مدیریت انرژی از مهم ترین برنامه ها 
و اقدامات استراتژیک شرکت ورق خودرو بوده و این مهم آینده ای 

پایدار برای این شرکت در حوزه تأمین انرژی به ارمغان خواهد آورد.

بریتانیا به تعرفه های آمریکایی در برابر فولاد پاسخ تلافی جویانه نخواهد داد
کره خواهد کرد. طبق آمار دولت بریتانیا، آمریکا حدود ۵ درصد از  به گزارش فولاد نیوز، یک مقام دولتی بریتانیایی اعلام کرد که بریتانیا به اعمال تعرفه های تجاری تلافی جویانه در پاسخ به تعرفه های آمریکا بر روی واردات فولاد و آلومینیوم نخواهد پرداخت و همچنان در تلاش برای تأمین معافیت، با آمریکا مذا

صادرات فولاد و 6 درصد از صادرات آلومینیوم بریتانیا را به خود اختصاص می دهد. به گفته نهاد صنعتی UK Steel، صادرات فولاد بریتانیا به آمریکا سالانه بیش از 4۰۰ میلیون پوند ارزش دارد و اعمال تعرفه های جدید »ضربه ای مخرب برای صنعت این کشور« خواهد بود.

در جلسه کمیته انرژی انجام شد؛

جنگ جهانی فولاد با آخرین اقدام تعرفه ای 

ترامپ شدت می گیرد

خبر بین الملل

به گزارش پترومتالز، بلومبرگ نوشت: دونالد ترامپ در 
حال اعمال تعرفه های گسترده ای بر واردات است که به گفته 
او، موجب احیای شهرهای فولادی آمریکا خواهد شد. اما 
ایالات متحده تنها کشوری نیست که برای حفاظت از صنایع 

تولیدی خود اقدام می کند.
بــازار جهانی فولاد به ســمت جنگــی در چندین جبهــه در حال 
حرکت اســت، زیرا سیاســتمداران به دنبال اتخاذ تدابیری برای 
جلوگیــری از واردات ایــن کالای صنعتی هســتند. کــره جنوبی و 
ویتنام در حال ایجاد موانع تجاری هستند، اتحادیه اروپا در حال 
تشــدید تدابیر حفاظتی اســت و کارخانه های فولاد در آمریکای 

لاتین نیز به دنبال حمایت بیشتری هستند.
در اغلــب مــوارد، هــدف اصلی چیــن اســت؛ تولیدکننــده ای که 
صادرات آن در سال گذشته تقریباً به بالاترین سطح خود رسید. 
خطر اصلی برای تولیدکنندگان فولاد در سراسر جهان این است 
که تعرفه های ترامپ باعث تشدید عرضه مازاد شود و در شرایطی 
که تقاضا برای این کالا با مشــکل مواجه اســت، فشار بیشتری بر 

تولیدکنندگان و دولت ها وارد کند.
توماس گوتیرز، تحلیلگر مؤسسه مشاوره ای کالانیش کامودیتیز 
گر  که بیش از 1۵ ســال اســت این صنعت را رصد می کنــد، گفت: ا
برای ورود فولاد به آمریکا موانعی ایجاد شود، حداقل بخشی از آن 
فولاد منحرف خواهد شد، حداقل در کوتاه مدت. به این ترتیب 

کارخانه های بیشتری به دنبال بازارهای جدید خواهند بود.
تعرفه های 2۵ درصدی ترامپ بر تمامی واردات فولاد و همچنین 
آلومینیوم اجرا می شود. این اقدامات جدید، تدابیر تجاری ای را 
که او در دوره اول ریاست جمهوری خود معرفی کرده بود، تقویت 
می کند و معافیت های بسیاری از کشورها را لغو کرده و آن ها را به 

دسته های جدیدی از محصولات گسترش می دهد.
چند ســاعت پس از اجــرای تعرفه های فلــزات، کمیســیون اروپا 
متعهد شد که به سرعت اقدامات متقابل بر واردات آمریکا به اروپا 
ازجمله فولاد، آلومینیوم و سایر محصولات صنعتی اعمال کند. 
این اقدامات بر صادرات کالاهای آمریکایی به ارزش 2۶ میلیارد 
( تأثیر خواهد گذاشت، رقمی که به اندازه  یورو )2۸.4 میلیارد دلار

تعرفه های جدید ترامپ است.
این آخرین موانع تجاری، گسترده ترین آن ها از سال 201۶-201۵ 
به این سو محسوب می شــوند و خطر افزایش هزینه ها در تولید 
خودرو، ساخت وساز زیرساخت ها و ایجاد اختلال و از دست رفتن 
مشاغل در بخش های وابسته به فولاد را در پی دارند. درحالی که 
اقدامات قبلی هدفمند بودند، این دور از تعرفه ها به صورت کلی 
اعمال شده و حجم بیشتری از تجارت و مسیرهای کلیدی را تحت 

تأثیر قرار می دهد.
نتیجه این امر، که تولیدکنندگان فولاد از آن هراس دارند، منحرف 
شــدن مقــدار بیشــتری از عرضه مــازاد چیــن و دیگر کشــورها به 
بازارهایی است که پیش از این نیز تحت فشار بودند. این همان 

چیزی است که تولیدکنندگان فولاد اروپایی را نگران کرده است.
 طبق اعــلام اتحادیه فــولاد اروپــا، در دور اول دولت ترامــپ، از هر 
ســه تن فولادی که به آمریــکا نرفــت، دو تن به اروپا ســرازیر شــد. 
گرت، مدیرکل این اتحادیه، هفته گذشته در بروکسل به  کسل ا آ
خبرنگاران گفت: 1۸ میلیون تنی که آمریکا امروز با معافیت وارد 
می کند، باید مقصد دیگری پیدا کنــد. آن ها به دنبال بــازاری باز 

هستند که اتحادیه اروپا است.
یکی از ارکان اصلی استدلال ترامپ برای تعرفه ها، چین است. او 
معتقد است که فولاد چین بازارهای دیگر کشورها را اشباع می کند 
و آن ها را وادار می سازد که صادرات خود را به آمریکا افزایش دهند. 
برزیل، مکزیک و آرژانتین به عنوان مقصران این وضعیت معرفی 
شــده اند. رئیس جمهور آمریکا همچنین سایر کشــورها را متهم 
کرده است که به اندازه کافی برای مقابله با مازاد تولید فولاد چین 

تلاش نکرده اند.
این صنعت واقعاً بر بخش بزرگی از جهان سایه افکنده است. تولید 
فولاد چین در دو دهه نخست قرن حاضر برای توسعه شهرهای 
این کشور و تقویت بخش تولید آن، به سرعت گسترش یافت. اما 
در پنج سال گذشــته، تا حدی به دلیل همه گیری کرونا و بحران 
ک، تقاضا کاهش یافته است. بااین حال، تولید سالانه  بخش املا
همچنان بالاتــر از یک میلیارد تــن باقی مانده و ایــن امر موجب 

افزایش صادرات شده است.
این افزایش صادرات، موجی از اقدامات متقابل از سوی شرکای 
کنون نگران هستند مجبور  تجاری را به دنبال داشته اســت که ا

شوند تدابیر حمایتی خود را بیش ازپیش تقویت کنند.
ویتنام و کره جنوبــی، دو خریدار بزرگ فولاد چیــن و درعین حال 
صادرکنندگانــی عمــده، تعرفه هایــی بــر ورق نــورد گــرم ، یکــی از 
محصولات فولادی پرمصرف در بازارهای جهانی، اعمال کرده اند. 
تایوان نیز تحقیقاتی درباره دامپینگ آغاز کرده و مقام های تجاری 
هند نیز به گفته یک گزارش محلی، اعمال تعرفه های گسترده ای 

بر واردات فولاد را توصیه کرده اند.
اتحادیه اروپا در همین حال، در حال بررسی کنترل های وارداتی 
خود اســت، زیرا افزایش ورود فولاد از مبــادی غیرمعمول با افت 

تقاضای اروپا هم زمان شده است.
بر اساس برآوردهای مؤسسه بازار فلزات شانگهای، یک مؤسسه 
تحقیقاتی چینی، حجم کلی فــولاد چین که درگیــر پرونده های 
ضددامپینگ شده، تا پایان فوریه از 30 میلیون تن فراتر رفته است 

که بیش از یک چهارم کل صادرات سال گذشته است.
چین پیش تر توانســته اســت از محدودیت هــای صادراتی عبور 
کند، یا با تغییر نوع محصولات فولادی یا یافتن مقاصد جدید، اما 
گر این بار نتواند چنین کند،  به گفته گوتیرز از مؤسسه کالانیش، ا

ضربه ای شدید به صنعت داخلی وارد خواهد شد. 

رئیس مرکز نت تجهیزات حمل مواد در واحد تعمیرات مرکزی عنوان کرد:

تحقق بیش از 98 درصد برنامه های تعمیرات مرکزی در سال 1403
در یکــی دیگــر از سلســله برنامه های رادیــو فــولاد، 
ار، رئیس مرکز نت تجهیزات حمل مواد 

ّ
حمیدرضا بَذ

در واحد تعمیرات مرکزی به تشریح عملکرد تعمیرات 
مرکزی و چگونگی نقش آفرینی این واحد در پیشبرد اهداف شرکت 
پرداخت. ماحصل گفت وگوی وی با مجری برنامه استودیو شیشه ای 

رادیوفولاد را در ادامه می خوانید.
تعریف شما از تعمیرات مرکزی چیست؟

تعمیرات مرکزی یکی از واحدهای خدمات فنی و پشــتیبانی اســت که 
نتیجه زحمات کارکنان این بخش نقش بی بدیلی در کمیت و کیفیت 
تولید محصولات فــولاد مبارکــه دارد. نقش آفرینی کارکنان ایــن واحد از 
ابتدایی ترین مبادی ورودی شرکت تا تمامی خطوط تولید و در نهایت 
خروجی محصولات و بخش های پشــتیبانی و خدمات رســانی شرکت 
را شــامل می شــود. در واقع تجهیزات تحت پوشــش این واحد شــامل 
کرها، برخی از  خطوط تولید، سیستم های روشنایی، آسانسورها، استا
جرثقیل های سقفی، سیســتم های ســرمایش و گرمایش، تأسیسات، 
تعمیــرات ســاختمانی )صنعتــی و اداری( و نــوار نقاله هــا )به طــول 130 

کیلومتر( را پوشش می دهد.
در خطـوط تولید، همـکاران ما در مرکزهـای تعمیرات مکانیـک و برق، 
کلیـه شـات دان های فـولاد مبارکـه را انجـام می دهنـد. بخـش دیگـری 
نیـز بـه بهینه سـازی اختصـاص دارد کـه کارهـای بسـیار تخصصـی در 
حوزه های مختلف، مانند پروژه های بزرگ تعمیراتی، اصلاحی و حتی 
ساخت وسـاز را اجـرا می کنـد. دفتـر برنامه ریـزی و کنتـرل نیـز وظیفـه 
هماهنگی، برنامه ریزی و کنترل کیفیت اجرای درخواست های کاری 
را بـر عهـده دارد کـه باعـث می شـود حجـم عظیـم کارهـای تعمیراتـیِ 
شرکت فولاد مبارکه به درستی انجام شود. همچنین همکاران ایمنی 
این واحـد در کنار دیگـر کارکنـان، نظـارت و مباحث ایمنی شـرکت ها را 

مدیریـت و کنتـرل می کننـد.
تعمیرات مرکزی شامل چه مراکزی می شود؟

اولین مرکــز، مرکز مکانیک اســت که تمامــی تعمیرات خطــوط تولید با 
ماهیت مکانیکی را انجام می دهــد. مرکز برق نیز تعمیرات برق خطوط 

تولیــد و فعالیت هــای مرتبــط بــا بــرق را بــر عهــده دارد. مرکــز تعمیــرات 
ســاختمانی )ابنیه صنعتی و غیرصنعتی( مســئول کلیــه فعالیت های 
ساختمانی است. مرکز تأسیســات نیز مسئول سیستم های سرمایش 
و گرمایــش و اجــرای پروژه های لوله کشــی صنعتی اســت. قســمت نت 
تجهیزات حمل مواد وظیفه نگهداری و تعمیرات خطوط نوار نقاله فولاد 
مبارکه را بر عهده دارد. مرکز بهینه سازی اجرای پروژه های بزرگ اصلاحی و 
تعمیراتی و مرکز برنامه ریزی و کنترل نیز برنامه ریزی و کنترل فعالیت های 

کز را انجام می دهد. سایر مرا
دفتر برنامه ریزی چه نقشی دارد؟

وظیفه اصلی این مرکــز برنامه ریزی شــات دان ها و درخواســت کارهای 
تعمیراتی اســت. این دفتر برای کلیه شــات دان هایی که در طول سال 
انجــام می گیــرد، برنامه ریــزی لازم را به صــورت هفتگــی و ســالانه انجام 
می دهد. حجم این فعالیت ها حدود 40 تا ۵0 درصد از کل فعالیت های 
تعمیراتی اســت. علاوه بر آن برنامه ریزی پروژه های بهینه سازی، تهیه 
و کنترل صورت حساب های مالی شرکت های پیمانکاری، همکاری در 
تهیه و تأیید دستورالعمل های عملیاتی و... نیز جزو فعالیت های این 

مرکز است.
تعمیرات مکانیک، با توجه به توقفات ماهیانه و سالیانه، 

چه سهمی از وظایف تعمیرات مرکزی را بر عهده دارد؟
تعمیرات مکانیک یکی از واحدهــای تأثیرگذار در تولیــد و کمیت فولاد 
مبارکه اســت. در طــول 11 ماه گذشــته بیــش از 1 میلیــون و 300 هــزار نفر 
ســاعت فعالیــت مکانیکــی در ایــن بخــش انجــام شــده اســت کــه رقم 
قابل توجهی است و نیازمند برنامه ریزی، آماده سازی و رعایت مسائل 

ایمنی کارکنان است.
استراتژی های افزایش بهره وری در تعمیرات مرکزی 

چیست؟
افزایش بهــره وری، مدیریت حجم ورودی درخواســت کارهــا و کنترل و 
مدیریت درخواســت کارها، بازنگــری قراردادهــا و مدیریت بهتــر آن ها، 
افزایش بهره وری مالی و مواد مصرفی ازجمله تأمین نوار نقاله ها که از اقلام 

تحت تحریم است، بخشی از این اقدامات است.

نقش انقلاب صنعتی نسل چهارم و هوش مصنوعی در 
مدیریت تعمیرات مرکزی چیست؟

مدیریت تعمیرات مرکزی در این راســتا، کارگروه مدیریت، شناســایی و 
دسته بندی ابزارآلات و تجهیزات نوین این حوزه را که تنوع زیادی دارند، 

تشکیل داده است.
برنامه ریزی تعمیرات مرکزی برای سال ۱4۰4 چیست؟

اهداف ما برای سال 1404 شامل بهسازی و بهینه سازی فرایندها، کاهش 
هزینه ها و ادامه فعالیت کارگروه هایی مانند کارگروه قراردادها، مدیریت 
ابزارآلات، انتخاب و استخدام پیمانکاران است. در فروردین ماه، حجم 
فعالیت های تعمیراتی کاهش می یابد و ما از این فرصت برای بازیابی و 
آماده سازی خود برای فصل های تعمیراتی استفاده می کنیم. این بازیابی 

شامل آموزش و بازنگری ابزارآلات و فرایندهاست.
وضعیت تعمیرات مرکزی در مقایسه با سایر فولادسازان 

چگونه است؟
تعمیرات مرکزی فولاد مبارکه به عنوان الگو و بنچ مارک در کشور شناخته 
می شــود و دیگر صنایــع از مدل های قــرارداد و مدیریت پیمانــکاران ما 
الگوبرداری می کنند. در ســطح جهانی، هنوز وارد این حوزه نشده ایم، 
اما فرصت هایی برای بازدید و تبادل تجارب با سایر فولادسازان جهانی 

وجود دارد که می تواند به بهبود دانش و تجربه ما کمک کند.
سخن پایانی؟

بیـش از ۹۸ درصـد برنامه هـای ایـن واحـد در سـال 1403 محقـق شـده 
و به خوبـی توانسـته ایم همپای همـکاران تولید شـرایط را بـرای تحقق 
اهـداف سـازمان مهیـا کنیـم. تعمیـرات مرکـزی یکـی از پایه هـای اصلی 
تولیـد فـولاد مبارکـه اسـت. بـا توجـه بـه طرح هـای توسـعه ای و تحویل 
تجهیـزات جدیـد، انتظـار داریـم همـکاران مـا در بخـش سـرمایه های 
انسـانی همـکاری لازم را داشـته باشـند. یکـی از مشـکلات موجـود 
محدودیت هـای مربوط به نیروی انسـانی اسـت. تجهیـزات و خطوط 
ک هسـتند و نیاز بـه نگهداری و  تولید دائماً در کار و در معرض اسـتهلا
تعمیرات ویژه تری دارند و نقش نیروی انسـانی متخصـص و بهره ور در 

ایـن زمینـه انکارناپذیـر اسـت.

ار
ّ

حمیدرضا بَذ
رئیس مرکز نت تجهیزات حمل مواد 

در واحد تعمیرات مرکزی
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هم زمان با دوازدهمین روز ماه مبارک رمضان، کارکنان و 
خانواده های شرکت فولاد توان آور آسیا با همراهی مدیرعامل 
و اعضای هیئت مدیره در فضایی شاد و صمیمی گرد هم آمدند 
و ضمن بهره مندی از فضای معنوی، ضیافت افطار را کنار هم 

سپری کردند.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد توان آور آسیا، این گردهمایی 
کــه بــا عنــوان »ضیافتــی از نــور« در تاریــخ 23 اســفند 1403 برگزار 
شــد، فرصتی ارزشــمند برای همدلی، تقویــت روابط ســازمانی و 

گرامیداشت ارزش های معنوی و انسانی فراهم کرد.
علیرضا وکیلــی، مدیرعامل شــرکت فــولاد تــوان آور آســیا، در این 
مراسم با اشــاره به اهمیت و نقش این کارخانه در اشتغال زایی و 
توسعه اقتصادی خانواده ها و جامعه، برخی اقدامات انجام شده 
در زمینه رفاه هرچه بیشــتر و بهبود حقوق و معیشــت کارکنان را 

تبیین کرد.
وی در ادامه، همبستگی و تعامل میان کارکنان و خانواده ها را مهم 
توصیف کرد و این رویداد را فرصتی برای تقویت فرهنگِ سازمانی و 

افزایش روحیه تیمی دانست.

سنگان معروف به عسلویه معادن ایران به عنوان یکی از 
غنی تریــن و مهم تریــن معــادن ســنگ آهن ایــران و خاورمیانه 
شناخته می شود. ذخایر سنگ آهن این منطقه نزدیک به ۱.2 
میلیارد تن تخمین زده می شود. بخش عمده ای از این معادن در 
نزدیکی مرز ایران و افغانستان قرار دارد. این محدوده استراتژیک 
از نظر حمل ونقــل و صــادرات همــواره با چالش های بســیاری 
گرچه طی ســال های اخیــر با ســرمایه گذاری های  مواجه بــود، ا
انجام شــده بخشــی از این چالش ها برطــرف شــد و پروژه های 
مختلف طی ســال های گذشــته شــرایط اســتخراج ســنگ آهن 
ســنگان را بهبــود بخشــیده اســت. راه انــدازی مجموعــه ای از 
کارخانه های فراوری سنگ آهن شامل گندله و کنسانتره سازی 

در این منطقه بهره برداری از معادن را تسریع کرد.
داده ها نشان می دهد سنگان یکی از بزرگ ترین تأمین کنندگان 
ســنگ آهن فولادســازانی مانند فولاد مبارکه، فولاد خوزستان و 
فولاد خراسان است. مدیرعامل فولاد مبارکه در این باره مدعی 
است نزدیک به 10 میلیون تن کنسانتره و گندله در منطقه سنگان 
در حال تولید اســت و با ســرمایه گذاری های آتی باید به ســمت 
ایجاد مگامدول های معدنی حرکت کرد، ولی چالش حمل ونقل 
و محدودیت توزیع انرژی یکی از موانع بهره برداری از سنگ آهن 

سنگان است.
کز اصلی همیشه  حمل و صادرات مواد معدنی از این محدوده به مرا
یکی از چالش ها در سنگان است. به همین دلیل فولادسازان طی 
سال های گذشــته با صرف ســرمایه گذاری مختلف در تلاش برای 
ایجاد زیرســاخت حمل ونقل مناســب در این محدوده بودند. از 
طرفی محدودیت های توزیع انرژی در طول سال های گذشته به 
چالش مهم بخش های تولید به ویژه معادن تبدیل شده است. با 
این حال بررسی ها نشان می دهد سرمایه گذاری های بسیاری برای 

حل این مشکلات در دستور کار قرار گرفته است.
ســرمایه گذاری ها در ســنگان به خصوص از ســال ۹۸ با همت فولاد 
مبارکه افزایش چشمگیری داشت. طبق اظهارنظر مدیرعامل فولاد 
سنگان از سال ۹۸ تا کنون 114 پروژه با سرمایه گذاری 32 هزار میلیارد 
ریالی و 301 میلیون یورویی در این شرکت به بهره برداری رسیده است.
ســال 1401 ســرمایه گذاری 200 هزار میلیــارد ریالــی در این بخش با 
هدف انتقال ۵0 میلیون مترمکعب آب از دریای خزر با افق ســال 
1404 و همچنیــن ایجــاد نیروگاه بــادی با تــوان 200 مــگاوات در دو 
مرحله 100 مگاواتی آغاز شــد. ســال 1402 ســرمایه گذاری بیش از ۵ 
میلیون یورویی با هدف بهبود زیرساخت های حمل ونقل با ایجاد 
مجتمع بارگیری کامیونی در فولاد سنگان در دستور کار قرار گرفت و 
در سال 1403 نیز مدیرعامل فولاد مبارکه از حمایت و سرمایه گذاری 

در فولاد سنگان به ویژه در طرح های نیروگاهی خبر داد.
ایــن مــوارد تنهــا بخشــی از ســرمایه گذاری های اخیــر در عســلویه 
گرچه همچنان این بخش با چالش های  سنگ آهن ایران اســت. ا
بسیاری مواجه اســت ولی به گواه کارشناسان ســرمایه گذاری های 
جدید طی ســال های اخیر بــا هدف کمتر کــردن چالش هــا در این 
منطقه اثرگذار بوده است و پیش بینی می شود همین روند در آینده 

نزدیک شرایط بهتری برای معادن غنی سنگان ایجاد کند.
منبع: پایگاه خبری - تحلیلی ایراسین

گردهمایی صمیمی کارکنان و خانواده های 

شرکت فولاد توان آور آسیا

سنگان ؛عسلویه معادن ایران

با هدف همدلی و انسجام سازمانی انجام شد؛

خبر کوتاه

یادداشت

 خـبــــــــــــــــــر      

علی امرایی
مدیرعامل شرکت فولاد سنگان

محمود محمدی فشارکی
مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت

ایمان سلیمانی 
مدیر بهره برداری شرکت فولاد سفیددشت

درخواست شرکت های بزرگ فولادسازی آمریکا از ترامپ
کید کردند که معافیت های داده شده  باعث افزایش حجم واردات و کاهش  به گزارش فولاد نیوز، مدیران عامل سه شرکت بزرگ فولادسازی آمریکا طی نامه ای از دونالد ترامپ، رئیس جمهوری ایالات متحده، خواسته اند که از اعطای هرگونه معافیت تعرفه ای برای واردات این آلیاژ خودداری کند. آن ها در این نامه تأ

تأثیر اولیه تعرفه های ترامپ در دوره اول ریاست جمهوری او شد.در این نامه آمده است: »میلیون ها تن از معافیت های خاص برای محصولاتی اعطا شد که به راحتی از تأمین کنندگان داخلی قابل تأمین بودند. نتیجه این اقدام، تضعیف صنعت فولاد و قرار گرفتن  این کشوردر معرض بحران مازاد تولید جهانی فولاد بود. 

ک شرکت فولاد توان آور  واحد قوطی ســازی و چاپ و لا
آسیا تا پایان بهمن ماه سال ۱۴۰۳ با ثبت رکورد ۹ میلیون 
و 2۰۰ هزار شیت در گردش و توسعه بازارهای صادراتی 
گام بلندی در تحقق اهداف سالانه شرکت برداشت و با موفقیت به 

استقبال سال جدید رفت.
ک شرکت فولاد توان آور آسیا،  یوسف غنی، مدیر قوطی سازی و چاپ و لا
ک این شرکت  با اشاره به روند تولید این واحد گفت: خط تولید چاپ و لا
از سال 13۹3 به بهره برداری رسید، اما تا پایان سال 13۹۸ تولید مستمر 
نداشت. با تلاش های انجام شده، میزان تولید در سال 13۹۹ به ۷ میلیون 

شیت در گردش رسید و این روند تا سال 1402 پایدار ماند؛ اما در سال 1403 
با برنامه ریزی دقیق و بهینه سازی فرایندهای تولید، توانستیم این رکورد را 
بدون احتساب تولید اسفندماه به ۹.2 میلیون شیت در گردش برسانیم.

حضور موفق تر در بازارهای بین المللی
وی همچنین از افزایش سهم صادراتی این واحد تولیدی خبر داد و افزود: 
ک شده، توانسته ایم در سال  باتوجه به کیفیت بالای تولید ورق چاپ و لا
جاری بخشی از بازار صادراتی را نیز به دست آوریم. در همین خصوص، ۵0 
ک به کشورهای  درصد از تولید قوطی سازی و 23 درصد از تولید چاپ و لا

عربی ازجمله لبنان و عراق و همچنین روسیه صادر شده است.

ک شــرکت فولاد تــوان آور  بنا بر اظهارات مدیــر قوطی ســازی و چاپ و لا
آســیا این واحد تولیدی در تأمین بســته بندی بهداشــتی و اســتاندارد 
برای صنایع غذایی نیز نقش مهمی ایفا کرده است تا جایی که بسیاری 
از برندهای معتبر صنایع تولیدکننده رب گوجه فرنگی، کنسرو گوشت، 
انواع خورشت و برنج از قوطی های تولیدی شرکت فولاد توان آور آسیا در 

بسته بندی محصولات خود استفاده می کنند.
یوسف غنی خاطرنشان کرد: شرکت فولاد توان آور آسیا باتکیه بر توسعه 
تولید، افزایــش کیفیت و تمرکز بر صــادرات، برنامه هایی برای گســترش 

بازارهای بین المللی و افزایش ظرفیت تولید در آینده دارد.

شکسته شدن رکورد سالانه تولید  در شرکت فولاد توان آور آسیا
بدون احتساب تولید اسفندماه حاصل شد؛

با مدیریت بهینه در حوزه انرژی و استفاده از 
سیستم های هوشمند برای توزیع آب، برق و گاز، 
توانستیم به تأمین انرژی از منابع مختلف بپردازیم و 
به این چالش غلبه کنیم و در نهایت موفق به عبور از ظرفیت اسمی 
تولید ۵ میلیون تن شدیم و به عنوان یکی از معدود شرکت های 

کشور، توانستیم به این موفقیت دست یابیم.
علی امرایی، مدیرعامل شرکت فولاد سنگان، در گفت وگو با خبرنگار 
ایراسین، ضمن بیان مطلب فوق اظهار کرد: شرکت فولاد سنگان، 
با توجه به جوان بودن و راه اندازی در ۶ سال اخیر، توانسته است با 
بیش از 20 درصد افزایش تولید نسبت به ظرفیت های تعیین شده، 
به فعالیت خود ادامه دهد. این موفقیت در حالی به دست آمده 
که چالش های انرژی در سال های گذشته، به ویژه در سال 1401، 
منجر به از دست رفتن ۹0 روز کاری در کارخانه های گندله سازی و 

کنسانتره سازی شد.
وی افزود: در سال گذشته نیز به دلیل کمبود برق و گاز، ما چندین روز 

کاری را از دست دادیم؛ اما امسال با مدیریت بهینه در حوزه انرژی و 
استفاده از سیستم های هوشمند برای توزیع آب، برق و گاز، توانستیم 
به تأمین انرژی از منابع مختلف بپردازیم و به این چالش غلبه کنیم. 
به لطف این تدابیر، ما موفق به عبور از ظرفیت اسمی تولید ۵ میلیون 
تن شدیم و به عنوان یکی از معدود شرکت های کشور، توانستیم به 

این موفقیت دست یابیم.
تحقق سند چشم انداز ۵۵ میلیون تن تولید فولاد در 

کشور، نیازمند ۲6 هزار  کیلومتر مسیر ریلی است
امرایی همچنین به چالش های حمل ونقل و نیاز به زیرساخت های 
مناسب اشاره کرد و گفت: برای تحقق سند چشم انداز ۵۵ میلیون 
تن تولید فولاد در کشور، نیاز به 2۶ هزار کیلومتر مسیر ریلی داریم. در 
حال حاضر تنها 14 هزار کیلومتر ریل داریم و این موضوع باعث کاهش 
رقابت پذیری محصولات ما در بازارهای داخلی و صادراتی می شود و 

یکی از بزرگ ترین چالش های ما به شمار می آید.
مدیرعامل فولاد سنگان در ادامه به اقدامات این شرکت برای حل 

مشکلات حمل ونقل اشاره کرد و گفت: ما با خرید کامیون های جدید، 
توانسته ایم این چالش را به فرصت تبدیل کنیم و بارهای خود را 
به راحتی حمل کنیم. این اقدام به ما کمک کرده تا بارهای کمتری روی 

زمین بماند و به صادرات محصولات خود بپردازیم.
وی همچنین به ظرفیت بالای استخراج معدن سنگان اشاره کرد و 
گفت: معدن سنگان ظرفیت استخراجی فراوانی دارد و ما می توانیم 
با استفاده از ماشین آلات معدنی و توسعه ناوگان معدنی، حجم 
استخراج از این معدن را افزایش دهیم. ظرفیت بالقوه موجود در 

منطقه سنگان می تواند به توسعه صنعت فولاد کشور کمک کند.
کید کرد: با افزایش ناوگان معدنی و بهبود فرایندهای  امرایی در پایان تأ
استخراج، امیدواریم ظرفیت های بالقوه منطقه سنگان را بالفعل 
سازیم و به توسعه صنعت فولاد کشور کمک کنیم. ما  می کوشیم با 
همکاری و هم فکریِ دیگر شرکت های زیرمجموعه، وضعیت تولید و 
رقابت پذیری محصولات خود را در بازارهای داخلی و خارجی بهبود 

دهیم.

با تولید بیش از ۱۴۰۰ تن تختال در واحد فولادسازی 
شرکت فولاد سفیددشت، نخستین رکورد تولید 
روزانه ذوب و تختال در این مجموعه فولادی به 

ثبت رسید.
محمود محمدی فشارکی، مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت ضمن 
قدردانی از تلاش کارکنان در ثبت این رکورد اظهار داشت: با استعانت 
از خدای متعال و با تکیه بر همت و تلاش همکاران، در ایام پربرکت ماه 
مبارک رمضان، تولید بیش از 1400 تن تختال در 10 ذوب به صورت دو 

سکوئنس ۵ ذوبی برای نخستین بار محقق شد.
به گفته محمدی تولید تختال به صورت ۵ ذوب متوالی برای گذراندن 

دوره گذار تا رسیدن به ظرفیت نامی از اهمیت بسیار ویژه ای برخوردار 
است که این مهم با تلاش و پیگیری تمامی ارکان تولید به ثمر نشسته 

است.
افزایش تعداد ذوب ها در کمتر از سه ماه از یک نوبت به 

پنج نوبت
در همین زمینه، مدیر بهره برداری شرکت فولاد سفیددشت نیز با اشاره 
به برنامه ریزی های صورت گرفته در طول زنجیره تولید تختال به منظور 
کثر  تولید تختال به صورت سـکوئنس ۵ ذوبی با هدف رسـیدن به حدا
توان عملیاتی تولید این محصول گفت: بی شک افزایش پلکانی تعداد 
ذوب در سـکوئنس های تولید، مسـتلزم وجود برنامه های منسجم در 

تأمین ملزومات موردنیاز و زمان بندی فرایند اسـت که با پیگیری های 
صورت گرفتـه، تعـداد ذوب هـای تولیـدی در یـک توالـی بـا سـکوئنس، 

در مدت کمتر از 3 مـاه از یک نوبت به پنج نوبت افزایش یافته اسـت.
ایمان سـلیمانی با تقدیر از همت و تلاش کارکنان ستادی و عملیاتی، 
پیمانـکاران، مشـاوران، و سـایر دسـت اندرکاران تولید شـمش فولادی 
در مجتمع فولاد سفیددشـت، دست یابی به موفقیت های پی درپی 
در واحد فولادسازی را به سهام داران شرکت و مسئولان استانی تبریک 
گفت و بر اهمیت حمایـت آن ها برای تحقق موفقیت های آتی شـرکت 
ازجمله ۸00 هزار تن آهن اسـفنجی و 300 هزار تن تختال در سـال آینده 

کیـد کرد. تأ

تولید در فولاد سنگان از ظرفیت اسمی گذشت

رکورد روزانه تولید تختال در فولاد سفیددشت شکست

مدیرعامل فولاد سنگان:
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       بـــــــــــــــازار

کاهش ۴.۴ درصدی فروش در شرکت فولاد کاردمیر ترکیه 
در سال ۲۰۲۴

خبــــــــــــــــر       

ــی  ــافات معدنـ کتشـ ــی و ا ــازمان زمین شناسـ رئیـــس سـ
پنج ســـاله  عملیاتـــی  راهبـــردی  ســـند  گفـــت:  کشـــور 
زمین شناســـی بـــا همـــکاری یکـــی از دانشـــگاه های کشـــور در 

دست تدوین است تا بر اساس آن طرح ها اجرایی شود.
بـــه گـــزارش ایرنـــا، داریـــوش اســـماعیلی اظهـــار داشـــت: طرح هـــای 
عملیاتـــی و مســـائل مالـــی در ایـــن ســـند پنج ســـاله دیـــده می شـــود 

و بـــر اســـاس آن عملیـــات اجرایـــی صـــورت می گیـــرد.
کتشـــاف ها و  وی یکـــی از محورهـــای ایـــن ســـند را پیش بینـــی ا
مدت زمـــان انجـــام آن برشـــمرد و گفـــت:  در دولـــت چهاردهـــم 
کتشـــافات معدنـــی در 14 محـــور ترســـیم شـــده و  نقشـــه راه کلـــی ا

ــه آن از وزارت صمـــت اخـــذ شـــده اســـت. تأییدیـ
کتشـــافات معدنـــی کشـــور بـــا  رئیـــس ســـازمان زمین شناســـی و ا
اشـــاره بـــه طـــرح احیـــای دریاچـــه ارومیـــه گفـــت: تدویـــن طـــرح 
نهضـــت ملـــی کاهـــش مصـــرف آب را تدویـــن کردیـــم و در اختیـــار 
معـــاون اول رئیس جمهـــوری قـــرار دادیـــم کـــه امیدواریـــم مصـــوب 

و بـــه مرحلـــه اجـــرا برســـد.
کتشـــاف  وی ادامـــه داد: در تولید اطلاعات پایه زمین شناســـی و ا
و انتشـــار آن، اقدامـــات خوبـــی صـــورت گرفتـــه اســـت به طوری کـــه 

اقتصـــاد معدنـــی می توانـــد جایگزیـــن اقتصـــاد نفتـــی شـــود.
اســـماعیلی اضافـــه کـــرد: عـــزم دولـــت چهاردهـــم بـــر ایـــن اســـت کـــه 
بـــه بخـــش خصوصـــی میـــدان دهـــد و مهم تریـــن بخـــش معـــدن 
ــارت  ــدن و تجـ ــت، معـ ــه وزارت صنعـ ــت کـ ــی اسـ ــع معدنـ و صنایـ

وظیفـــه آمـــاده کـــردن اطلاعـــات پایـــدار اســـت.
ــی  ــال گواهـ ــه دنبـ ــی بـ ــازمان زمین شناسـ ــه سـ ــان اینکـ ــا بیـ وی بـ
کشـــف نمـــی رود گفـــت: در اوایـــل ســـال آینـــده ایـــن گواهی هـــا را نیـــز 

گـــذار می کنیـــم. مـــا بـــه دنبـــال ارائـــه اطلاعـــات پایـــه هســـتیم. وا
کتشـــافات معدنـــی کشـــور  رئیـــس ســـازمان زمین شناســـی و ا
عنـــوان کـــرد: در چهـــار ســـال گذشـــته کمتـــر از ۸0 ورقـــه نقشـــه کار 
ـــه و  ـــه نقش ـــب 100 ورق ـــده در قال ـــال آین ـــرای س ـــا ب ـــه م ـــم و برنام کردی
گـــذار می کنیـــم و مناقصـــات را برگـــزار خواهیـــم کـــرد  300 طـــرح را وا
کـــه بخشـــی بـــه دانشـــگاه ها، پژوهشـــگاه ها و شـــرکت های واجـــد 

ــم. ــذار می کنیـ گـ ــرایط وا شـ
ـــا کنـــون ۶۵0  ـــه اینکـــه از پیـــروزی انقـــلاب اســـلامی ت ـــا اشـــاره ب وی ب
ــم  ــه هفتـ ــت: در برنامـ ــتیم گفـ ــرواز داشـ ــی پـ ــر خطـ ــزار کیلومتـ هـ
کید شـــده اســـت کـــه ۷0 درصد  توســـعه 2 میلیون کیلومتـــر پـــرواز تأ

نیـــاز کشـــور را تأمیـــن می کنـــد.
ــی  ــه بخـــش خصوصـ ــز بـ ــن کار را نیـ ــت: ایـ ــراز داشـ ــماعیلی ابـ اسـ
ــا ژئوفیزیـــک  ــا شـــرکت های مربوطـــه تعامـــل کردیـــم تـ گـــذار و بـ وا
ـــم  ـــذار کنی گ ـــرکت ها وا ـــه ش ـــال ب ـــر ری ـــه ازای کیلومت ـــز ب ـــی را نی هوای

کـــه کل هزینـــه 10 هـــزار میلیـــارد تومـــان بـــرآورد شـــده اســـت.
وی بـــر اســـتفاده از هـــوش مصنوعـــی و هوشمندســـازی در عرصـــه 
زمین شناســـی خبـــر داد و گفـــت: اصلی تریـــن کار مـــا در ایـــن 
ــازمان  ــا سـ ــازمان بهره گیـــری از مدیریـــت هوشـــمند اســـت و بـ سـ
هـــوش ملـــی کشـــور تعامـــلات صـــورت گرفتـــه اســـت کـــه دبیرخانـــه 

هوشـــمند اولیـــن قـــدم در ایـــن عرصـــه اســـت.
کتشـــافات معدنـــی کشـــور بیان  رئیـــس ســـازمان زمین شناســـی و ا
داشـــت: ایـــن امـــر منجـــر بـــه شفاف ســـازی و تســـریع در اقدامـــات 
می شـــود همچنیـــن ســـامانه زمیـــن برداشـــت برخـــط را نیـــز در 
دســـتور کار داریـــم کـــه بـــر اســـاس آن نظارت هـــای جـــدی انجـــام 

می شـــود.
کیـــد بـــر اینکـــه داده هـــا در اختیـــار پژوهشـــگران و بخـــش  وی بـــا تأ
خصوصـــی قـــرار می گیـــرد گفـــت: چهـــل ســـال اســـت کـــه اطلاعـــات 
در درون ســـازمان باقـــی مانـــده؛ درحالی کـــه هـــدف مـــا جمـــع آوری 
اطلاعات زمین شناســـی از نهادهـــای مربوطه و استانداردســـازی 

و انتشـــار آن اســـت.
اســـماعیلی ابـــراز داشـــت: ایـــن اطلاعـــات را در پایـــگاه ســـازمان 
زمین شناســـی بارگـــذاری می کنیـــم کـــه منجـــر بـــه مشـــارکت بخـــش 

خصوصـــی و ســـرمایه گذاری می شـــود.
وی مهم تریـــن وظیفـــه ایـــن ســـازمان را داشـــتن آزمایشـــگاه 
ــته  ــت: در گذشـ ــرد و گفـ ــوان کـ ــت عنـ ــتاندارد و دارای مرجعیـ اسـ
کنـــون مجوزهـــای  40 هـــزار نمونـــه آزمایـــش شـــده اســـت ا

استانداردســـازی را بـــرای نمایشـــگاه مجهـــز گرفتیـــم.
کتشـــافات معدنـــی کشـــور  رئیـــس ســـازمان زمین شناســـی و ا
ــا را  ــی دریـ ــع معدنـ ــت: منابـ ــور گفـ ــاد دریامحـ ــه اقتصـ ــاره بـ ــا اشـ بـ

شناســـایی، معرفـــی و جلـــب ســـرمایه گذاری کنیـــم.
وی عنـــوان کـــرد: زیرســـاخت های دریایـــی را در قالـــب تهیـــه 

نقشـــه ها و رســـوب فراهـــم می کنیـــم.

به گزارش خبرنگار ایراسین، فروش شرکت کاردمیر ترکیه در سال 2۰2۴ 
نسبت به سال گذشته ۴.۴ درصد کاهش یافت و به 2.2۶ میلیون تن 
رسید. تولید فولاد در این دوره نسبت به سال 2۰2۳، به میزان ۴.۸ درصد 
افزایش یافته و به 2.۵۱ میلیون تن رسیده. ارسال محصولات فولادی 
نوردشده در سال 2۰2۴ نیز نسبت به سال گذشته ۱۱درصد کاهش یافت 
و به ۱.۳۴ میلیون تن رسیده. درآمد این شرکت نیز 2۴.۱۹ درصد کاهش 
( رسید. یافت و به ۵۶۵ میلیارد لیر )۱.۵۴ میلیارد دلار

خبر کوتاه

وزارت دفاع ملی لهستان
 مالک یک شرکت فولادی می شود

به گزارش خبرنگار ایراسین، وزارت دفاع ملی لهستان )MON( به طور رسمی 
فرایند خرید کارخانه فولاد هوتا چنستوشوا را آغاز کرده است. این اولین بار 
در تاریخ لهستان است که وزارت دفاع این کشور از حق اولویت خرید یک 
شرکت استراتژیک تحت قانون ورشکستگی استفاده می کند. قبلاً قرار بود 
این کارخانه در یک حراج عمومی به فروش برسد، اما پس از اینکه هوتا 
چنستوشوا در فهرست شرکت های استراتژیک قرار گرفت، وضعیت تغییر 
کرد. طبق قانون، وزارت دفاع حق اولویت خرید را به دست آورد.

سند پنج ساله زمین شناسی 

تدوین می شود

رئیس سازمان
کتشافات معدنی کشور:  زمین شناسی و ا

صندوق های درآمد ثابت مفید؛ انتخابی مناسب برای سرمایه گذاری 
گزینه های متعددی برای سرمایه گذاری وجود دارد. سپرده بانکی یکی از ساده ترین انتخاب ها برای 
سرمایه گذاری و کسب سود است. با انتخاب بهترین صندوق درآمد ثابت، معمولاً نرخ سود بیشتری 

نسبت به سپرده های بانکی کسب خواهید کرد. 
صندوق آوند

صندوق ETF»آوند«، یک صندوق با درآمد ثابت است که از طریق سامانه های آنلاین قابل معامله 
است. این صندوق از نوع صندوق های با درآمد ثابت نوع دوم بوده و حداقل ۹0درصد از دارایی های 
خود را به اوراق با درآمد ثابت و سپرده های بانکی اختصاص می دهد. سود این صندوق به صورت 
نقــدی پرداخت نمی شــود، بلکه مجدداً ســرمایه گذاری می شــود و ســرمایه گذاران از ســود مرکب 

بهره مند می شوند.
نمودار زیر، تفاوت ارزش سرمایه گذاری یک میلیون تومانی در صندوق آوند و سپرده بانکی را از تاریخ 

1401/0۵/01 تا 1402/12/2۹ نشان می دهد.
 

روند تغییرات بازدهی مؤثر سالیانه صندوق های درآمد ثابت از تاریخ 1401/11/2۹ تا 1402/12/1۵ به 
شرح زیر است:

 

صندوق حامی
صندوق های درآمد ثابت با مدیریت حرفه ای، پرداخت سود روزشمار، نداشتن نرخ شکست و… 
برتری بیشتری به ســایر روش های ســپرده گذاری دارند. طرح حامی علاوه بر داشتن مزایای یک 
صندوق سرمایه گذاری با درآمد ثابت، یک طرح حمایتی ویژه به شمار می رود. در طرح حامی به 
مانده حساب شما نزد کارگزاری )همان قدرت خرید( ســود روزشمار تعلق می گیرد. سود صندوق 
حامی به صورت روزشمار محاسبه می شود و در بازه های زمانی ماهانه )اولین روز کاری هر ماه( به 

قدرت خرید شما در سامانه های معاملاتی اضافه خواهد شد. 

نمودار زیر، تفاوت ارزش سرمایه گذاری یک میلیون تومانی در طرح حامی و سپرده بانکی را از تاریخ 
13۹3/0۶/12 تا 1402/12/2۹ نشان می دهد.

 

مقایسه صندوق های درآمد ثابت 
در بررسی عملکرد صندوق های درآمد ثابت، مقایسه شاخص های مختلف آن ها از جمله ارزش بازار، 
قیمت هر واحد، تعداد واحدهای سرمایه گذاری و … نیز ضروری است. در ادامه، به بررسی هریک از 
این شاخص ها در صندوق های درآمد ثابت می پردازیم. گفتنی است اطلاعات یادشده در تاریخ 4 

مهر 1403 جمع آوری شده است.
ارزش بازار صنــدوق درآمد ثابت آوند برابــر بــا 1۵3,۷۷3,4۷۹,133,343 ریال و تعــداد واحدهای 
ســرمایه گذاری در این صندوق ۸,22۶,2۶0,0۵1 اســت که نشان دهنده ظرفیت ســرمایه گذاری و 
جذب منابع بالای آن است. قیمت صدور هر واحد آن نیز با توجه به ترکیب دارایی های صندوق، 
به طور پیوسته بر اساس شرایط بازار به روزرسانی می شود. مقایسه بازدهی این صندوق با شاخص 
کل بورس نشان می دهد که عملکرد آن در بازه یک ساله منتهی به تاریخ 1403/12/0۵ برابر با 31.4۹ 

درصد بوده و بازدهی شاخص کل برابر با 32.41 درصد بوده است.
ارزش بازار صندوق حامی نیز معادل ۶۵0,24۸,2۸۶,32۵,۷۹۸ ریال و بازدهی آن در بازه سه ساله 
منتهی به تاریخ 1403/12/0۵ به ۹4.۷۸3 درصد رسیده است. همچنین ارزش بازار صندوق حامی 
2 برابر با 1۵4,۸4۵,34۹,۷۹2,3۷2 ریال است. این صندوق نیز بازدهی ۷1.0۹4 درصدی را طی بازه 

زمانی یاد شده کسب کرده است. 

ین صندوق درآمد ثابت در بورس )ادامه هفته گذشته( بهتر
یم بورس بیاموز

گی های اصلی دنیای  ادغام هوش مصنوعی )AI( در محیط کار به یکــی از ویژ
حرفــه ای مــدرن تبدیل شــده اســت. بااین حــال، این تغییــر فنــاوری در میان 
نسل های مختلف به طور یکســان رخ نداده و میزان پذیرش و اســتفاده از آن 
 Microsoft's 2024 Work( متفاوت است. طبق گزارش شاخص روند کار 2۰2۴ مایکروسافت
Trend Index(، درصد قابل توجهی از کارکنان در تمام نسل ها از ابزارهای هوش مصنوعی 
شــخصی در محل کار اســتفاده می کنند و این میــزان بین ۷۳ تــا ۸۵ درصد متغیر اســت. این 
استقبال گسترده نشان دهنده تغییرات اساسی در شــیوه های کاری و نقش پررنگ هوش 
مصنوعی در افزایش بهره وری و کارایی است. نســل Z که بین اواخر دهه ۱۹۹۰ تا اوایل دهه 
2۰۱۰ متولد شده اند، در خط مقدم پذیرش هوش مصنوعی قرار دارند. ۸۵ درصد از کارکنان این 
نسل از ابزارهای شخصی هوش مصنوعی در محل کار خود استفاده می کنند که نشان دهنده 
آشــنایی آن ها با فناوری از ســنین پایین اســت. این نســل در کنار پیشرفت ســریع فناوری 
رشد کرده و مهارت بیشــتری در ادغام هوش مصنوعی در فرایندهای کاری خود دارد. برای 
مثال، بسیاری از دانشجویان این نسل از هوش مصنوعی در دوران تحصیل خود استفاده 
غ التحصیلان اخیر دانشگاهی در آمریکا گزارش داده اند  کرده اند، به طوری که ۸۶ درصد از فار
که از هوش مصنوعی مولد در انجام تکالیف خود بهره برده اند. این آمار در شکل شماره ۱ به 

تصویر کشیده شده است.
 نسل هزاره )Millennials( که نسبت به نسل Z کمی بزرگ تر هستند، نیز میزان پذیرش زیادی در 
استفاده از هوش مصنوعی دارند. تقریباً ۷۸ درصد از آن ها از ابزارهای شخصی هوش مصنوعی در 
محل کار بهره می برند و نقش مهمی در دنیای کاری مبتنی بر هوش مصنوعی ایفا می کنند. میزان 
مهارت آن ها در استفاده از این فناوری از نسل های قدیمی تر بیشتر است و همین موضوع باعث 
شده در پیشبرد فرایندهای کاری مبتنی بر هوش مصنوعی نقش کلیدی داشته باشند. نسل هزاره 
بیشتر از هوش مصنوعی برای حل مشکلات، انجام وظایف اداری و حتی تهیه درخواست های 

شغلی استفاده می کند که نشان دهنده پذیرش گسترده تر این فناوری در میان آن هاست.
در مقابل، نسل X و نسل Boomers )متولدین قبل از 1۹۸0( نرخ پذیرش کندتری دارند. ۷۶ درصد 
از نســل X و ۷3 درصد از Boomers در محیط کار از ابزارهای هوش مصنوعی اســتفاده می کنند، 
اما نسبت به نسل های جوان تر تمایل کمتری به ادغام این فناوری در فعالیت های روزمره خود 
دارند ]2[. این مقاومت تا حدی به دلیل آشنایی کمتر آن ها با هوش مصنوعی و نگرانی از تأثیر آن 

بر امنیت شغلی شان است. برای مثال، درصد قابل توجهی از این دو نسل اظهار کرده اند که هرگز 
از هوش مصنوعی استفاده نمی کنند که نشان دهنده شکاف نسلی در پذیرش این فناوری است.
یکی دیگر از عوامل مؤثر بر تفاوت های نسلی در پذیرش هوش مصنوعی، نگرش افراد به تأثیر آن 
بر کار اســت. نســل های جوان تر، هوش مصنوعی را ابزاری می دانند که می توانــد کار را جذاب تر 
کند و تعادل میان کار و زندگی را بهبود بخشد، درحالی که نسل های قدیمی تر نسبت به آن تردید 
بیشتری دارند در یک نظرسنجی مشخص شــد که حدود ۶0 درصد از افراد نسل Z معتقدند که 
هوش مصنوعی باعث صرفه جویی در زمان آن ها می شود، اما هم زمان نگران این هستند که ورود 
به بازار کار را دشوارتر کند. این اختلاف دیدگاه نشان می دهد که پذیرش هوش مصنوعی نیازمند 

رویکردی متناسب با نیازهای هر نسل است.
با گسترش نقش هوش مصنوعی در محیط های کاری، ضروری است که دغدغه های تمام نسل ها 
موردتوجه قرار گیرد. توسعه مهارت هایی که مکمل هوش مصنوعی باشند، مانند همدلی، تفکر 
 )Mckinsey( انتقادی و انعطاف پذیری، بیش ازپیش اهمیت پیدا خواهد کرد ]۵[. گزارش مکنزی
کید دارد و نشــان می دهد کــه کارکنان باید  بر اهمیت مهارت افزایی در عصــر هوش مصنوعی تأ
توانایی هایی را توسعه دهند که به راحتی توسط الگوریتم های یادگیری ماشینی قابل جایگزینی 
نباشند. این رویکرد می تواند به افزایش بهره وری کمک کند، بدون اینکه جایگاه نیروی انسانی 

در محیط کار تضعیف شود.
آینده کار احتمالاً با نفوذ بیشتر هوش مصنوعی همراه خواهد بود و صنایعی مانند فروش، بازاریابی 
و توســعه نرم افزار بیشــترین تأثیر را از این فناوری خواهند پذیرفت. طبق گزارش مجمع جهانی 
اقتصاد )World Economic Forum(، هوش مصنوعی نه تنها مشــاغل فعلی را بهبود می بخشد، 
بلکه باعث ایجاد فرصت های شغلی جدید، به ویژه در حوزه های خلاقانه خواهد شد. با ادامه روند 
پذیرش هوش مصنوعی، درک تأثیر آن بر نسل های مختلف برای مدیریت بهتر تغییرات محیط 

کار ضروری خواهد بود.
 ادغام هوش مصنوعی در میان نسل های مختلف، هم فرصت هایی جدید ایجاد می کند و هم 
چالش هایی به همراه دارد. با پذیرش این فناوری و هم زمان توسعه مهارت های انسانی مکمل، 
کارکنــان می توانند از مزایــای آن برای بهبود نقش های خود اســتفاده کننــد و محیط های کاری 
کارآمدتر و نوآورانه تری بســازند. با پیشــرفت هوش مصنوعی، ایجاد فرهنگی مبتنی بر همکاری 
بین نسلی و یادگیری مداوم اهمیت ویژه ای خواهد داشت تا همه نســل ها بتوانند از مزایای آن 
بهره مند شوند. چنین رویکردی کلید استفاده بهینه از توانایی های هوش مصنوعی در محیط 
کار و شکل دهی آینده ای خواهد بود که در آن، فناوری و استعداد انسانی به طور هماهنگ در کنار 

یکدیگر فعالیت کنند.
    منابع:

1.https://www.voronoiapp.com/technology/Artificial-Intelligence-Usage-at-
Work-Across-Generations-1455

2.https://www.visualcapitalist.com/charted-ai-usage-at-work-across-generations/
3.https://www.statista.com/statistics/1497768/gen-z-opinion-ai-use-work-and-
school-us/
4.https://www.randstadusa.com/business/business-insights/future-work/
generational-divide-ai-adoption/
5.https://www.worktango.com/resources/articles/as-workplaces-adopt-ai-at-

varying-rates-gen-z-is-ahead-of-the-curve شکل شماره ۱

   تهیه کننده:امور سهام و مجامع

پذیرش هوش مصنوعی در نسل های مختلف

   تهیه کننده: فرنوش فرزین /دفتر استراتژی واهداف

   رصدخانه استراتژیک و آینده پژوهی



15 مارس 2025 14 رمضان 1446 شنبه 25 اسفند 1403    شماره        1419  

13

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

۳6 شرکت مسئول انتشار 5۰ درصد از آلودگی های کربنی جهان کتور هسته ای تولید برق با پنل های خورشیدی به اندازه ۲۰ رآ

می دهد  نشان   »Carbon Majors« پایگاه  جدید  داده هــای  بررسی 
 ، گاز نفت،  تولیدکنندگان  بزرگ ترین  توسط  گلخانه ای  گازهای  انتشار 
زغال سنگ و سیمان جهان در سال 2۰2۳ نسبت به سال قبل افزایش 
گازهای  انتشار  مستقیم  ارتــبــاط  گسترده،  علمی  شواهد  اســت.  یافته 
گرمایش جهانی را تأیید می کند. طبق این داده ها بیش از  گلخانه ای با 
گلخانه ای تنها به ۳۶ شرکت بزرگ آلاینده  گازهای  ۵۰ درصد از انتشار 
مربوط می شود. در این میان، شرکت های چینی بیشترین سهم را داشتند 
و 2۳ درصد کل انتشار جهانی گازهای CO₂ را به خود اختصاص دادند.

گزارش JapanTimes، وزارت صنعت ژاپن قصد دارد سال  براساس 
کتور هسته ای، را  گیگاوات برق، معادل خروجی 2۰ رآ 2۰۴۰ حدود 2۰ 
از طریق سلول های خورشیدی پروسکایت )PSC( تولید کند. به گفته 
، ژاپن در برنامه انرژی خود قصد دارد منابع انرژی  کشور مقامات این 
گسترش دهد تا بتواند انتشار  تجدیدپذیرش را با فناوری های جدید 
کربن را کمتر کند. دولت ژاپن همچنین متعهد شده از شرکت های ژاپنی 
تسلط  با  و  کند  حمایت  پروسکایت  خورشیدی  ماژول های  تولید  در 
شرکت های اروپایی و چینی در زنجیره تأمین پروسکایت مقابله کند. 

 گروه هکری کیلین )Qilin( مدعی 
)Lee( نقض اطلاعات روزنامه لی

نقض داده های
 NTT شرکت مخابراتی ژاپنی

و به خطر افتادن 18 هزار  مشتری

آفلاین شدن آژانس فضایی 
)POLSA( لهستان

 پس از حمله سایبری

گروه هکری کیلین، مسئولیت حمله سایبری به روزنامه 
لی در اوایل فوریه را بر عهده گرفته است. لی یکی از بزرگ ترین 
گروه های روزنامه در ایالات متحده است. این روزنامه ماه 
گذشته گزارشی را به کمیسیون امنیت ارائه کرد که شامل 
جزئیات این حمله سایبری بود. حمله مذکور باعث قطعی و 
فلج شدن عملیات گروه روزنامه لی شده بود. لی می گوید که 
هنوز در حال بررسی نقض اطلاعات است و خاطرنشان کرد 

که تکمیل این فرایند ممکن است کمی طول بکشد.
گروه هکری کیلین مدعی شد 3۵0 گیگابایت داده از شرکت روزنامه 
لی را در سایت نشت خود دارد. این داده ها شامل سوابق مالی، 
کتیک های اخبار داخلی است.  پرداخت ها به روزنامه نگاران و تا
این گروه همچنین آنچه را که مدرکی دال بر این حمله می داند 
ارائه و اسکن های شناسایی، اسناد شرکتی و صفحات گسترده 
را منتشر کرد. طبق اعلام کیلین، اسنادی که این گروه هکری 
در مورد شرکت لی در اختیار دارد، جزئیات قابل توجهی ازجمله 
سوابق سرمایه گذاران، ترتیبات مالی، پرداخت ها به روزنامه نگاران 
و ناشران، بودجه و رویکردهای به دست آوردن اطلاعات داخلی 

را شامل می شود.
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NTT به عنوان یک ارائه دهنده خدمات مخابراتی بزرگ 
در ژاپن، اغلب هدف مهاجمان سایبری قرار می گیرد که به 
دنبال مختل کردن عملیات آن یا سرقت داده های ارزشمند از 
شبکه های آن هستند. NTT به حدود ۱۸۰۰۰ مشتری خود 
هشدار داد که اطلاعات آن ها در جریان یک رخداد امنیت 
سایبری به خطر افتاده است. نقض اطلاعات در اوایل فوریه 
2۰2۵ شناسایی شد اما تاریخ دقیق دسترسی اولیه هکرها به 
سیستم های NTT مشخص نشده است. طبق اعلام شرکت، 
هکرها »سیستم توزیع اطلاعات سفارش« آن را نقض و جزئیات 
۱۷۸۹۱ مشتری شرکتی )شرکت( را در اختیار گرفتند اما هیچ 
اطلاعاتی درباره مشتریان شخصی )مصرف کنندگان( نداشت.

انواع داده هایی که ممکن است توسط هکرها به سرقت رفته 
: نام مشتری )نام قرارداد ثبت شده(؛ نام  باشد عبارت اند از
نماینده مشتری؛ شماره قرارداد؛ شماره تلفن؛ آدرس ایمیل؛ 

آدرس فیزیکی؛ اطلاعات استفاده از خدمات.
این شرکت در ۵ فوریه این نقض را کشف کرد و تا روز بعد دسترسی 
کرد. بااین حال،  مهاجم به سیستم نقض شده را مسدود 
تحقیقات آن در 1۵ فوریه نشان داد که مهاجمان به دستگاه 
دیگری در شبکه NTT متصل شده بودند. این دستگاه به سرعت 
کنون  برای جلوگیری از حرکت جانبی بیشتر قطع شد و شرکت ا
مطمئن است که تهدید به طور کامل مهار شده است.همچنین 
در 2 ژانویه 202۵، این شرکت با یک اختلال گسترده 12 ساعته در 
سرویس های تلفن همراه و پلتفرم های پرداخت خود مواجه شد 

که به حمله انکار سرویس توزیع شده )DDoS( نسبت داده شد.
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که  زمانی  از   )POLSA( لهستان  فضایی  آژانس 
سیستم های خود را از اینترنت در آخر هفته قطع کرد تا مانع از 
نقض زیرساخت های فناوری اطلاعات خود شود، آفلاین است.
آژانس پس از شناســایی این حمله، رخداد مذکور را به مقامات 
مربوطــه گــزارش و تحقیقاتــی را بــرای ارزیابی تأثیــر آن آغــاز کرد. 
POLSA ماهیت این حادثه امنیتی را فاش نکرده اســت و هنوز 
این حمله را به مهاجم خاصی نســبت نداده اســت. این آژانس 
کنون با تیم پاسخ گویی به رخدادهای امنیت رایانه ای لهستانی  ا
)CSIRT NASK( و تیــم پاســخ گویی بــه رخدادهــای امنیــت 
رایانه نظامی لهســتانی )CSIRT MON( بــرای بازیابی خدمات 

آسیب دیده همکاری می کند.
کریســتوف گاوکوفســکی، وزیــر امــور دیجیتــال لهســتان، گفت: 
»در ارتبــاط بــا ایــن رخــداد، سیســتم های موردحملــه ایمــن 
 POLSA از ،CSIRT MON همــراه بــا ،CSIRT NASK .شــدند
در فعالیت هایــی باهــدف بازگرداندن عملکرد عملیاتــی آژانس 
پشتیبانی می کند«. همچنین فعالیت های عملیاتی فشرده ای 
برای شناسایی افرادی که در پشت این حمله سایبری هستند 
در حال انجام است. POLSA یکی از اعضای آژانس فضایی اروپا 
)ESA( است که در ســپتامبر 2014 تأسیس شد. اولویت های آن 
شامل حمایت از صنعت فضایی لهستان و افزایش قابلیت های 
دفاعی لهستان از طریق سامانه های ماهواره ای است. همچنین 
به کارآفرینان لهســتانی کمــک می کند تــا از آژانس فضایــی اروپا 
)ESA( بودجــه دریافــت کنند و با ســایر اعضــای ESA، اتحادیه 
کتشــاف فضایی  اروپــا و ســایر کشــورها در پروژه هــای مختلف ا

همکاری می کند.
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گروه فولادســازی کالیانی )Kalyani( از زمان تأسیس 
در اواسط دهه ۶۰ میلادی یک مأموریت برای خود در 
کســب وکار صنعت فولاد داشته اســت: تبدیل شدن 
به یک بازیگر پیشرو در بخش فولادهای پیشرفته و آلیاژی با ارتقای 
مــداوم فناوری هــای تولید خــود و اتخــاذ روش هــای مقرون به صرفه 
فولادســازی. گروه کالیانی دارای دو شــرکت در بخش صنعت فولاد با 
ارزش بیــش از ۳ میلیــارد دلار اســت: Kalyani Steels Ltd )KSL( و 
Saarloha Advanced Materials Private Ltd )سارلوها(. این گروه 
تولید فولاد سبز را در شرکت سارلوها در پلنت پونا، منطقه ماهاراشترا، 
 KALYANI Ferresta و KALYANI FerRESTA تحــت دو برنــد
PLUS آغاز کــرده و در حال پیشــروی برای تبدیل جهــان به مکانی 

بهتر برای زندگی است.
 KALYANI Ferresta PLUS فـولاد بـا انتشـار خالـص صفـر GHG را ارائـه 
می دهد، درحالی که KALYANI Ferresta به دلیل انتشـار بسـیار پایین 
GHG یعنـی کمتـر از 1۹0 کیلوگـرم CO2e در هر تن فـولاد خام )محـدوده 1 
گـر در مورد محصولات نوردشـده  و 2( از دیگر محصـولات متمایز اسـت. ا
صحبـت کنیـم، ایـن مقـدار کمتـر از 3۵0 کیلوگـرم CO2e در هـر تـن فـولاد 
خواهـد بـود. چهـار سـال پیـش، شـرکت سـارلوها سـفری متحول کننـده 
به سوی فولاد سبز را آغاز کرد که با تعهدی استوار به کربن زدایی عملیات 
تولیـد را از طریـق ابتـکار RRR در کارخانـه خـود متحـول کـرد:Recycle  و 
Renewable، Reduce. این ابتکار شامل بازیافت قراضه، استفاده از منابع 
انرژی تجدیدپذیر و کاهش مصرف سوخت های فسیلی است. سارلوها 
کید فزاینده مشتریان اروپایی خود، به ویژه در بخش  با نگاهی عمیق، تأ
خودرو را بر اقتصاد سـبز و شـیوه های تولید پایدار مشـاهده کـرد. با توجه 
به اینکه تقریباً ۸0 درصد از فولاد این گروه برای بازارهای صادراتی ارسـال 
می شـود، همسـویی بـا اسـتانداردهای پایـداری در حـال تحـول، نه تنهـا 
برای حفظ رقابت پذیری مهم است، بلکه برای جلوگیری از زیان تجاری 

احتمالـی در بازارهای پیـش رو ضروری اسـت.
 در تــلاش بــرای تعریف دقیــق فولاد ســبز، ســارلوها بــه اســتانداردهای 

شناخته شــده بین المللــی روی آورد و از COP 26، جایــی کــه در مجمع 
 )First Movers Coalition( جهانی اقتصاد، ائتلاف اولین حرکت دهنده ها
معرفی شدند، الهام گرفت.FMC یک اتحاد جهانی از شرکت های متعهد 
به هدایت فناوری های جدید برای کربن زدایی بخش های صنعتی بسیار 
مهم است که به سختی کاهش می یابد، مانند: کشتی رانی، حمل ونقل 
زمینی و هوایی، ســیمان، بتن، فولاد و آلومینیوم. ســارلوها بــا اذعان به 
اعتبار این ابتکار پیشــگامانه که توســط اقتصادهای جهان پشتیبانی 
 FMC می شود، تصمیمی استراتژیک گرفت تا تعریف رسمی تأییدشده
از فولاد ســبز را که در ســال 2022 معرفی شــد، بپذیــرد. کارخانه اصلی که 
نزدیک به نیم قرن پیش تأسیس شد، به عنوان یک کارخانه فولادسازی 
ثانویه شــروع به کار کرد که عمدتاً از ضایعات تولیدشــده از شــرکت های 
گروه خود به عنوان ماده خام اصلی اســتفاده می کرد. در طول پنج دهه 
گذشته، ســارلوها به طور مداوم امکانات تولید خود را ارتقا داده و مدرن 
ساخته و یکی از تولیدکنندگان پیشــرو در فولاد هند به شمار می رود که 
یکی از پیشــرفته ترین و پیچیده ترین امکانــات در این صنعت، ازجمله 
فناوری هایی ماننــد ذوب مجدد با کمک ســرباره )ESR( و ذوب مجدد 

قوس خلأ )VAR( را دارد. 
ســارلوها بــا اســتفاده از یــک مــدل اقتصــاد چرخشــی، تعهــد خــود را بــه 
کربن زدایی با تأمین تقریباً ۷۵ درصد از مواد قراضه از مشتریان خود نشان 
داده اســت. این هم زیســتی اقتصادی که بر اســاس اعتمــاد و همکاری 
ساخته شده است، جمع آوری یکپارچه ضایعات تولیدشده در سایت های 
مشتریان و نظارت بر پروتکل های زیست محیطی را تسهیل می کند. این 
کارخانه در تولید مواد بسیار تخصصی متناسب با بازارهای خاص، ازجمله 
صنایع هوافضا، دفاعی، کشتی ســازی، نیروگاه های بادی، بخش انرژی 

هسته ای و صنعت خودرو تخصص دارد.
 گذار صنعت تولید فولاد به شیوه های سـبز، با توجه به ماهیت پیچیده 
و چندوجهی فرایندهای تولید که توسط عوامل متغیر متعددی ترکیب 
شـده اسـت، یـک کار اساسـی بـه شـمار مـی رود. چنیـن چالشـی نیازمنـد 
یـک رویکـرد روشـمند بـرای تجزیـه آن به اجـزای قابـل مدیریـت اسـت. در 

ایـن راسـتا یـک بررسـی کامـل و همه جانبـه از عملیـات کارخانـه انجـام 
شـد و هر فعالیت به دقت بررسـی شـد تـا ردپـای کربن آن مشـخص شـود، 
مثـلاً ورودی هـای موردنیـاز بـرای شـارژ کـوره، انـرژی مصرف شـده، انـواع 
سـوخت ها و مواد مصرفی مورداستفاده و سـایر عوامل از نزدیک تحلیل 
 CO2 شدند. مشخص شـد مصرف برق به میزان قابل توجهی در انتشـار
نقش داشته اسـت. انتقال به منابع انرژی تجدیدپذیر، به ویژه استفاده 
از انـرژی خورشـیدی در اولویـت قـرار گرفـت. بـا همـکاری مقامـات ایالتی، 
راه حل هـای نوآورانـه ای ماننـد بانکـداری انـرژی اجـرا شـد کـه دسترسـی 
بی وقفه به انرژی خورشیدی را در طول روز تضمین می کند. علاوه بر این، 
کثر رسانده شد تا ردپای کربن به  استفاده از سوخت های زیستی به حدا
کثری از مواد قراضه نسبت به سایر مواد خام  حداقل برسد. استفاده حدا
یک اسـتراتژی کلیـدی دیگـر اسـت. عـلاوه بـر ایـن، بهینه سـازی راندمان 
کلـی عملیـات کارخانـه در کاهش مصـرف منابـع در سراسـر جهان بسـیار 
مهم بـود. با توجـه بـه محدودیـت منابـع انـرژی تجدیدپذیـر در آن زمان، 
ایجاد نیروگاه خورشـیدی با سـرمایه گذاری قابل توجهی توسـط سارلوها 
همـراه بـود،. ایـن موضـع پیشـگیرانه گـروه را قـادر سـاخت تـا زیرسـاخت 
کنون از دسترسی  انرژی تجدیدپذیر انعطاف پذیر ایجاد کند. در نتیجه، ا
قابل اعتمـاد بـه انرژی هـای تجدیدپذیـر بهره منـد اسـت که سـنگ بنای 

تعهد آن بـه تولید فولاد سـبز اسـت. 
قبــل از راه انــدازی رســمی ایــن پروژه هــا، برنامه ریــزی دقیقــی بــرای از 
حضور ســهام داران کلیــدی کــه می توانند به رویــداد اعتبار بخشــند و بر 
کیــد کننــد، اطمینــان حاصل شــد. علی رغم  اهمیــت ابتکار ســارلوها تأ
ســرمایه گذاری هایی که تا کنون انجام  شــده و در انتظار بازگشــت است، 
شرکت دید خوش بینانه ای به چشــم اندازهای آینده دارد و به مشارکت 
در جامعه از طریق تولید فولاد با کاهش انتشــار CO2 و تأثیر مثبت آن بر 
محیط زیست اعتقاد راسخ دارد. هیچ جایگزینی برای رفتن به سمت تولید 
پایدار فولاد برای این صنعت وجود ندارد. با اولویت دادن به توسعه پایدار، 
از رفاه نســل های آینده محافظت شده و بر مســئولیتی که فراتر از منافع 

کید می شود. فردی است تأ

معرفی پروژه های توسعه فولاد سبز 
 )KALYANI( در گروه کالیانی

   تهیه کننده:ساسان نوری 
کارشناس  واحد تحقیق و توسعه

 گذار صنعت تولید فولاد به شیوه های سبز، 
با توجه به ماهیت پیچیده و چندوجهی 
فرایندهای تولید که توسط عوامل متغیر 
کار  یک  است،  شده  ترکیب  متعددی 
اساسی به شمار می رود. چنین چالشی 
نیازمند یک رویکرد روشمند برای تجزیه آن 

به اجزای قابل مدیریت است
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 اجتمـــــا             عـــــــی

حتی یک شب بی خوابی سیستم ایمنی بدن را مختل می کندسه روز استفاده نکردن از موبایل فعالیت مغز را تغییر می دهد

گزارش ScienceAlert، محققان دانشگاه هایدلبرگ و دانشگاه  براساس 
کلن آلمان از اسکن های تصویربرداری مغزی MRI و تست های روان شناختی 
قبل و بعد از استفاده از موبایل استفاده کردند تا مشخص کنند این دستگاه 
تغییرات  دارد.  مغز  فعالیت  و  عصبی  الگوهای  بر  تأثیری  چه  دیجیتالی 
مشاهده شده در مغز شرکت کنندگان )پس از 72 ساعت استفاده حداقلی 
از موبایل( با سیستم های دوپامین و سروتونین مرتبط است که ایده اعتیادآور 
بودن گوشی های هوشمند را تقویت می کند. این دو انتقال دهنده عصبی با 
چندین عملکرد مغز ازجمله کنترل خلق وخوی ما مرتبط هستند.

دانشمندان در مطالعه جدیدی نشان داده اند حتی یک شب بی خوابی 
از  کند،  ایجاد  بــدن  ایمنی  سیستم  در  قابل توجهی  تغییرات  می تواند 
تغییرات خلقی و مشکلات شناختی گرفته تا بیماری هایی مانند حملات 
قلبی یا سکته ها، خطرات کم خوابی مزمن شامل موارد زیادی می شود و 
به طور بالقوه به بروز شرایطی مانند چاقی، دیابت و بیماری های قلبی منجر 
کم خوابی را به این مشکلات و سایر  که  شود. شواهد زیادی وجود دارد 
بیماری ها مرتبط می کند؛ اما شواهد کمتری وجود دارد که مکانیسم های 
خاص دخیل در این روند را توضیح دهد. 

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله مهدی صفایی 
شاغل در نورد سرد در غم درگذشت پدر، حمید میرزایی 
شاغل در تعمیرگاه مرکزی ، امیرعلی نصوحی شاغل در 
حمل ونقل  و حسین نجفی شاغل در فولادسازی در غم 
درگذشت  مادر  و سعید شیخ میر شاغل در مجتمع فولاد 

سبا در غم درگذشت برادر به سوگ نشستند.
همچنین ؟ دار فانی را وداع گفت و به دیار حق شتافت.

این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

خانواده 

سال نو همیشه فرصتی برای بازنگری در گذشته و نگاهی تازه به آینده است. 
آغاز یک ســال جدید به ما این امکان را می دهد که اهداف خود را مرور کرده 
و مسیر پیش رو را با دقت بیشتری ترسیم کنیم. بســیاری از ما در طول سال، 
درگیر مسئولیت های روزمره و چالش های زندگی می شویم و فرصت کافی برای ارزیابی مسیر 
خود و تنظیم مجدد اهدافمان پیدا نمی کنیم. اما شــروع یک سال جدید، بهانه ای مناسب 
است تا برای دقایقی از جریان ســریع زندگی فاصله بگیریم و با ذهنی باز، اولویت های خود 

را مشخص کنیم.
چرا برنامه ریزی در آغاز سال جدید اهمیت دارد؟

سال جدید فرصتی است تا نگرش مثبت تری به زندگی داشته باشیم و با امید و انگیزه بیشتر، به 
سمت اهداف و آرزوهای خود حرکت کنیم. بسیاری از روانشناسان معتقدند که تغییرات مثبت در 
زندگی نیازمند یک نقطه آغاز هستند و سال نو می تواند یکی از بهترین این نقاط باشد. داشتن یک 

نقشه راه مشخص، می تواند ما را در مسیر موفقیت یاری کند و مانع از اتلاف انرژی شود.
ارزیابی سال گذشته و تعیین اهداف جدید

یکی از اولین گام ها برای آغاز ســالی موفق، ارزیابی عملکرد ســال گذشته اســت. بررسی تجربیات 
گذشــته به ما کمک می کنــد که اشــتباهات خود را تکــرار نکنیــم و از موفقیت های گذشــته درس 

بگیریم. سپس، باید اهداف جدید خود را مشخص و قابل اندازه گیری تعیین کنیم. به جای آنکه 
بگوییم »می خواهم زندگی بهتری داشته باشم«، باید هدف را واضح تر کنیم، مثلاً  »در سال جدید 

می خواهم روزانه سی دقیقه ورزش کنم«.
تقسیم اهداف به مراحل کوچک تر

برای موفقیت در برنامه های سال جدید، تقسیم اهداف بزرگ به بخش های کوچک تر بسیار مؤثر 
است. بسیاری از افراد به دلیل مواجهه با اهداف بزرگ، دچار ناامیدی می شوند. اما وقتی هدفی 

را به بخش های کوچک و قابل دست یابی تقسیم کنیم، احتمال موفقیت بیشتر خواهد شد.
پایبندی به برنامه ها و مقابله با چالش ها

یکی از ابزارهای مهم برای پایبندی به اهداف، مستندسازی و ثبت برنامه هاست. نوشتن اهداف و 
پیگیری مداوم آن ها تأثیر بسزایی در ایجاد انگیزه دارد. تحقیقات نشان داده اند که احتمال موفقیت 
افرادی که اهداف خود را مکتوب می کنند، بیشتر از کسانی است که آن ها را تنها در ذهن دارند. علاوه 

بر این، داشتن یک تقویم برنامه ریزی می تواند به سازمان دهی بهتر کمک کند.
نقش انعطاف پذیری در برنامه ریزی موفق

از دیگر مشکلات رایج در مسیر تحقق اهداف، عدم مدیریت زمان است. برای مقابله با این مشکل، 
باید تکنیک های مؤثر مدیریت زمان را به کار بگیریم. یکی از روش های کارآمد، استفاده از تکنیک 
پومودورو است که کارهای خود را به بازه های زمانی کوتاه تقسیم کرده و پس از هر بازه، استراحت 

کوتاهی در نظر می گیریم.
ایجاد عادات مثبت و مشخص کردن اولویت ها

یکی از مهم ترین نــکات در برنامه ریزی موفق، مشــخص کردن اولویت هاســت. بهتریــن راه برای 
تعیین اولویت ها، استفاده از تکنیک ماتریس آیزنهاور است که کارها را بر اساس ضرورت و اهمیت 

دسته بندی می کند.
نتیجه گیری

در نهایت، سال نو فرصتی برای رشد فردی و ایجاد تغییرات مثبت در زندگی است. با یک برنامه ریزی 
اصولی و مدیریت صحیح زمان، می توانیم ســالی موفق تر و پربارتر داشــته باشــیم. مهم است که 
اهداف خود را به درستی تعریف کنیم، پیشرفت خود را به طور مداوم بررسی نماییم و از چالش های 

مسیر نهراسیم.
Karboom.io و Bozorgraah.com، Ziresefr.org :منابع

سال نو؛
فرصتی برای بازنگری

 و برنامه ریزی

رضا گرامی ولندانی
بسته بندی و بارگیری

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

علی رضا عطایی کچویی
آماده سازی محصولات نورد گرم

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

عباس قایدیان طالخونچه
بسته بندی و بارگیری

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

علیرضا دادخواه
 کارگاه تکمیل و ارسال سبا

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

مصطفی حیدری مبارک آبادی
 حمل و فرآوری سرباره

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

عزیز اله اشرفی شهنی
واحد گالوانیزه

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

غلامعلی معتمدی سده
ریخته گری مداوم

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

علیرضا بهرامی
بسته بندی و بارگیری

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

محمدعلی محمدیزاده
ریخته گری مداوم

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

پیمان دهدشتی
ریخته گری مداوم

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

اصغر صباحی
برنامه ریزی و پذیرش گروه فنی تعمیرگاه مرکزی

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹

محمدرضا راسخ
بسته بندی و بارگیری

روز بازنشستگی :  1403/12/1۹
بازنشستگان فولاد 

در شماره هفته گذشته خبرنامه گفتیم سالمندان   
به دلیل شرایط خاص جسمی و روانی، بیشتر از سایر گروه های 
سنی در معرض اختلالات دارویی قرار دارند  و در ادامه بر برخی 
از  علل اختلال دارویی در سالمندان پرداختیم. در این شماره 
ح در  ضمن مرور علل ایجاد این اختلال،  به سایر موارد مطر

این زمینه می پردازیم.
علل اختلال دارویی در سالمندان

مصرف چند دارو به طور هم زمان )پلی فارماسی(: سالمندان 
اغلب به دلیل ابتلا به چندین بیمــاری مزمن، مجبور به مصرف 

چندین دارو به طور هم زمان هستند.
تغییرات فیزیولوژیکی بدن: با افزایش سن، عملکرد کلیه و کبد 
کاهــش می یابد کــه می تواند بــر متابولیســم و دفــع داروهــا تأثیر 

بگذارد. 
مشــکلات شــناختی و حافظــه: برخــی ســالمندان بــه دلیــل 
مشــکلات شــناختی ماننــد دمانس یــا آلزایمــر، ممکن اســت در 

مصرف به موقع و صحیح داروها دچار اشتباه شوند.
گاهی کافی: برخی ســالمندان و حتی مراقبان آن ها  نداشــتن آ
ممکن است اطلاعات کافی درباره نحوه مصرف داروها، عوارض 

جانبی و تداخلات دارویی نداشته باشند.
مشکلات اقتصادی: هزینه های بالای داروها ممکن است باعث 
شود سالمندان از خرید داروهای ضروری خودداری کنند یا دوز 

داروها را کاهش دهند.
مشکلات ناشی از اختلال دارویی

عوارض جانبی داروها: مصرف نادرست داروها می تواند باعث 
بروز عوارض جانبی مانند سرگیجه، افت فشار خون، مشکلات 

گوارشی و حتی مسمومیت دارویی شود.
لات دارویی یکی از دلایل اصلی  : اختلا بستری های مکرر

بستری های مکرر سالمندان در بیمارستان ها است.
کاهش کیفیت زندگی: عوارض جانبی داروها و مشکلات ناشی 
از اختلال دارویی می توانند کیفیت زندگی سالمندان را به شدت 

کاهش دهند.
افزایش مرگ ومیر: در موارد شدید، اختلالات دارویی می توانند 

منجر به مرگ شوند.
راهکارهای مقابله با اختلال دارویی

بررسی منظم داروها: پزشکان و داروسازان باید به طور منظم 
داروهای مصرفی سالمندان را بررسی کنند و در صورت لزوم، 

داروهای غیرضروری را حذف یا جایگزین کنند.
آموزش به سالمندان و مراقبان: آموزش نحوه صحیح مصرف 
داروها، عوارض جانبی و تداخلات دارویی به سالمندان و مراقبان 

آن ها می تواند به کاهش اختلالات دارویی کمک کند.
جعبه های  دارو:  تقسیم کننده  جعبه های  از  استفاده 
تقسیم کننده دارو که داروها را بر اساس روز و زمان مصرف جدا 
می کنند، می توانند به سالمندان در مصرف به موقع داروها 

کمک کنند.
کاهش تعداد داروها: پزشکان باید تا حد امکان تعداد داروهای 
مصرفی سالمندان را کاهش دهند و از داروهایی با کمترین 

عوارض جانبی استفاده کنند.
سلامت  منظم  پایش  سالمندان:  سلامت  منظم  پایش 
سالمندان و بررسی عوارض جانبی داروها می تواند به تشخیص 

به موقع مشکلات و پیشگیری از اختلالات دارویی کمک کند.
نتیجه گیری

لات دارویی در سالمندان یک مشکل جدی است که  اختلا
می تواند سلامت و کیفیت زندگی آن ها را به شدت تحت تأثیر 
قرار دهد. با بررسی منظم داروها، آموزش سالمندان و مراقبان، 
استفاده از ابزارهای کمک کننده و پایش منظم سلامت، می توان 
از بروز این مشکلات پیشگیری کرد. توجه به این موضوع نه تنها 
باعث بهبود سلامت سالمندان می شود، بلکه از بار اقتصادی 

ناشی از بستری های مکرر نیز می کاهد.
Mayo Clinic و World Health Organization :منابع      

اختلالات دارویی در سالمندان؛ 
چالش ها و راهکارها

قسمت دوم

اســامی برندگان پیرنگ ســیزدهم     »طراحی در محدودیت ها«

محسن غلامی حسن آبادی
حسابرسی داخلی

شماره پرسنلی 1۵0۸0۷

علی قاسمی
حراست

شماره پرسنلی ۹۷1۵20

غلامرضا بقایی
فولاد سازی

شماره پرسنلی ۸2۸۶۸

جواد خسروی
پیمانکار/ شماره پرسنلی ۹۷۹30۸4

دانش  کردن  ماندگار  به  مبارکه  فولاد  تعهد  »داستان سرایی«  رویکرد 
سازمانی و تقویت فرهنگ یادگیری را نشان می دهد. داستان سرایی در این 
گذشته محدود نیست، بلکه به عنوان ابزاری  سازمان نه تنها به بازگویی 
میان  همبستگی  ایجاد  و  نوآوری  تقویت  انگیزه،  ایجاد  برای  استراتژیک 

کارکنان استفاده می شود.
»فولادستان« بر آن است که روایتگر داستان های واقعی، اما الهام بخش 
و شوق برانگیز شرکت فولاد مبارکه باشد که از فراز تجارب، دانش و تعهد 
کارکنان، چشم اندازی به آینده درخشان این شرکت ترسیم کند و به دنبال 
الگویی برای ماندگاری این موفقیت ها در قالب داستان های کارکنان فولاد 
مبارکه است. روایت هایی که در لحظه لحظه زندگی کاری همکارانمان وجود 
دارد و ما مشتاق شنیدن و مستندسازی این روایت ها هستیم و شنیدن 
نظرات خوانندگان این روایت ها، یاریگر ما در بهبود رویکرد داستان سرایی 
شکست  تجربه های  بود.  خواهد  مختلف  سطوح  و  تمرکز  حوزه های  در 
محوریت  با  داستان سرایی  تمرکز  حوزه های  دیگر  از  مختلف،  سطوح  در 
مدیریت دانش محسوب می شود. باشد که این رویکرد جدید، گامی در 

مسیر خلق آینده ای بهتر فراهم کند.
از شما دعوت می شود تا هر هفته پس از مطالعه پیرنگ ها و پاسخ به سؤال   
ح شده،   در »مسابقه فولادستان« شرکت فرمایید و با ارسال  پاسخ  مطر
صحیح به همراه نام و نام خانوادگی/ شماره پرسنلی  به  سامانه پیامکی 
پرتال مدیریت دانش  شانس خود را برای برنده  3000322222  یا  ثبت در 

شدن یکی از جوایز به قید قرعه امتحان کنید.
روایت جرثقیل 18، اولین داســتان از مجموعه فولادستان است و از دست 
رفتن یکی از جرثقیل های حیاتی ناحیه فولادسازی در مقطعی سرنوشت ساز 
مدیریــت،  نحوه  و  مبارکه  فولاد  شرکت  تولید  افزایش  و  تداوم  برنامه  از 

مواجهــه مسئولانه و رفع اثــر این اتفاق بــر فراینــد تولید را که حاصــل کار 
تیمــی موفــق مدیران و کارکنان ناحیه مذکور اســت از زبان ایشــان روایــت 
می کند. فضــای همدلی و تــلاش جمعی که پــس از این اتفاق شــکل می گیرد 
و نمونه های آن را در دیگر واحدهای فولاد مبارکه نیــز می تــوان مشــاهده 
کــرد، الگویی موفــق بــرای ناامید نشدن و اثبات توانایی هــــا در ســخت ترین 
شرایط ممکن است. داســتان مردانی که در ایــن مســــیر علی رغــم مواجهه 
با مشکلات فــراوان، انتظــارات را زیر پا گذاشتند و با همدلی و پشتکار و کار 
گروهی خود نه تنها رکــــورد تعمیر جرثقیــل در 100 روز را جابه جا کردند، بلکه 
توانســتند میزان تولیــد فولاد را در این زمــــان چالش برانگیز 62روزه افزایــش 

دهند و رکورد جدیدی به ثبت برســانند.
حقانی،  مصطفی  فتاح المنان،  پدرام  آقایان  روایتگری  به  کتاب  این 
مصطفی  مقدم،  زمانی  مسعود  شاکری،  حمیدرضا  شفیعی،  محمدعلی 
، محمدرضا صافی، منصور سنایی نژاد، احسان  صادق زاده، صادق رنجبر
مقدس، هادی قاسمی، امیر خسروان، محمدمحسن رفیعیان اصفهانی، 
نادر داوری تدوین شد. در صورت تمایل جهت دریافت این کتاب به واحد 

سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی مراجعه فرمایید.

فولادستان   1؛  روایت جرثقیل 18

پیرنگ چهاردهم: من کجای زندگیتم؟!
خورشید داشت خودش را می کشید پشت کوه. غروب جمعه بود و جاده و دلتنگی. نیمه های راه را رد کرده بودیم و چیزی تا اصفهان نمانده بود. روز سختی داشتیم. 
چندین جمعه پشت سر هم سرکار بودیم و این جمعه هم برای مأموریت به تهران آمده بودیم. فشار کار در این چند ماه خسته مان کرده بود. چهارنفری توی ماشین 
نشسته بودیم و از هر دری حرف می زدیم. تا اینکه یکی از بچه ها گوشی اش زنگ خورد و چند دقیقه بعد با دلخوری تلفن را قطع کرد. با ناراحتی گفت: »خانمم می گه 

همه زندگیت شده کار. شبا دیر میای و صبحا زود میری. امروزم که جمعه بود که اصلاً اصفهان نبودی. می شه بگی من کجای زندگیتم؟!«
همین کافی بود تا سر درد دل بقیه هم باز شود. یکی دیگر از بچه ها گفت: »خانمم می گه فولاد مبارکه شده هووی من!« و زد زیر خنده، خنده ای تلخ و بغض آلود.

کی بود. حقّم داشت. خونواده های   آقای مهندس که جلو نشسته بود و سنش از ما بیشتر بود، خندید و گفت: »منم مثل شما بودم. خانمم همه اش از دستم شا
شما هم حق دارن. اما الآن دیگه اوضاع واحوالم خوبه. خانمم غر که نمی زنه هیچ، تازه پیگیر کارای فولادم هست!«

همه با تعجب نگاهش می کردیم. ادامه داد: »فرگوسن می گه برای افراد حرفه ای مرزی بین زندگی شخصی و حرفه ای وجود نداره. برای ما هم همین طوره. ما که 
نمی تونیم هروقت دلمون خواست کار رو تعطیل کنیم و بریم. مهندس عرفانیان زمان جنگ، شرکت فولاد رو راه اندازی کرد. یادمه همیشه می گفت هر لحظه توقف، 

یعنی گناه، یعنی آسیبی که اول به شرکت و بعد به کشور وارد می شه. ما هم از ایشون این چیزا رو یاد گرفتیم.«
کت بودیم و مشتاقانه به حرف هایش گوش می دادیم. »تنها راهش گفتگوئه. برای همسر و خونواده تون همه چیز رو کامل توضیح بدین؛ از اهمیت کار بگین، از بحران هایی که ممکنه به وجود  همه سا

بیاد. من که خانمم رو در جریان ریزِ کارها توی فولاد قرار می دم. خیلی وقتا حتی اون از من پیگیرتره! ما هم البته باید حواسمون به هردو باشه: هم به کار و هم به خونواده.«
حالا خورشید خودش را کامل کشیده بود پشت کوه و ستاره ها توی آسمان شب چشمک می زدند. حرف های مهندس دلمان را گرم کرده بود. ما هم باید همین راه را در پیش می گرفتیم.

جهت شنیدن
 روایتِ  این داستان، 

 کد  را اسکن کنید.

بر اساس این داستان، راه حل ایجاد توازن بین کار و زندگی چه بود؟
   الف(عدم درگیری احساسی با مسائل کاری  

     ب( افزایش تعداد و زمان مرخصی  
   ج( گفت وگو با خانواده درباره شرایط و اهمیت کار

سؤال مسابقه فولادستانسؤال مسابقه فولادستان

   تهیه و تدوین: ارغوان آقاداود
 کارشناس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی
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 ورزش             

تیــم صنعــت فــولاد مبارکــه در چارچــوب رقابت های 
مسابقات فوتبال کارگری اســتان اصفهان توانست 

عنوان قهرمانی را از آن خود کند.
به گزارش امور ورزش، در این مســابقات که به میزبانی باشــگاه کارگران و 
در ورزشگاه فجر برگزار شد، تیم های ذوب آهن و ایریسا به ترتیب موفق به 

کسب مقام دوم و سوم شدند.

تیــم صنعــت فــولاد مبارکــه موفــق شــد در اولیــن دیــدار دو بــر صفــر 
از ســد ذوب آهــن و در دومیــن دیــدار هفــت بــر صفــر از ســد ایریســا 

عبــور کنــد.
بازیکنــان تیــم عبارت انــد از: حســین مولایــی، حمید ناصــری، حامــد قره 
قانی، حبیب خواجوی، احمد زمانی فرد، مهدی ملکی، ســینا هادیان، 
مهــدی آقــا بابایــی، ارســلان صالحــی، علــی صالحــی، بهنــام اورنگــی، امیــر 

محمــدی، دانیال جمشــیدی، محســن دیانــی، صابر علیخانــی، محمد 
محققیــان، ســعید نجاتــی، محمد رحیمــی، احمــد شــفیع زادگان، ســینا 
عدالت خــواه، محمــود رمضانــی، فرشــید هولــی، رضارجبــی، مجیــد 

حیــدری، مهــران محمــدی، هــادی پریــوز و میــلاد کریمــی.
گفتنــی اســت احمدرضــا خالویــی به عنــوان سرپرســت و مهــدی ریاضــی 

هدایــت ایــن تیــم را بــر عهــده داشــتند.

 قهرمانی تفنگداران فولاد مبارکه سپاهان

 در ماده تفنگ

فولاد مبارکه سپاهان روی سکوی سوم 

ایستاد

 درخشش ستارگان آینده ساز طلایی 

در تیم ملی و نایب قهرمانی در کافا

بانوی سپاهانی بهترین تالوکار جهان شد

تیم تیراندازی فولاد مبارکه سپاهان موفق شد با   
شکست تیم نزاجا قهرمان لیگ برتر تیراندازی کشور در ماده 

تفنگ شود.
 به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، تیم 
تیراندازی فولاد مبارکه سپاهان در ماده تفنگ موفق شد در دو 
بخش مقدماتی و فینال تیم نزاجا را شکست دهد و یک هفته 
زودتر از اتمام لیگ برتر تیراندازی کشور عنوان قهرمانی را برای 

خود تصاحب کند.
امیرمحمد نکونام، ابوالفضل نعمتی، علی رضایی، مهدی 
احمدی، ارشیا عباد در بخش تفنگ برای سپاهان به خط آتش 

رفتند. بابک پروینی مربی و علیرضا نصرتی مدیر تیم هستند.

بانوان والیبالست فولاد مبارکه سپاهان سومین بازی   
گذار کردند. مرحله نیمه نهایی را با نتیجه ۳ بر 2 به سایپا وا

 به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه سپاهان، در سومین بازی 
مرحله نیمه نهایی لیگ برتر والیبال بانوان تیم فولاد مبارکه 
سپاهان به مصاف سایپا رفت. این بازی در پایان با نتیجه 3 بر 2 

به نفع سایپا به پایان رسید.
سایپا به ترتیب در ست های اول، سوم و پنجم با نتایج 2۵ بر 12، 2۵ 
بر 23 و 1۵ بر ۶ پیروز میدان شد و سپاهانی ها در ست های دوم و 

چهارم با نتایج 2۵ بر 22 و 2۵ بر 23 به پیروزی رسیدند.
با توجه به برد سایپا در بازی قبل، این تیم در فینال برای کسب 

مقام قهرمانی لیگ برتر به مصاف تیم پیکان می رود.
در این رقابت ها دیدار رده بندی برگزار نمی شود و فولاد مبارکه 

سپاهان و تیم ملی زیر 20 سال به عنوان سوم مشترک رسیدند.

تیم ملی فوتبال نوجوانان دختر با درخشش مهره های   
طلایی پوش به عنوان نایب قهرمانی کافا رسید.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، تیم ملی 
فوتبال نوجوانان دختر در چارچوب مسابقات کافا در تاجیکستان 
با تیم های ازبکستان، قرقیزستان و تاجیکستان رقابت کرد که 
در نتیجه با شکست یک بر صفر برابر ازبکستان و دو پیروزی 
دو بر صفر برابر قرقیزستان و 4 بر صفر برابر تاجیکستان عنوان 

نایب قهرمانی این رقابت ها را کسب کرد.
ویانا حق شناس، سارا رهنما و ستیا فروزان فر سه ستاره آینده ساز 
طلایی پوش که پس از قهرمانی نوجوانان فولاد مبارکه سپاهان 
کنون در تیم ملی نیز درخشیدند و مدال  در کشور و لیگ استان، ا

نقره را بر گردن آویختند.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، با   
اعلام رسمی فدراسیون جهانی ووشو بهترین های ووشو جهان 
در سال 2024 معرفی شدند و زهرا کیانی، ووشوکار فولاد مبارکه 

سپاهان، به عنوان برترین تالوکار سال ووشو جهان انتخاب شد.

 ورزش              ورزش             

خبر کوتاه

با هماهنگی امور ورزش و با هدف شادابی، تقویت روحیه تیمی و افزایش نشاط و سرگرمی، اردوی یک روزه ای برای ۱2۰۰ نفر از 
کادمی فرزندان ورزشکار فولاد مبارکه در پارک آبی آبسار برگزار شد. اعضای آ کادمی دختران فولاد مبارکه برگزاری اردوی 1200 نفری آ

همکار بازنشسته، حسین اسکندری، در مسابقات پرس سینه   
قهرمانی شهرستان برخوار در رده سنی پیشکسوتان از تیم نیکان دورچه 
مقام دوم و در مسابقات پرس سینه قهرمانی شهرستان شاهین شهر و 

میمه از تیم فولاد مبارکه عنوان سوم را به دست آورد.
همکار بازنشسته، فرهاد زردکوهی در مسابقات پرس سینه 
کاشان، مسابقات قهرمانی پرس سینه دولت آباد و همچنین در 
مسابقات پرس سینه شاهین شهر سه عنوان قهرمانی را از آن خود کرد.

همکار گرامی، مصطفی سلگی شاغل در واحد ریخته گری مداوم، 
پس از گذراندن آزمون های مربوطه، کارت مربیگری سطح 2 بین المللی 

والیبال را دریافت کرد.
علی اصغر سلطانی، فرزند همکار گرامی علی سلطانی، شاغل در 
ناحیه فولادسازی در مسابقات کونگ فو قهرمانی کشور که در استان 
خراسان برگزار شد در رده سنی نوجوانان وزن ۵1 کیلوگرم مقام دوم و 

مدال نقره را به دست آورد.

مهبد مولایی، فرزند همکار گرامی عبدالکریم مولایی، شاغل در 
واحد توسعه نورد گرم، در مسابقات قهرمان کشوری قهرمانان سوکیو 
کوشین کاراته ایران که در بهمن ماه سال جاری در استان خوزستان 

برگزار شد، در رشته کاراته رده سنی نونهالان مقام دوم را به دست آورد.
علی اصغر میرزایی، فرزند همکار گرامی حسین میرزایی شاغل 
در واحد حفاظت فیزیکی، در پنجمین دوره مسابقات قهرمانی کشور 
سبک ذوالفقار رزم کاراته ایران که در اسفندماه سال جاری در نجف آباد 
اصفهان برگزار شد، در رشته دفاع شخصی کمربند نارنجی مقام دوم را به 

دست آورد.
محمد میرزایی ، فرزند همکار گرامی حسین میرزایی شاغل در 
واحد حفاظت فیزیکی، در پنجمین دوره مسابقات قهرمانی کشور 
سبک ذوالفقار رزم کاراته ایران که در اسفندماه سال جاری در نجف آباد 
برگزار شد، در رشته دفاع شخصی رده سنی نونهالان کمربند زرد - نارنجی 

مقام دوم را به دست آورد.

موفقیت بازنشستگان، کارکنان و فرزندان 
فولاد مبارکه در  عرصه ورزش

علی اصغر سلطانی

محمد میرزایی

مصطفی سلگی

علی اصغر میرزایی

فرهاد زردکوهی

مهبد مولایی

حسین اسکندری

ورزشی

نتایج هفته ســوم و برنامه هفته چهارم مســابقات فوتســال جام رمضان 
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قهرمانی تیم فوتبال بزرگسالان صنعت فولاد مبارکه در مسابقات استان

تیم های فولاد مبارکه فوتبال ســپاهان و نســاجی مازندران در 
هفته بیست و سوم لیگ برتر به مصاف یکدیگر رفتند.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، تیم فوتبال سپاهان 
در چارچوب هفته بیست و سوم لیگ برتر در ورزشگاه شهید وطنی مهمان 

نساجی مازندران بود.

گردان کارترون در نیمه نخست ابتدا توسط آریا یوسفی به گل رسیدند  شا
که این گل به دلیل آفساید مردود شد؛ در ادامه رضا شکاری نخستین گل 
فولاد مبارکه سپاهان را به ثمر رساند. در دقایق پایانی نیمه نخست داور 
بعد از صحبت های اتاق VAR و با بازبینی صحنه برای نســاجی پنالتی 

گرفت تا بازی با تساوی به نیمه برسد.

در نیمه دوم طلایی پوشان برحملات خود افزودند و توسط کاوه رضایی 
به گل رسیدند، اما کمک داور آفساید اعلام کرد تا برای دومین بار گل فولاد 
مبارکه ســپاهان مردود شــود. به این ترتیب بازی با نتیجه یک بر یک به 
پایان رسید و طلایی پوشان با 4۶ امتیاز به صورت موقت در صدر جدول 

رده بندی لیگ برتر قرار گرفتند.

تساوی فولاد مبارکه سپاهان و نساجی مازندران

در لیگ برتر تیراندازی کشور صورت گرفت؛

نیمه نهایی لیگ برتر والیبال بانوان



پیامبرگرامی اسلام )صلی الله علیه و آله و سلم(:
سرلوحۀ پروندۀ هر مؤمن )در روز قیامت( دوستی و محبت 

علی بن ابی طالب علیه السلام است. 
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

شــهادت امــام علــی و شــب قــدر جــزو   
شب هایی عظیم الشأنی است که باید در آن به 
احیا و شــب زنده داری بپردازید. در فرهنگ ما 
مســلمانان شــب قدر جزو شــب های بســیار 
ارزشــمند و پرخیــر و برکتــی اســت کــه تقدیر و 
سرنوشــت ما انســان ها به خوبی در آن شــب 
تعیین می شود. رحمت الهی و آمرزش گناهان 
در این شــب صورت می گیــرد، بنابرایــن باید تا 
می تــوان بــه درگاه خــدای متعــال، بابــت تمام 
اعمــال خواســته و ناخواســته و گناهانــی کــه 

مرتکب شده ایم، طلب بخشش کنیم.
شب های 1۹ و 21 و 23 ماه مبارک رمضان به عنوان 
شب های مبارک قدر شــناخته می شود. تعیین 
شــده که طبق تاریخ مشخص شده شب ضربت 
خوردن حضرت علــی )ع(  در روز 1۹ رمضان بوده 
و به شهادت رسیدن ایشان در روز 21 ماه مبارک 
رمضــان اســت. درک این روزهــا و شــب ها در ایام 
گاهی ما مســلمانان را  مبارک رمضان می توانــد آ

نسبت به شهادت امام عزیزمان بیشتر کند. 
در تمام ایام ســال و ماه شــبی به بزرگی و عظمت 
شب قدر نداریم، شــبی که در آن قرآن نازل شده 
و ملائکــه بــه اذن خداونــد بــه زمیــن می آینــد و 
سرنوشت و تقدیر یک ساله ما انسان ها را تعیین 
می کنند و آن را به محضر امام زمان عج الله علیه و 
آله می فرستند. عبادت، نماز و روزه در این شب ها 

فوق العــاده مجــرب و پرفضیلت اســت، بنابراین 
باید تا می توانیم به مناجــات و راز و نیاز با خدای 

مهربان بپردازیم.
روایــت شــده اســت کــه در هنــگام ضربــت زدن 
عبدالرحمن بن ملجم بر سر مطهر حضرت علی 
)ع(، زمین به لرزه درآمد و دریاها مواج و آسمان ها 
متزلزل شــدند و درهای مســجد به هــم خوردند 
و خــروش از فرشــتگان آســمان ها بلند شــد و باد 
ســیاهی وزید، به طوری که جهان را تیــره و تاریک 
ســاخت. این روایت نشــان دهنده این است که 
ک  ضربت خوردن حضرت علی )ع( به قدری دردنا
ک اســت که زمین از شــدت این واقعه به  و سوزنا
لرزه درآمد و این ضربت متقارن شد با شب 1۹ ماه 

مبارک رمضان که به نام شب قدر نامیده شد.
شهادت حضرت علی )ع(  در شب 21 ماه مبارک 
ک  رمضــان اتفــاق افتــاد و یکــی از اتفاقــات دردنا
و حــزن آوری اســت کــه در شــب قــدر روی داده 
اســت. در این روز و شــب عزیز مردم به عــزاداری 
امــام عزیزمــان می پردازند تــا با اهل بیت ایشــان 
همدردی کرده و عرض ارادت و تسلیت خود را به 

محضر امام زمان برسانند.
khedmatgozaran.com :منبع   

پانزدهمیــن روز از مــاه مبــارک رمضــان،   
مصادف با میلاد با سعادت امام حسن مجتبی 
)ع(، دومین پیشوای شیعیان جهان است. این 
روز خجسته به احترام کرامت، بخشش و جود 
کــرام و تکریم خیرین  آن بزرگوار، به عنوان روز ا
نام گذاری شــده اســت تا یادآور ســیره اخلاقی 

کرام ایتام و فقرا باشد. این کریم اهل بیت در ا
امام حسن مجتبی )ع( در پانزدهم رمضان سال 
ســوم هجــری قمــری در شــهر مدینــه چشــم به 
جهان گشود. ایشان نخستین فرزند امام علی )ع( 
و حضرت فاطمه زهرا )س( و نخستین نوه پیامبر 
کرم )ص( با شنیدن  اســلام )ص( بودند. رســول ا
کلام وحــی از جبرئیل، نام حســن را برای ایشــان 
انتخاب کردند. کنیه امام، ابومحمــد و به القابی 

چون سبط، سید، زکی و مجتبی مشهور بودند. 
امام حسن )ع( هفت ساله بودند که پیامبر اسلام 
)ص( جد بزرگوار خویش را از دست دادند و پس از 
آن همواره از ولایت پدر گرامی خود دفاع می کردند 
و در جنگ هــای جمــل و صفیــن همــراه ایشــان 
بودنــد. پس از شــهادت امــام علی )ع(، ایشــان با 
توجه به مخالفت های معاویه و خیانت همراهان، 
بعد از هفت ماه برای جلوگیری از تفرقه مجبور به 
پذیرش صلح شدند. سرانجام امام حسن مجتبی 
)ع( در بیست و هشتم صفر سال ۵0 هجری قمری 
به تحریک معاویه و به دست همسر خود جعده، 
مســموم و به شهادت رســیدند و قبرستان بقیع 

میزبان پیکر مطهر این امام بزرگوار شد. 
امام حسن مجتبی )ع( از جود و بخشش خاصی 
برخوردار بودند و از همان دوران کودکی کرامت و 

رسیدگی به ایتام را از پدر و جد بزرگوارشان به ارث 
برده بودنــد. چنانچــه روایت اســت، امــام )ع( در 
طول زندگی سه مرتبه دارایی های خود را با فقرا و 

مستمندان تقسیم کرده اند. 
گی هــای برجســته امــام حســن )ع(،  یکــی از ویژ
ســخاوت و بخشــندگی بی نظیر ایشــان بــود. به 
کارهــای نیکــی  و  ایــن بخشــندگی ها  خاطــر 
کــه از ســوی امــام حســن مجتبــی )ع( در مســیر 
، احســان و کمــک بــه طبقــات درمانــده و  خیــر
نیازمند انجــام می گرفت و بــا توجه بــه کرامت ها 
و بخشــش های کم نظیــر و گاهــی بی نظیــر آن 
امــام بزرگــوار و به دلیــل حمایــت امــام از یتیمان 
کــرام ایتــام »نام گذاری شــده  و نیازمنــدان، روز »ا
تا فرصتی برای توجه بیشــتر به مقوله احســان و 
بخشش باشد و چه بســا لقب »کریم« برازنده آن 

حضرت است. 
در ایران اســلامی، نیمه ماه مبارک رمضان میلاد 
کرام نام گذاری شــده اســت  امام حســن )ع( روز ا
تا بــه احتــرام نــام این کریــم اهل بیــت، موجــی از 
کرام ایتام و مستمندان با الگوپذیری  بخشش، ا
از ســیره اخلاقی ایشــان در جامعه به وجــود آید. 
این روز بهانه ای است تا بار دیگر با مرور احادیث 
به جامانده از امام حســن مجتبی )ع(، دست ها 

و دل های خود را بر روی همنوعان بگشاییم.
madadkari.ir :منبع 

2۹ اســفند ۱۳2۹، نقطه عطفی در تاریخ   
معاصر ایران اســت که به عنوان روز ملی شدن 
صنعــت نفــت شــناخته می شــود. این رویــداد، 
نمادی از مبارزه ملت ایران برای دست یابی به 
استقلال اقتصادی و سیاسی و رهایی از سلطه 

بیگانگان بر منابع ملی کشور است.
در اواخر قرن نوزدهم، امتیاز استخراج و بهره برداری 
کــس دارســی،  از منابــع نفتــی ایــران بــه ویلیــام نا
سرمایه دار بریتانیایی، اعطا شد که منجر به تأسیس 
شــرکت نفت ایران و انگلیس )AIOC( گردید. این 
شرکت، با شــرایط ناعادلانه، کنترل کامل بر منابع 
نفتی ایران را در دســت داشــت و ســهم ناچیزی از 

درآمد نفتی به ایران اختصاص می یافت.
گاهی ملی،  پــس از جنگ جهانــی دوم و افزایــش آ
نارضایتی عمومی نسبت به این وضعیت افزایش 
یافت. در این دوره، جنبش های مردمی و سیاسی 
برای ملــی کردن صنعت نفت شــکل گرفــت که به 

نهضت ملی شدن صنعت نفت معروف شد.
در ســال 132۸، کمیســیون مخصــوص نفــت در 
مجلس شورای ملی به منظور بررسی قراردادهای 
نفتــی تشــکیل شــد. در 1۷ اســفند 132۹، ایــن 
کمیســیون بــه ریاســت دکتــر محمــد مصــدق، 
پیشــنهاد ملی شــدن صنعت نفت را ارائــه داد که 
به تصویب مجلس رسید. سرانجام، در 2۹ اسفند 
132۹، مجلس ســنا نیز ایــن پیشــنهاد را تصویب 

کرد و قانون ملی شدن صنعت نفت به اجرا درآمد.
کنش های بین المللی  ملی شدن صنعت نفت، وا
به ویــژه از ســوی بریتانیــا را بــه دنبــال داشــت. 
دولت بریتانیا که منافــع خود را در خطــر می دید، 
تلاش هــای متعــددی بــرای جلوگیــری از اجــرای 
این قانون انجــام داد، ازجمله تحریــم نفتی ایران 
و شــکایت بــه دیــوان بین المللــی دادگســتری. 
کمیت خود پافشاری  بااین حال، ایران بر حق حا

کرد و در برابر فشارهای خارجی مقاومت کرد.
هرســاله در 2۹ اســفند، مراســم های مختلفــی 
در سراســر ایــران برگــزار می شــود تــا ایــن رویــداد 
تاریخی گرامی داشــته شــود. این مراسم ها شامل 
سخنرانی ها، نمایشگاه های فرهنگی و برنامه های 
آموزشی است که نسل های جدید را با اهمیت این 

رویداد آشنا می کند.
روز ملی شــدن صنعت نفت، یــادآور مبــارزه ملت 
کمیت بر منابع ملی است.  ایران برای استقلال و حا
ایــن رویداد نشــان داد کــه با اتحاد و همبســتگی، 
می توان در برابر فشارهای خارجی ایستادگی کرد 

و حقوق ملی را به دست آورد.
petromuseum.ir  :منبع 

شهادت امام علی)ع( و 
شب های پرفیض قدر

ولادت امام حسن مجتبی )ع( 
و روز اکرام و تکریم خیرین

روز ملی شدن صنعت نفت؛ 
نماد استقلال و مبارزه ملی

مناسبت

مناسبت

گردشگری

معرفی کتاب

نویسنده:
گرانت  آدام 
ترجمه:
الهام شریف
: ناشر
 نسل نواندیش

کتاب توانمندی های پنهان از علم دست یابی 
به دستاوردهای بزرگ تر سخن گفته است. این کتاب 
ســه بخش دارد؛ »مهارت های وابســته به منش« و 
»راهکارهایــی بــرای حفــظ انگیــزه« و »زیرســاخت 
فرصت ها«. معیار واقعی توانمندی شــما چیست؟ 
آدام گرانــت معتقد اســت کــه معیــار، ارتفــاع قله ای 
نیســت که به آن رســیده ایم؛ بلکه میزان مســافتی 
است که برای رسیدن به آن قله پیموده ایم. او در این 
اثر با تکیه بر تحقیقات گســترده و مطالعات علمی، 
ماهیت تلاش برای رســیدن به اهداف بزرگ تر را باز 
کــرده و بــا بررســی داســتان های واقعــی افــرادی کــه 
کرده انــد،  تجربــه  را  چشــمگیری  موفقیت هــای 
الگوهایی را شناســایی کرده اســت کــه می تواند به 
راهنمایی دیگران برای کشف استعدادهای پنهان 

خود و استفاده بهینه از آن ها کمک کند.
 یکــی از موضوعات محــوری کتاب حاضر، شناســایی 
و بازشناســی توانمندی هایی اســت که ممکن اســت 
بــه دلایــل مختلفی همچــون تــرس از شکســت، عدم 
گاهی از وجود آن ها نادیده  اعتمادبه نفس یا حتی نبود آ
گرفته شــود. آدام گرانت بر این باور اســت که هر فردی 
توانایی ها و استعدادهای بالقوه ای دارد که می تواند با 
کشف و تقویت آن ها، مسیر موفقیت های بزرگ تری را در 
پیش بگیرد. در کتاب حاضر او به طور مفصل به مراحل 
عملی دست یابی به این توانمندی ها پرداخته است؛ 
از شــناخت نقاط قوت و ضعــف، گذر از موانــع ذهنی، 
استفاده از بازخوردها گرفته تا توسعه مهارت ها و کاربرد 
تکنیک های اثبات شده علمی برای تسریع در فرایند 

یادگیری و بهبود عملکرد.

بخشی از کتاب
تقویـت مهارت هـای منـش و داربست سـازی بـه مـا 
و  خویـش  پنهـان  توانمندی هـای  می کنـد  کمـک 
اطرافیانمـان را کشـف کنیـم، امـا بـرای اینکـه بـه افـراد 
بیشـتری فرصـت دسـتیابی بـه دسـتاوردهای بزرگ تر 
بدهیم، به اقدامی بزرگ تر نیاز داریم. ایجاد فرصت ها 
در مقیـاس بزرگ تـر، مسـتلزم سـاختن سیسـتم های 
بهتـر در مـدارس، تیم هـا و سـازمان هایمان اسـت. 
شـواهد حاصـل از مطالعـات راج چتـی، بـر اهمیـت 
بسـزای فرصت هـا در کشـف و تقویـت توانمندی هـا 
کید دارد؛ اقتصاددانی که پیش تر از او نـام برده ایم و  تأ
ارتباط آموزش مهارت های شـخصیتی در مهدکودک 

را بـا موفقیـت آتـی کـودکان مطالعـه کـرده بـود.
گر در خانواده ای ثروتمند بزرگ شــده باشید، شانس  ا
گر در  شــما برای ثبت اختراع هشــت از هزار اســت، اما ا
فقر بزرگ شده باشید، این شانس به هشــت از ده هزار 

کاهش می یابد.
از  کـه  افـرادی  مقایسـه  در  حتـی  خانـواده  درآمـد 
مهارت هـای شـناختی یکسـان برخوردارنـد، تفـاوت 
گـر دو دانش آمـوز کلاس سـومی در  ایجـاد می کنـد. ا
آزمون هـای ریاضـی نمـره ۹۵ از 100 می گرفتنـد، آن کـه از 
خانـواده پردرآمـد می آمـد، نسـبت بـه فرزنـد خانـواده 
کم درآمـد، بیـش از دوبرابر شـانس ثبت اختراع داشـت 
ع شـدن همـان  و بدتـر اینکـه، حتـی احتمـال مختـر
کمتـر از  کم درآمـد،  نخبـگان ریاضـیِ خانواده هـای 
بچه های مرفهی بود که در همـان آزمون نمره پایین تر 

از میانگیـن گرفتـه بودنـد.
فهمیدن دلیل ایــن یافته ها ســخت نبــود. تیم چتی 
کشف کرد که یکی از مزایایی که بچه ها در خانواده های 
ثروتمند دارند، دسترســی بیشــتر به منابع و امکانات 
در خانه ها و محل زندگی شــان بود. آن ها راهنماهای 
بیشتری داشته و دسترسی آسان تری به قطب نماها 
و نقشه ها داشتند. آن ها باید رؤیاهای بزرگ تری در سر 
می پروراندند، اهداف بالاتری می داشتند و راه دورتری 

را می پیمودند.
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پنهان توانمندی های 
کلیم الله )ع( موسی 

معرفی فیلم

یکی از مهم ترین فیلم هایی که در چهل وسومین دوره جشنواره 
فیلم فجر حضور داشت، فیلم »موسی کلیم الله« بود. این فیلم در واقع 
بخشی از سریالی به همین نام است که داستان زندگی حضرت موسی 
)ع( را روایــت می کنــد. فیلمــی کــه مســیر تــازه ای را در عرصــه تولیــد 
فیلم های تاریخی باز کــرده و می تــوان آن را انقلابی در عرصه صنعت 

سینما و سریال ایران نامید.
ج الله  منبـع اصلـی داسـتان فیلـم »موسـی کلیـم الله« قـرآن اسـت. فـر
سلحشـور فیلمنامه اولیه این اثر را نوشـته بـود. امـا حاتمی کیا از ابتـدا آن 
را بازنویسـی کرد. به دلیل آموزه های دینی مخاطب عام بیشـتر داسـتان 
زندگـی حضـرت موسـی را می دانـد. امـا جزییـات و وقایعـی از دل منابـع 
تاریخـی بیـرون کشـیده شـده و بـه داسـتان حضـرت موسـی اضافه شـده 
اسـت که جذابیت بالایـی دارد. قصـه فیلـم از ماه ها قبـل از تولـد حضرت 
موسـی در شـهری کوچـک در نزدیکـی کاخ فرعـون مصر شـروع می شـود. 
داسـتان بیشـتر حـول محـوز جلوگیـری عوامـل دربـار فرعـون از تولـد یک 
فرزند تازه که مشهور است منجی قوم بنی اسراییل است می گذرد. فیلم 
»موسـی کلیـم الله« به دلیـل اسـتفاده از قرآن و بسـنده نکـردن به تـورات، 
از نظر پـردازش داسـتانی چنـد پلـه از فیلـم مشـهور »ده فرمان« که سـال 
1۹۵۶ و توسط سیسیل بی.دمیل در هالیوود ساخته شده و تنها اتکایش 

تـورات اسـت، جلوتـر حرکـت می کنـد.
ابراهیم حاتمی کیا کارگردان جنگ بود و حالا برای اولین بار یک اثر تاریخی 
مذهبی ساخته. حاتمی کیا همیشه در بیشتر آثارش امضایی دارد و آن 
ساخت سکانس های شلوغ و پر تحرک اما تاثیرگذار است. فیلم »موسی 
کلیم الله« دنیای متفاوتی از آثار دیگر حاتمی کیا دارد. اما باز هم قدرت او 
را در ساخت ســکانس های شــلوغ اما اثرگذار می بینیم. دیگر ویژگی برتر 
کارگردانی او در این اثر، روایت درســت از حس مادرانه یوکابد به فرزندش 

است. روایتی که یوکابد ایرانی را شخصیتی بسیار قابل توجه کرده است.
»موسی کلیم الله« مانند بسیاری از فیلم های تاریخی مذهبی، گروه بزرگی 
از بازیگران را در اختیار گرفته. اما بازی بازیگران اصلی یکی از ویژگی ها مهم 
کتر فیلم است  این اثر است. مریلا زارعی در نقش یوکابد پررنگ ترین کارا
که با قدرت بازیگری و تسلط بر فیزیک و بیان، عواطف مادرانه یک زن در 
دوران مصر باستان را به خوبی به نمایش گذاشــته. بعد از او می توان به 
بازی دیدنی بهنام تشکر در نقش فرعون اشــاره کرد. فرعونی که در عین 
قدرت، بســیار ضعیف اســت و در تلاش برای حفظ ســلطنتش. علیرضا 
کمالی در نقش عمران پدر موسی و فرهاد آییش در دو نقش ریش سفید 
شــهر و مرد شیطان پرســت، بازی های قابــل توجهی از خــود به نمایش 

گذاشتند.
به دلیـل روایـت داسـتان در دوران فراعنه مصـر، فیلم به جلوه هـای ویژه 
خاصی احتیاج داشـته. شـاید حرف بیراهی نباشـد که بیـش از ۷0 درصد 
صحنه هـا بـا واقعیـت مجـازی در پس زمینـه سـاخته شـده. حاتمی کیـا 
و گروهـش ایـن تکنولـوژی را بـه خدمـت گرفتنـد تـا بتواننـد واقعیـت آن 
دوران به خوبی تصویر کنند. یکی از ویژگی های منحصر به فرد »موسـی 
کلیم الله« نورپردازی آن است که به فضاسازی قصه و باورپذیری آن در آن 
دوران بسیار کمک می کند. موسیقی، گریم و طراحی لباس هم به کمک 
دیگـر عوامـل آمـده و فیلـم را از نظـر فنـی بـه یکـی از پدیده های جشـنواره 
امسـال بدل کـرده اسـت. در واقع می تـوان گفـت ابراهیم حاتمی کیا بـا در 
خدمـت گرفتـن ایـن تکنولـوژی انقلابـی در عرصه سـاخت آثـار تاریخـی را 
آغاز کرد و فیلم او را آغازگر یک اتفاق نو و بدیع در صنعت سـینما و سـریال 

ایران بـه شـمار آورد.
filmnews.ir :منبع                                                                

        کارگردان:    ابراهیم حاتمی کیا

تهیه کننده:   سید محمود رضوی       
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لمانی!!«    آ »رفیق 
در چالش »جفت پوچ«

در همان روزهایی که رضاشاه مشغول تمدید قرارداد با انگلیسی ها بود حزب 
نازی و آدولف هیتلر در آلمان به قدرت رسیدند. آن ها دشمن سرسخت 

انگلیسی ها بودند.
حالا که هیتلر رهبر آلمان شده بود، رضاشاه هم به او علاقه نشان می داد و هر 
روز بیشتر از انگلیسی ها فاصله می گرفت. آلمانی ها در ایران راه و ساختمان و 
کارخانه می ساختند و ایرانی ها را به خود علاقه مند می کردند. شش سال بعد 

جنگ جهانی دوم آغاز شد و آلمان و ایتالیا و ژاپن در مقابل شوروی و انگلستان 
و فرانسه و آمریکا صف آرایی کردند. حالا انگلستان و متحدانش بیشتر به نفت 
ایران نیاز داشتند. پالایشگاه آبادان به بزرگ ترین پالایشگاه جهان تبدیل شده 

بود که سالی یک میلیون تن بنزین هواپیما برای جنگنده های انگلستان شوروی 
و آمریکا تولید می کرد.

گذشته از این ایران راه مهمی بود تا انگلیسی ها کمک های جنگی شان را به 
شوروی برسانند. اما رضاشاه دوست آلمانی ها بود و با آنکه ایران در جنگ 

بی طرف بود انگلستان و شوروی در شهریور 1320 شمسی به ایران حمله کردند. 
بهانه آن ها حضور تعداد زیادی متخصص و مهندس آلمانی در ایران بود. 

مهاجمان رضاشاه را مجبور کردند استعفا بدهد و پسرش محمدرضا را به جای او 
بر تخت نشاندند.

فصــل پایانی چالــش کتاب خوانی »جفت پوچ«فصــل پایانی چالــش کتاب خوانی »جفت پوچ«

ویــژه نوجوانان متوســطه اول و دوم، با جوایز ارزندهویــژه نوجوانان متوســطه اول و دوم، با جوایز ارزنده

هر هفته، پنج شــنبه ســاعت هر هفته، پنج شــنبه ســاعت 1818 در اپلیکیشــن راه بهشت در اپلیکیشــن راه بهشت
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